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La începutul unui nou an 

de $coalâ

Un ordin ministerial de o dată mai recentă dispune ca 
şcoalele dela oraşe să-şi înceapă cursurile abia pe la 3 Noem- 
vrie, pe când cele dela sate fac acest lucru la timpul obişnuit. 
Când scriem aceste rânduri vedem prin satele noastre mărunţeii, 
cu străituţe în spate, bătătorind drumul ce duce la şcoală. Merg 
la şcoală pentru ca să înveţe. Cu paşi mai domoli, dar acelaş 
drum îl bătătoreşte şi preotul. Când în curtea şcoalei văd preo
tul înconjurat de ceata celor mulţi şi mărunţi, par’că aud cum 
se desprind de pe buzele preotului cuvintele: »lăsaţi pruncii să 
vină la mine«. Aceleaşi cuvinte, cari pe vremuri s’au desprins 
şi de pe buzele dumnezeescului învăţător. Mă gândesc cât de 
straniu au trebuit să răsune cuvintele Domnului într’o lume, unde 
veacuri dearândul copilul nu numai că era supus dispreţului 
învăţaţilor şi indiferenţei legislatorilor, ci era victima unor obi
ceiuri mârşave şi a unor legiuiri nemiloase. Apologeţii creştini, 
convertiţi dela păgânism, poeţi păgâni, filozofi şi istorici, într’un 
glas, mărturisesc despre înfricoşata stăruinţă a unor popoare 
întru a vinde, prostitua, ba chiar şi de a omorî copilul. Aceste 
suflete create după a Domnului chip şi asemănare nu trebuie 
respinse. Ele încă sunt capabile de graţia simţitoare. »Şi adu
ceau la dânsul prunci, ca să se atingă de ei. Dar ucenicii cer
tau pe cei ce îi aduceau. Şi văzând Isus, nu i-a părut bine, 
şi le-a zis: »Lăsaţi pruncii să vină la mine, şi nu-i opriţi, căci 
a unora ca aceştia este împărăţia lui Dumnezeu.« Este însuşi 
Isus Hristos, cel plin de dar şi farmec făcut »prunc« pentru noi,
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pe care noi îi primim şi iubim în aceşti prunci »Şi luând un 
prunc, l-a pus in mijlocul lo r ; şi luându-1 în braţe le-a z is : Ori 
cine primeşte pe unul din aceşti prunci în numele meu, pe 
mine mă primeşte; şi ori cine mă primeşte pe mine, nu mă 
primeşte pe mine, ci pe cel ce m’a trimis«. (Marc. 38—37). 
Cu acel infalibil instinct în urma căruia inima ştie unde se 
găseşte dragostea, mamele se apropiau de Isus cu toată încre
derea ducându-şi pruncii la El. Atunci au adus la dânsul prunci 
ca să-şi pună mâinile peste ei şi să se roage.* (M t 19, 13). 
Mântuitorul a rostit cele mai simţite şi mai puternice rugăciuni 
peste prunci, pentru ca să-i aşeze sub scutul dragostei Lui. 
»Şi luându-i în braţe, şi-a pus mâinile peste ei şi i-a binecu
vântat.« (Mc. 10, 16). Pruncii răspund în mod spontan la dra
gostea lui Isus. Uitând de toate nevoile vieţii trei zile, ei 
merg după Isus în inima pustietăţii. Când Mântuitorul în mod 
minunat înmulţeşte pâinile pentru a hrăni gloatele flămânde din 
pustiu, în mulţimi se aflau şi copii. Evangeliile vorbind despre 
cei ce au fost hrăniţi adaogă* afară de femei şi de prunci«. 
(Mt. 15, 38). Pe prunci îi găsim de faţă şi Ia intrarea triumfală 
9 Mântuitorului în Ierusalim. Mântuitorului îi cade bine omagiul 
şi aclamarea veselă a glasurilor nevinovate. Când fariseii voiau 
să-i fâcă să tacă, Hristos le ia parte. »D a ! Dar voi n'aţi cetit 
nici odată: Din gura pruncilor şi a celor ce sug ai săvârşit 
laudă.« Mt. 21, 16). Ei l-au însoţit pe Isus şi pe calea dure
roasă a crucii. »Nu mă plângeţi pe mine«, zice către mamele, 
eari plângeau de mila lui«, ci vă plângeţi pe voi şi pe fiii vo
ştri«. (Le. 23, 28).

Când Mântuitorul voia să arate apostolilor săi că ei tre
buie să-şi însuşească virtuţile smereniei şi a simplicităţii, pune 
înaintea ochilor lor pilda unui prunc mic zicând: »de nu vă 
veţi întoarce şi nu veţi fi ca pruncii, nu veţi intra în împărăţia 
ceriurilor«. (M i 18, 3). Pe când apostolii se înapoiau împreuna 
cu învăţătorul de pe muntele Taborului, unde avuse loc schim
barea la faţă, nepricepând prorocia lui Isus despre suferinţele 
ee-1 aşteaptă, în inimile învăţăceilor se încuibă un fel de riva
litate şi se pun la ceartă pe tema că cine va fi mai mare întru
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împărăţia Lui Ajungând în Capernaum învăţătorul chiamă un 
prunc şi punându-1 în mijlocul învăţăceilor săi, cuprinşi de adâncă 
mirare, le z ic e : »adevăr vă z ic : de nu vă veţi întoarce şi «Mt 
veţi îi ca pruncii, nu veţi intra In împărăţia ceriuíüor. Ofi diné 
se va smeri ca pruncul acesta, acela este mai mare întfu îm
părăţia ceriurüor«.

Vai de cei ce smintesc pruncii. Vai de cel ce corumpe 
inima nevinovată a unui prunc. Vai de cel ce-i murdăreşte su
fletul. Vai de cel ce aduce înaintea pruncului, care nu bănueşte, 
nici nu cunoaşte răul, înfăţişarea păcatului, şi aruncă o umbră 
asupra raiului lui. Vai de cel ce pe pruncul, făcut moştean ăi 
împărăţiei ceriurilor prin botez, îl împiedecă de a atinge acel 
sublim destin. Vai de cel ce dă un îndemn Ia păcat minţii şi 
inimii copilului atât de uşor de format în bine sau în rău. Vai 
de cei ce corump pe aceia, de cari depinde viitorul bisericii 
lui Hristos«. »Iar cine va sminti pe unul dintre aceşti mici, 
cari cred în mine, mai bine iar fi de i s’ar lega o piatră dt 
moară de grumaz, şi să fie aruncat în adâncul mării. (M t 
XVIII, 6).

Din sf. Evanghelie nu se poate afla cu precizie dacă Isus 
a propovăduit învăţătura Sa în mod special pruncilor. Adulţii, 
către cari se adresa Mântuitorul, erau, după cum remarcă Ei- 
sing, »in seiner Art kindlich«. însuşi Mântuitorul ne spune că 
cuvântul Lui e pentru cei smeriţi, pentru cei ce-şi recunosc 
mizeria sufletească şi asemenea copiilor, sunt gata a se lăsa 
povăţuiţi de darul Domnului. »Mărescu-te, Părinte, Doamne al 
ceriului şi al pământului, pentru că ai ascuns acestea dela cei 
înţelepţi şi înţelegători, şi le-ai descoperit pruncilor«. (Mt. 11,25).

Cât de mult preţueşte Isus pruncii I Dacă învăţătorul veş
nic, dacă Cel ce ne-a chemat şi apoi ne-a trimis pentru ca să 
paştem oile şi mieluşeii Lui ne leagă de inimă să-i învăţăm 
toate câte ne-a poruncit nouă... cât de serupuloşi trebuie să fim 
întru îndeplinirea datorinţei de a catehiza, fiindcă —  după cum 
însuşi Domnul ne spune — sângele lor din mâinUe noastre îl 
va cere.
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PARTEA OMILETICĂ

Dumineca 11-a după înălţarea 
sf. Cruci

IUBIREA VRĂŞMAŞILOR

Domnul nostru Isus Hristos ne leagă de inimă să ţinem 
poruncile, pe cari Dumnezeu le-a dat pentru ca prin observa
rea acelora să ne mântuim. Intre poruncile Domnului cea mai 
mare este aceea, pe care Spiritul sfânt o cuprinde în următoa
rele cuvinte: »Să iubeşti pe Domnul Dumnezeul tău cu toată 
inima, cu tot sufletul, cu tot cugetul, cu toate puterile«. Aceasta 
cea mai dintâiu şi cea mai mare. A  doua poruncă, asemenea 
acesteia, este: »Să iubeşti pe aproapele tău ca pe tine însuţi«. 
Trebuie să iubim pe aproapele, fiindcă aşa vrea, aşa ne porun
ceşte Dumnezeu; fiindcă aşa ne învaţă Isus Hristos prin pilda 
vieţii sale-, fiindcă fiecare om este după a lui Dumnezeu 
chip şi asămânare, fiecare este răscumpărat cu scump sângele 
Mântuitorului şi, ca şi noi, are menirea să ajungă în împărăţia 
ceriurilor.

Această dragoste trebuie să întrunească anumite condiţii, 
trebuie să aibă anumite însuşiri, şi anume: trebuie să fie ade
vărată, desinteresată şi universală.

De data asta ne vom opri la însuşirea din urmă: trebuie 
să fie universală, adecă să cuprindă pe toţi oamenii.

Dragostea noastră faţă de aproapele trebuie săfieunivet- 
sală. Asta înseamnă că ea trebuie să cuprindă pe toţi oamenii, 
fie ei prietenii ori duşmanii noştri. Să ne însemnăm chiar dela. 
început: această poruncă nu cere să iubim pe toţi pe o formă, 
cu aceeaşi măsură. Dragostea trebuie să se înceapă acasă, cu 
cei ce ne sunt mai aproape: părinţii, pruncii noştri, soţul sau 
soţia, rudele, prietenii, vecinii, cei din aceeaşi ţară, cei din ace- 
laş neam, cei de aceeaşi lege cu noi. Cei ce sunt mai aproape 
de soare, îi simt mai tare căldură. însă, deşi nu suntem datori 
să iubim pe toţi cu aceeaşi măsură, nu poate fi munte atât de
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înalt, nigi râu atât de lat, nici mare atât de adâncă, nici deo? 
sebire de limbă, de lege, de neam, de educaţie ori de poziţie 
socială, care să poată eschide o fiinţă omenească din dragostea 
noastră.

Trebuie să iubim pe toţi oamenii. Cei mai mulţi oameni 
se împacă cu această poruncă, fiindcă este aşa de uşor de pri
ceput, dar ei pun acestei porunci un hotar, un hotar, peste care 
nu sunt aplicaţi să treacă: ei nu vreau să iubească pe vrăşmaşi, 
nu se împacă cu gândul de a iubi pe duşmani. Cu toate ace
stea, dacă vrem să plinim porunca Domnului, trebuie să iubim 
şi pe vrăşmaşi. Cuvântul lui, după cum a-ţi auzit citindu-se din 
sf. Evanghelie de astăzi, este lămurit, El zice : iubiţi pe vrăşma
şii voştri.

Ce aşteaptă dela noi dragostea faţă de vrăşmaşi ? Aceasta 
dragoste aşteaptă întâiu şi mai întâiu să nu ne răzbunăm îm
potriva lor. Nu numai atât. Nu-i iertat nici să încercăm, nici 
barem să dorim a ne răzbuna. îndatorirea noastră faţă de vrăş
maşi nu se mărgineşte la atâta. Ea merge şi mai departe : 
aşteaptă să le dorim bine, iar când avem prilej potrivit să le 
şi facem bine: »Iubiţi pe vrăşmaşii voştri, faceţi bine celor ce 
vă prigonesc şi vă vorbesc de rău«, aşa zice Domnul.

De fapt sunt creştini, cari nu se răzbună împotriva duş
manilor lor, fiindcă unii nu îndrăznesc, alţii, fiindcă nu au pri
lej, alţii, în sfârşit, fiindcă se ţin aşa de sus, încât cred că nu 
se cade s’o facă. Şi ei cred că ţin porunca lui Dumnezeu. »Eu 
nu fac duşmanului meu nici un rău«, zice unul. »Nu-mi pare 
rău dacă lui îi merge bine, dar numai nu-1 pot vedea în och i«, 
zice altul. »Nu pot să stau de vorbă cu el«, zice al treilea. Voi 
credeţi că aceasta-i dragoste faţă de duşmani? Nu poţi vedea 
în ochi pe care-i iubeşti ? Dacă nu poţi suferi înaintea ta, dacă 
nu poţi avea o vorbă prietenească către aproapele tău, nu-1 
iubeşti, nu plineşti porunca Domnului, care zice: să iubiţi pe 
vrăşmaşii voştri.

Dela împlinirea acestei porunci nimeni nu poate fi scutit. 
Dar, sunt atât de mulţi cari zic: »e  aşa de greu să iubeşti pe 
vrăşmaşul tău«. Asta-i prea adevărat. Dar oare a spus vre’odată
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Mântuitorul că-i uşor lucru a iubi pe vrăşmaşi ? Dimpotrivă 
Mântuitorul a spus-o limpede: »Împărăţia ini Dumnezeu se 
câştigă cu sila, şi cei ce-Şi fac loru-şi silă o dobândesc». Alţii z ic ; 
»ra’a vătămat atât de greu«, »mi-a stricat numele bun, pe 
care-1 aveam«, »nu mă lasă să-mi câştig pâinea cea de toate 
zilele*. De cele mai multe ori vătămarea nu-i chiar aşa de 
grea. Dar şi dacă ar fi, nu trebuie să uiţi că e vorba de duş
manul tău, pe care tu eşti dator să-l iubeşti A  iubi pe bine
făcătorul tău, sau rudele tale, este lucru uşor. Asta şi păgânii 
o fac. Dar a iubi pe vrăşmaşi, este un lucru mai greu, dar 
lucru creştinesc. Adevărat că aşa ceva nu se poate ajunge cu 
puterile proprii, dar se poate ajunge cu ajutorul lui Dumnezeu 
care nu-1 refuză celor ce-1 cer cu smerenie.

Vor zice unii: »nu ar fi aşa de greu a iubi pe vrăşmaşi, 
dacă ar face-o şi alţii, dacă am avea pilde pe cari să le urmăm*. 
Priveşte la Isus Hristos, cel ce a dat această poruncă. Oân- 
deşte-te la Isus pe cruce. Uită-te la ranele Lui, la faţa Lui 
schimonosită de lovituri şi plină de scuipat El sufere şi moare 
ascultând vorbele de batjocură şi de ocară pe cari le rostesc 
vrăşmaşii Lui, cari nu mai ştiu ce să facă de bucurie. Ranele 
pe cari le-au pricinuit, sângerează. El îşi deschide gura ca 
să vorbească. Dar cari sunt vorbele Lui ? Rosteşte o rugăciune. 
Pentru cine se roagă Isus ? înalţă o rugăciune către Părintele 
său cel ceresc pentru duşmanii săi. Se roagă pentru ei cu glas 
înalt, ca aceştia să vadă că-i iubeşte. Rugăciunea lui este în
soţită de singura scuză pentru e i : »Părinte, iartă-Ie că nu ştiu 
ce fac«. O, Isuse, Mântuitorule. Poate să zică cineva că-i creşti* 
şi îţi urmează, câtă vreme ureşte pe aproapele său, pe duşma
nul său?

Unii z ic : Isus a putut s’o facă, căci era nu numai om 
adevărat, ci şi Dumnezeu adevărat ? Pilde sunt destule. Acolo-i 
Sf. Ştefan, cel dintâiu mucenic. Când duşmanii lui îl ucideau 
cu pietri, el nu are pentru ei cuvânt de blestem, ci se roagă 
pentru ei, zicând: Părinte, nu le şti lor păcatul acela. Citiţi 
numai vieţile sfinţilor şi veţi afla că toţi au dovedit în vieaţa 
lor dragoste faţă de vrăşmaşii lor, căci nu poate fi om eu ade
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vărat sfânt, acela, care nu plineşte porunca Domnului, care 
zice: iubeşte pe vrăşmaşii tăi.

Trebuie să iubim pe vrăşmaşii noştri, fiindcă asta o cere 
dreptatea dumnezească. Vedem bine că Dumnezeu încă-şi are 
duşmanii săi. Câţi necinstesc numele Iui preasfânt ? Câţi calcă 
în picioare legile lui sfinte ? Câţi stau împotriva bisericii pe 
care a întemeiat-o în această lume ? Câţi îşi bat joc de tainele 
sfinte, pe cari le-a lăsat pentru noi şi a noastră mântuire ? 
Vătămările de felul acesta sunt multe, fără număr. îşi răzbună 
E l? Cine ar putea sta împotrivă, dacă El şi-ar ridica mâna ca 
să pedepsească după vrednicie pe cei vinovaţi ? Nimeni. Dar n’o 
face. El continuă să facă bine, să împărţescă daruri, e gata 
totdeauna să ierte, până omul este în această lume. Oare un 
Dumnezeu, care iartă de atâtea ori, nu are dreptul să aştepte 
dela noi să iertăm pe vrăşmaşii noştri?

Noi înşi-ne suntem dintre cei ce au vătămat şi vatămă pe 
Dumnezeu. Ce vătămări ne-au făcut vrăşmaşii noştri în asemă
nare cu vătămările pe cari le-am adus noi lui Dumnezeu ? Dacă 
El ne iartă, datori suntem şi noi să iertăm »şi ne iartă păcatele 
noastre, pe cum şi noi iertăm greşiţilor noştri«. Aşa ne rugăm 
zi de zi. Dumnezeu ne va ierta după cum vOm ierta şi noi 
celor ce ne-au greşit

Să ne tragem socoata cu noi înşine. Păcătuit-am şi rău 
înaintea Domnului am făcut L-am vătămat prin păcatele noastre. 
Să fim iertători faţă de cei ce ne-au vătămat, să iubim pe 
vrăşmaşii noştri, pentru ca prin asta să putem ajunge ca şi 
Domnul să ne ierte. Amin.



ÎO P. LEON I. MÂNU

Piimtneca lll^a după ln&l|area 
sf. Cruci ?isus În v ie  p e  f iu l  v ă d u v e i  d in  n a im ?

Domnul nostru Isus Hristos era în Capernaum. Aici vinde
case pe servitorul unui sutaş. De aici El merge în Galii ea. 
Ajunge la o cetate cu numele Naim. Era o cetate mai mică, 
aşezată la poalele muntelui Taborului. Când să intre în cetate, 
iată că Ia porţile cetăţii întâlnesc o mulţime de popor. Duceau 
la groapă un mort, singurul fiu al mamei, care eră văduvă. 
Biata văduvă plângea cu amar, fiindcă prin pierderea fiului ei, 
îşi pierduse sprijinul bătrâneţelor. Mântuitorul, care vede şi cele 
mai dinlăuntru ale omului, care cunoaşte şi tainele cele mai 
ascunse ale inimii, vede durerea sărmanei văduve, şi. fiindu-i 
milă de ea, a zis: »nu plânge.« Mântuitorul se apropie de si
criul în care duceau mortul. Cei ce-1 duceau se opresc. Isus se 
atinge de sicriu şi apoi zice mortului: »Tânărule, îţi z ic : scoală.« 
Şi intr’adevăr, îndatăce rosti Isus aceste cuvinte, mortul se 
scoală. »Şi a şezut mortul« — zice sf. Evanghelie — şi a înce
put a grăi: şi l-a dat mamei lui. Şi a cuprins frică pe toţi, şi 
măreau pe Dumnezeu, zicând: Proroc mare s’a sculat între noi, 
şi. a cercetat Dumnezeu pe oamenii S ă i«

Să vedem mai deaproape ce învăţături putem scoate din. 
cele istorisite în sf. Evanghelie de astăzi.

învierea din morţi a tânărului din Naim ne arată înainte 
de toate inima iubitoare a Mântuitorului El merge spre cetate. 
Vede că însoţesc la locul de odihnă rămăşiţele pământeşti ale 
unui om. Intre cei ce însoţesc mortul El vede pe mama mortu
lui, care plângea cu suspin, fiindcă pierduse pe singurul ei fiu, 
despre care nădăjduia că-i va îi sprijin la bătrâneţe. Văzând 
cum plânge biata văduvă, inima Mântuitorului se umple de com
pătimire. Aceeaşi inimă de milostivire plină, care nutreşte mii de 
flămânzi în pustie. Aceeaşi inimă, care plânge la mormântul lui 
Lazar. Aceeaşi inimă, care plânge cu amar asupra Ierusalimu
lui, zicând: »De ai fi priceput şi tu în această zi a ta, cele ce
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sunt pentru pacea ta! Iar acum s’au ascuns dela ochii tăi.«! 
(Lc. 19, 42). Isus avea o inimă plină de dragoste, plină de com
pătimire. Dacă noi suntem cu adevărat creştini, trebuie să avem 
inima plină de compătimire. Compătimirea este un făt al dra
gostei. Cel ce îptr’adevăr iubeşte pe aproapele, îl compătimeşte 
când vede că sufere. Societatea omenească este un singur trup. 
După cum în trup, când un mădular sufere, suferă şi celelalte 
mădulare, mai ales cele din nemijlocită apropiere; tot aşa omul, 
mai ales dacă este nobilitat de spiritul creştin, simte durerile 
şi loviturile aproapelui său. Adevărat că sunt anumite patimi, 
cum este ura, mânia, duşmănia, sgârcenia, cari uneori fac pe 
om să nu simtă nicio compătimire, ba de multeori fac să se 
bucure văzând suferinţele celui lovit de soarte. Dar noi suntem 
creştini, iar spiritul creştin pretinde să avem compătimire faţă 
de cei ajunşi la mizerie şi nenorocire.

2. Mântuitorul îndreptându-se spre văduvă îi z ic e : »Nu 
plânge.« El îi adresează aceste cuvinte nu pentrucă ar vrea s’o 
înfrunte, fiindcă ar vrea s’o ocărască pentrucă plânge, ci nu
mai pentru a-şi arăta simpatia faţă de ea, şi pentru a o mân
gâia, cum avem şi noi obiceiul să zicem, când vrem să ne 
arătăm compătimirea şi să mângăiem pe unul ajuns de ceva 
nefericire. Noi, creştinii nu suntem opriţi de a plânge la înmor
mântarea ori la mormintele rudeniilor, ori prietenilor noştri, 
fiindcă însuşi Mântuitorul a plâns la mormântul prietenului său 
Lazar. (Io. 11,35). »Fiule«, zice Spiritul sfânt, »Pentru cel mort 
slobozi lacrimi, şi ca şi cum ai fi pătimit grele, începe plân
gere« (Cartea înţelep. 38, 16). In faptele apostolilor se spune, 
că »Şi au îngropat pe Ştefan bărbaţii cucernici, şi au făcut 
plângere mare peste el« (8, 2). Putem plânge, numai cât această 
supărare nu-i iertat să fie neorânduită şi necreştinească. Ade
văratul creştin se mângâie la înmormântarea prietenilor săi 
dându-şi seamă că orice rândueşte Dumnezeu este bine rân
duit, şi că va fi o vreme, vremea învierii morţilor, când va ve
dea din nou pe cei iubiţi ai săi şi va rămânea cu ei pentru 
totdeauna. Numai păgânii se întristează peste măsură, ca unii, 
eari după cuvântul Sf. Pavel »nu au nădejde.« întristarea noastră
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trebuie să fie străbătută şi îndulcită de nădejdea că ne vom 
mai vedea.

3. Mântuitorul se apropie de sicriul în care duceau mortul 
f i  atingându-se de el zice mortului: »Tânărule, îţi zic: Scoală.« 
Prin aceste cuvinte Isus se arată cu adevărat Dumnezeu, Dum
nezeu atotputernic, căruia se supun toate, atât cele cereşti cât 
şi cele pământeşti Noi ştim că apostolii Domnului, ba mai 
mulţi sfinţi, au făcut minuni Dar ei au făcut minunile nu cu 
puterea lor, ci în numele şi cu puterea lui Isus Hristos. Când 
Mântuitorul zice: »Tânărule, Eu îţi zic: Scoală«, este Dumne- 
aeu tot aşa de atotputernic ca şi Părintele Său. El are dreptul 
să zică: »Precum Tatăl scoală pe morţi, şi înviează: aşa şt 
Fiul, pe cari vrea, li înviează« ( la  19, 21). Ce mângăitoare 
cuvinte. Căci ce poate fi mai mângăitor pentru noi între toate 
împrejurările vieţii noastre, decât să ştim, că Isus este adevărat 
Dumnezeu. Dacă El este adevărat Dumnezeu, învăţătura lui 
este adevărată şi dumnezeească. Tot ce a făcut şi suferit pentru 
« o i  are un preţ nemărginit. Noi suntem într’adevăr răscumpă
raţi. Nu trebuie să ne temem de soarta bisericii, pe care El 
tt promis că o va apăra. Dacă slujim Domnului cu inimă plină 
-de dragoste, putem trăi liniştiţi şi muri fericiţi

îndată ce rosteşte Isus cuvintele »Tânărule, îţi zic: Scoală«, 
sufletul tânărului din împărăţia sufletelor se înapoiază pentru oa 
să se unească din nou cu trupul, însufleţindu-l cu o nouă vieaţă. 
El se scoală, trăieşte. Şi ca un semn că este viu, începe să 
vorbească. Isus învie acel tânăr pentru vieaţă, pentru o nouă 
vieaţă. După cum a înviat Isus pe tânărul din Naim, aşa va 
învia din morţi acelaş Isus pe toţi oamenii la sfârşitul veacu
rilor. El singur ne atrage luarea aminte Ia acest lucru, prin cu
vintele : »Că vine ceasul, în care toţi cei ce sunt in mormln- 
turi vor auzi glasul lui (Fiului lui Dumnezeu), şi vor ieşi cei ce 
au făcut bine in învierea vieţii, iar cei ce au făcut rele în în
vierea osândirii« (Io. 5, 28, 29). Şi noi vom învia. Şi "trupul 
nostru va trebui să se unească din nou cu sufletul Cât de mult 
trebuie să purtăm grije de acest trup, să-l ţinem în curăţenie, 
să nu-1 murdărim prin păcatele necurăţieL Numai In felul acesta
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putem avea nădejdea că vom învia şi noi »în învierea vieţii.*
Tânărul după ce a fost înviat, a îuceput a vorbi. Oare 

ce vorbe s’au desprins de pe buzele lui ? Desigur mulţumea lui 
Dumnezeu pentru cele ce i-a făcut, făgăduind că de acum 
Înainte are să-l iubească cu tot focul dragostei lui, până la sfâr
şitul vieţii lui pământeşti

Dar când Isus ne scoală din moartea păcatului la vieaţa 
darului în sf. taină a pocăinţii, ne împărtăşeşte un dar mai mare 
decât acela în care a împărtăşit pe tânărul din Naim, pe care 
l-a înviat din moartea cea după fire. Chiar pentru aceea, noi 
avem motive şi mai temeinice pentru a mulţumi Iui Dumnezeu 
cu mult mai fierbinte după fiecare mărturisire, de a-i aduce 
închinăciune şi de a lua cele mai puternice hotărîri, de a-i 
sluji cu mai multă râvnă şi cu mai multă căldură. Amin.

w x »

Dumineca a IV-a dup& înăl
ţarea st. Cruci

PENTRU CE NU RODEŞTE SĂMÂNŢA 
CUVÂNTULUI DUMNEZEESC?

Din vieaţa de toate zilele ştim cu toţii, că pe bietul gos
podar nimic nu-1 năcăjeşte mai mult, decât dacă vede că el a 
gunoit pământul, a făcut arătură bună, a sămânat sămânţă bună 
şi când la adecă, această sămânţă nu aduce rod de loc, ori nu 
aduce rodul pe care putea să-l aştepte. Aceasta este şi soarta 
noastră, a preoţilor, întru cât suntem păstori de suflete. Noi ne 
străduim să sămânăm sămânţa cuvântului dumnezeesc în fiecare 
Duminecă şi sărbătoare. Cum ne putem noi simţi, când vedem 
că sămânţa cuvântului dumnezeesc aruncată de noi, nu aduce 
rod ? Şi cât de adeseori se întâmplă acest lucru! In întreg tre
cutul bisericii lui Hristos nu a mai fost vreme când cuvântul 
Domnului să se fi propovăduit atât de des şi cu atâta râvnă 
ca în zilele noastre. Cu toate acestea, în loc ca lucrurile să
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meargă mai bine, totul merge mai rău, şi o sută de predici nu 
«unt în stare să întoarcă un singur om uşuratic de pe calea 
rătăcirii lui. Oare pentru ce? Oare pentru ce cuvântul lui Dum? 
nezeu, care altădată a înoit faţa pământului, astăzi aduce aşa de 
puţine roduri? Mântuitorul, în sfânta Evanghelie de astăzi ne 
spune pentru ce, şi anume: sămânţa cuvântului dumnezeesc 
-cade lângă calea şi s’a călcat şi păsările ceriului o au mâncat; 
alta a căzut pe pieatră, şi dacă a răsărit s’a uscat, pentrucă 
mii avea umezeală; alta a căzut în spini, şi crescând spinii, o 
au înecat

Ieşit-a semănătorul să samene sămânţa sa, şi când a să- 
mânat una a căzut lângă cale şi s’a călcat, şi păsările ceriu- 
rilor o au mâncat Aceste cuvinte le tâlcueşte însuşi învăţă
torul, zicând: »cea de lângă cale sunt cei ce aud, însă după 
aceea vine diavolul şi ia cuvântul dela inima lor, ca nu cumva 
crezând să se mântuiască. Faptul că mulţi creştini nu trag nici 
un folos din propovăduirea cuvântului dumnezeesc, este isprava 
diavolului. Asta ne-o spune chiar Mântuitorul. Din sf. Scrip
tură ştim că, dupăce Filistenii au pus stăpânire asupra popo
rului jidovesc, au oprit să fie meşter de fier în pământul lui 
Israil, »ca să nu facă Evreii sabie şi suliţă«. (1 Imp. 13, 19). 
Tot aşa şi diavolul. După pilda Filistenilor, dacă ar avea pu
tere ar şterge de pe faţa pământului pe toţi propovăduitorii 
cuvântului dumnezeesc, fiindcă ei ştiu prea bine că acest cu
vânt este cea mai bună armă împotriva atacurilor ce vin din 
partea diavolului.

Poate veţi întreba: ce face diavolul pentru că să rămână 
fără rod cuvântul Domnului?

1. El se strâdueşfe să tină pe oameni departe, sâ-i împe• 
dece dela ascultarea acelui cuvânt. De multe ori se întâmplă 
că mergem la biserică, iar când începe preotul să vestească 
cuvântul Domnului, un glas din lăuntru par’că ne zice: De ce 
să asculţi tu predica ? Tu ştii deja tot ce are să spună preotul. 
Şi mai ales dacă ştii citi şi mai citeşti câte ceva, glasul din 
-lăuntru îţi z ice : tu eşti om cu carte. . .  N ’are nici un rost să 
.asculţi aceeaşi poveste veche, pe care ai auzit-o de sute de
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ori. »Bagăţi minţile în cap, şi lasă predica pentru cei îără de 
carte şi pentru femeile fără nici o şcoală.« Altă dată pare că 
acelaş glas ne zice: »A i tu destule lucruri, cu mult mai impor
tante decât să asculţi atâtea vorbe goale şi tâlcuiri fără nici 
un rost«. Altă dată glasul din lăuntru par’că z ice : »După ce să 
stai atâta vreme în biserică unde sunt atâţia oameni, deci aerul 
e greu. Vara după ce să stai în biserică, fiindcă-i aşa de cald. 
Iarna nu sta mult în biserică fiindcă uşor te poţi răci şi va 
trebui să stai în pat, ba pe deasupra va mai trebui să chel- 
tueşti cu doctorul şi farmacia«. Glasul cu vorbe de acestea şi 
altele de felul acestora să ştii câ-i glasul diavolului, care face 
mulţi să nu asculte propovăduirea cuvântului dumnezeesc. Cum 
poate să aducă rod cuvântul Domnului, dacă nu-i ascultat? 
Baremi de şi-ar aduce cât mai adeseori aminte credincioşii de 
cuvântul Domnului care zice: »Cel ce este dela Dumnezeu 
ascultă graiurile lui Dumnezeu. Pentru aceasta nu le ascultaţi 
voi, pentru că nu sunteţi dela Dumnezeu«. (Io. 8, 47).

2. Diavolul se strădueşte să împiedece oamenii de a urma 
cuvântul Domnului. Sunt mulţi, cari umblă destul de regulat la 
biserică, ascultă propovăduirea cuvântului dumnezeesc, dar nu 
urmează acel cuvânt, nu se străduesc să-şi întocmească vieaţa 
după cum spune acel cuvânt. De unde vine asta ? De sigur dela 
diavolul. Sămânţa care cade lângă cale este mâncare pentru 
paseri. Ele vin şi o mănâncă. Chiar aşa face şi diavolul: ia cu 
totul cuvântul Domnului din inimile lor. Mă veţi întreba: cum 
face diavolul acest lucru ? Cu mult vicleşug. El vine şi grăeşte 
în cele mai dinlăuntru ale omului zicând: »Tu nu trebue să te 
nelinişteşti, ori să te înfrici de cele ce ai auzit în predică. Iadul 
nu-i aşa de rău cum îl fac preoţii. Dumnezeu e numai milă şi 
nu a făcut pe om pentru ca să-l osândească. Priveşte spre ce- 
riuri! Unii dintre cei mai mari păcătoşi deja sunt în fericirea 
veşnică, priveşte la Maria Magdalena cea cu şapte diavoli şi 
la tâlharul răstignit deadreapta Mântuitorului. Aşa sunt preoţii: 
toate le măresc. Dacă asculţi de cele ce predică preoţii, îţi vine 
a crede că nime nu se poate mântui«. Altădată auzi un alt glas 
din lăuntru, care-ţi z ic e : »Chiar dacă acum nu eşti în bună rân-
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duială cu cele ale sufletului tău, nu te grăbi, căci ai vreme să 
Iaci rânduială. Doară înşişi preoţii învaţă că unde păcatul pri
soseşte, darul Domnului prisoseşte şi mai mult, iar acel dar va 
face din tine un mare sfânt«. Pe această cale diavolul face pe 
mulţi păcătoşi să doarmă liniştiţi, să rămână in păcătoşenia lor, 
din care nu se vor trezi decât în braţele diavolului In osânda 
veşnică.

3. In sfârşit diavolul se strădueşte a împiedeca rodurile 
cuvântului dumnezeesc prin aceea că pune la muncă pe împre
ună lucrătorii lut. De sigur mă veţi întreba: cum, dar are 
diavolul Împreună lucrători chiar şi dintre oameni? Da, 
ăre şi încă destul de mulţi. Împreună lucrători ai diavolu
lui sunt necredincioşii Angajaţi ai necuratului sunt toţi 
aceia, a căror pâine de toate zilele este să-şi bată joc 
de lucrurile sfinte şi de persoanele sfinţite. A i diavolului 
acenici sunt cei ce au anumită ură faţă de slujitorii alta
relor, faţă de preoţi. în slujba diavolului stau toţi aceia, 
cari se fac luntre şi punte pentru ca să depărteze oame
nii9 de biserică şi de cei ce sunt în slujba bisericii, pentru ca 
mai uşor să-i poată duce pe calea rătăcirii Aceşti angajaţi ai 
diavolului îndată ce a răsunat propovăduirea cuvântului dumne- 
zeesc, încep cu criticiie, mustrările şi turburăriie lor, cu de
făimările, bătăile de joc şi nelegiuirile lo r . . .  şi nu se liniştesc 
până scot şi cel mai de pe urmă grăunte al sămânţii cuvântu- 
tului dumnezeesc din sufletele celor ce l-au ascultat Dar vai 
de aceşti slujitori ai diavolului. Lor le sună cuvintele Domnului 
când zice: »cine va sminti pe unul dintre aceşti mici, cari cred 
în mine, mai bine i-ar fi de i-s’ar lega o piatră de moară de 
grumaz, şi să fie aruncat în adâncul mării« (M t 18, 6).

Iubiţi credincioşi! Să ne tragem socoata cu noi înşine. Să 
vedem ce fel de pământ este inima noastră. Să grijim ca acea
stă inimă să nu fie un fel de drum de ţară, pe unde umblă 
toâtă lumea, ci această inimă să fie pământul cel bun, în care 
căzând sămânţa cuvântului dumnezeesc să aducă rod şi încă 
rod cu sutele, spre mal mare mărirea lui Dumnezeu şi prin 
asta pentru mântuirea sufletelor noastre. Amir.
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Dumineca V̂ >a după înălţarea 
sf. Cruci isus In  ţ i n u t u l  g a d a r e n i l o r

Intr’o zi Domnul nostru Isus Hristos întră, împreună cu 
ucenicii lui, într’o corabie, voind să treacă de ceialaltă parte a 
mării. Abia intrat în corabie, Isus se culcă şi adoarme. Se por
neşte o furtună mare încât cei din corabie se temeau că se vor 
«ufunda. îl trezesc pe învăţătorul. Acesta, după ce-i dojeneşte 
pentru necredinţa lor, ceartă vântul şi valurile, cari numai de- 
eât se liniştesc. Pe aceasta cale arată Mântuitorul că el este 
Domnul firii neînsufleţite.

Nu peste mult ajung de ceialaltă parte a mării în ţinutul 
Gadarenilor, care este de ceialaltă parte de Galilea. Ieşind Isus 
din corabie, iată că-i ieasă in cale un bărbat, care era cuprins 
de duhurile necurate de multă vreme. Sărmanul de e l! »Cu 
haină nu se îmbrăca, în casă nu sta«, ci numai la munte şi în 
mormânturi. Bietul om era supus din partea diavolilor la cele 
mai cumplite chinuri: »De multe ori îl apuca, şi, deşi îl legau 
eu lanţuri şi cu obezi, şi-l păzeau, sfărma legăturile, şi îl alunga 
dracul în pustie«. Abia se întâlneşte Isus cu acest nefericit om, 
diavolul din el începe să strige, zicând: »ce ai cu mine Isuse, 
Fiul lui Dumnezeu, cel Preaînalt? Rogu-te nu mă munci«. Isus 
întreabă pe diavolul cum îl chiamă, căre-i este numele. Atunci 
diavolul răspunde că »Legion« îi este numele, fiindcă erau mulţi 
diavoli in om.

Starea acestui nefericit om este cât se poate mai neplăcută. 
Dar cu starea lui se aseamănă mult starea celor ce vatămă pe 
Domnul prin păcate de ne curăţie.

1. îndrăcitul din sf. Evanghelie era atât de furios, încât 
nimic nu-1 putea înfrâna, căci rupea toate lanţurile si legăturile. 
Tocmai aşa este şi starea omului stăpânit de necurăţie. El este 
mânat de patima sa ca de o furie neînfrânată a iadului. Păca
tele de necurăţie numai cinste nu aduc celui ce le săvârşeşte. 
Dimpotrivă, cel cunoscut, ca unul care este vinovat de acest2
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lucru, îşi pierde şi cinstea pe care a mâi avut-o înaintea seme
nilor săi cinstiţi. Dar cel ce se lasă mânat de aceasta patimă, 
nu se uită la aceea că îşi va pierde cinstea înaintea oamenilor, 
« i  o dă tot înainte pe calea păcătoşeniei.

Acest fel de păcate sdruncină în mare măsură şi sănăta
tea trupească. Câţi nefericiţi au ajuns »fără vreme« în rece 
mormânt numai pe urma faptului că au fost robi ai trupului 
lor, a căruia patimi le-au îndestulii în mod păcătos. De câte orT 
necurăţia aduce cu sine anumite boale molipsitoare, prin cari 
primejduieşte nu numai sănătatea proprie ci şi a celor din jurul 
său. De câte ori s’a întâmplat că unul sau altul dintre soţii de 
căsătorie făcându-se vinovaţi de necurăţie, şi-au umplut de 
boale ruşinoase şi cu greu de vindecat casa, familia întreagă. 
Dar decât urmările de felul acesta sunt cu mult mai grele 
urmările de natură sufletească. Păcatele de felul acesta totdea
una sunt păcate de moarte. Ce nefericire!

Pentru necurăţie să încetezi de a mai fi fiul lui Dumnezeu 
ş i să te faci fiu al diavolului. Pentru necurăţie să-ţi pierzi toate 
vredniciile pe cari le-ai câştigat înaintea lui Dumnezeu prin 
faptele tale bune. Prin necurăţie să-ţi pierzi dreptul la fericirea 
veşnică şi să te faci vrednic de focul cel nestins cu osânda 
lui cea veşnică. Int’adevâr pe bună dreptate Sf. Bernard asea
mănă pe cel care trăeşte în necurăţie cu porcul, zicând: »dacă un 
porc vede într’un loc o baltă, iar în celalalt un pat de tranda
firi, mai bucuros se tăvăleşte în noroiu, decât între trandafiri. 
Aşa mai îngrabă îi trebuie celui desfrânat necurăţia decât bucu
riile raiului«.

2. Indrăcitul din sf. Evanghelie era atât de mânios, încât 
nime nu putea trece pe calea pe unde era el. El umblă ase
menea diavolului »ca un leu răcnind, căutând pe cine să în
ghită.« Se strădueşte să seducă şi pe alţii, ca să-i facă şi pe 
ei jertfe ale păcatului lui. Ziua noaptea nu se gândeşte la alt
ceva, nu-şi bate capul cu altceva, decât să mai afle pe cineva, 
pe care să-l poată trage la păcat. După cum era vai şi amar 
de cel ce trecea pe drumul unde era îndrăcitul din sf. Evan
ghelie, tot aşa e vai şi amar de cel ce trece pe drumul neîn
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frânatului, cel ce ajunge în tovărăşia şi prietenia lui. Prin vorbe 
cu două înţelesuri. Prin glume necuviincioase, cu îndemnurile 
sale stăruitoare nu se astâmpără până nu duce şi pe altul pe 
calea fărădelegii pe care o bătătoreşte. Neînfrânatul nu se uită 
la aceea că strică un suflet nevinovat; nu-şi bate capul cu 
aceea că strică o căsătorie în care până atunci domnea cinstea, 
pacea şi buna înţelegere; nu se uită la aceea că nefericeşte 
nişte copilaşi nevinovaţi, cari vor rămânea fără tată, ori fără 
mamă, nu-şi bate capul nici cu aceea că răspândeşte în jurul 
său un miros greu, pe care cei cu frica lui Dumnezeu nu-1 pot 
suporta, nu-1 pot suferi. Se spune despre un pustnic că a do
bândit dela Dumnezeu darul ca să poată vedea pe îngerul său 
păzitor, care-1 însoţea pe drum. Şi cum mergeau pe drum, ajung 
la un loc, unde era o mare grămadă de hoituri de animale. 
Mai ales hoitul unui câine, răspândea un miros de tot greu. 
Pustnicul înconjură acest loc pe departe, de vremece îngerul 
trecu pe lângă, el ca şi când nu s’ar simţi nici un miros greu. 
Nu peste mult se întâlnesc cu un tânăr. Era un »domnişor« 
îmbrăcat în haine frumoase, frumos pieptănat şi cu haine stro
pite cu ceva frumos mirositor. îngerul, arătându-şi scârbă faţă 
de acest tânăr, îl înconjură pe dedeparte. Pustnicul îl întrebă, 
că pentruce face acest lucru. îngerul răspunde: »Acest tânăr 
este robul desfrâului, care înaintea lui Dumnezeu şi a sfinţilor 
răspândeşte un miros cu mult mai greu decât hoitul de câine.«

3. Când Mântuitorul a întrebat pe diavolul care stăpânea 
pe omul din sf. Evanghelie, care-i este numele; acesta îi răs
punde: »legion«, fiindcă după cum spune sf. Scriptură, »mulţi 
draci intraseră în el.« Tot aşa »legion« este adevăratul nume 
al păcatului necurăţiei, fiindcă trage după sine un şir nesfârşit 
de păcate. Desfrânatul se face vinovat de cele mai îngrozitoare 
păcate: curvie, preacurvie, avorturi, divorţuri urmate de căsă
torii nelegiuite, fete rămase de ruşinea lumii, căsătorii stricate, 
bătrâni rămaşi fără sprijin şi cu inima cernită de durerea la 
vremea neputinţei lor şi mai ales o groaznică schimbare în 
spre rău în vieaţa sufletească, o schimbare, care de obiceiu nu 
se mai poate reface. In vieaţa marelui pictor Leonardo da Vinci
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eitim, că el căuta un model pentruca să picteze »Cina de pe 
urmă«, o icoană vestită în toată lumea. Găseşte un tânăr, cân
tăreţ în corul unei biserici din Roma. 11 chema Pietro Bándi
néin. După faţa acestui cântăreţ pictează faţa lui Isus. Doi ani 
á tot lucrat la icoană. Acum umbla, doară va găsi faţă, după 
care să picteze pe luda, vânzătorul Domnului. Intr’o crâşmă 
găseşte un tânăr îmbătrânit fără vreme. Avea o faţă tocmai 
cum căuta măiestrul. II angajează pentru ca să steie de modeL 
Când tânărul se uită la icoană şi vede faţa lui Hristos de pe 
icoană începe a plânge. Era Pietro Bandinelli. Beutura şi des
frâul, necurăţia, in doi ani l-a schimbat cu totul, din cel ce era 
potrivit ca să închipuiască pe Hristos ajunge să fie potrivit 
pentru a înfăţişa pe luda.

Feriţi-vă de necurăţie. Grije deosebită trebuie să aibă 
tineretul, care mai uşor poate luneca în prăpastia din care nu-i 
scăpare. Multă grije trebuie să poarte şi cei căsătoriţi, ţinând 
cu sfinţenie jurământul făcut înaintea sfântului altar. Grije tre
buie să poarte şi cei cu pletele cărunte, căci nici ei nu sunt 
scutiţi de primejdia necurăţiei. Grije trebuie să purtăm cu toţii, 
cari vrem să ne mântuim sufletele şi să dobândim fericirea 
veşnică. Amin.

Sfântul mucenic Dumitru

CUM SĂ IUBIM PE HRISTOS

Ce-i mai firesc decât ca noi toţi, cari ne numim creştini, 
să iubim pe Hristos, care ne-a iubit până la moartea de pe 
cruce, care din dragoste faţă de noi şi-a vărsat sângele pe 
lemnul crucii până la picurul cel mai de pe urmă. Ce-âr fi mai 
firesc decât ca din dragoste faţă de Hristos numai pe El să-l 
dorim, cum doreşte bobocul raza de soare, cum doreşte pă
mântul însetat rouă răcoritoare. A  fi creştin şi a nu iubi pe
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Hristos, a dori fericirea veşnică şi a nu dori izvorul fericirii, 
înseamnă atâta cât a nu îi cu scaunul minţii la loc. Dar câţi 
sunt aceia, cari cu sf. apostol Pavel pot z ice: ştiu că nici vieaţa, 
nici moartea, nici nimic altceva nu mă desparte de dragostea 
lui Dumnezeu, care-i întru Isus Hristos Domnul nostru. Ori 
dacă s’ar prezenta înaintea noastră astăzi, chiar în aceste clipe 
Isus Hristos, şi ne-ar întreba cum a întrebat oarecând pe sf 
apostol Petru zicând: »Fiul meu, fiica mea iubeşti-mă?« ce gân
diţi, am putea răspunde şi noi, ca şi Petru, am putea răspunde 
cu acelaş curaj: Da Doamne, tu toate le şti, tu şti că Te iu
besc. Fiecare din noi să-şi pună mâna pe inimă şi să se în
trebe: oare iubesc eu pe Hristos?, fiindcă dacă nu-1 iubesc nu 
sunt vrednic de El, iar partea moştenirii mele va fi osânda 
veşnică.

Pentru ca răspunsul nostru să nu fie fals, va fi bine ca 
astăzi, când prăznuim pomenirea marelui mucenic Dumitru, să 
vedem cum a iubit el pe Hristos, pentru ca să vedem, dacă 
în asămânare cu el iubim noi pe Hristos ori ba.

Ce înseamnă a iubi într’adevăr pe Isus. Dragostea îşi are 
sălaşul in inimă, în care ochiul omului nu poate vedea. Când 
si. apostol loan, apostolul pe care-1 iubea Isus ne îndeamnă 
»sâ-1 iubim pe Dumnezeu, pentru că ne-a iubit dânsul mai în- 
tâiu« (1 Io. 4, 19) vrea să ne tragă luarea aminte că suntem 
datori să nutrim în inimă şi să dovedim prin fapte dragostea 
faţă de Acela, care şi pe unul născut Fiu al său l-a dat pen
tru noi. Cine iubeşte pe Hristos nu numai cunoaşte negrăitele 
daruri ale răscumpărării, ci pe acelea le foloseşte ca îndreptar 
de vieaţă, rămânând credincios intru urmarea acelora, după 
cuvântul sf. apostol Pavel, care z ic e : »nu mai trăesc eu, ci 
trâeşte în mine Hristos. Iar de trăiesc acum în trup, în cre
dinţa Fiului lui Dumnezeu trăiesc, care m’a iubit şi s’a dat 
pentru m ine... Nu lapăd darul lui Dumnezeu... trăiesc lui 
Dumnezeu.. . Cu Hristos împreună m’am răstignit«. (Gal. 2, 19, 
20). A  trăi în Hristos înseamnă atâta cât a trăi după poruncile 
lui, după cum singur ne-a spus-o zicând: Cel ce are poruncile 
mele şi le păzeşte, acela e care mă iubeşte... cel ce nu mă
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iubeşte, poruncile mele nu le păzeşte«. (Io. 14, 21, 24). In ur
inare : cine iubeşte pe Hristos poruncile lui le ţine cu sfinţenie* 
bucuros se supune lui Hristos, pe care-1 socoate stăpânul inimii 
sale. A  spune: iubesc pe Hristos, este uşor. Aceste cuvinte se 
pot desprinde şi de pe buzele unuia în a căruia inimă pu-i 
nici o schinteie de dragoste faţă de El. Dar a-I ţine poruncile, 
a se supune acelora cu dragă inimă,.. înseamnă a iubi pe Hri
stos. Mântuitorul ne arată şi măsura dragostei pe care aşteaptă 
s’o avem faţă de El. Cine iubeşte pe tatăl său sau pe mama 
sa mai mult decât pe mine, nu-i vrednic de mine: »Iar cel ce 
iubeşte fiul sau îica sa mai mult decât pe mine, nu-i vrednic 
de mine.» Mare, puternică-i dragostea între părinţi şi fiiilor. Dra
gostea faţă de Hristos trebuie să fie şi mai mare, şi mai pu
ternică. Din dragoste faţă de Hristos trebuie să fim gata a 
jertfi totul şi binele cel mai mare, adecă vieaţa noastră, căci 
dacă Isus din dragoste faţă de noi şi-a jertfit vieaţa pe lemnul 
crucii, dacă avem adevărată dragoste faţă de El, trebuie să- 
fim gata, dacă trebuie, să ne dăm chiar şi vieaţa pentru El.

Firea dragostei aşteaptă ca pe cel ce-1 iubim nici când 
să nu-1 uităm, gândurile nostre necontenit la el să zboare. D i
mineaţa când ne trezim, la Isus să ne gândim. In cursul 
muncii Isus înaintea noastră să fie. Când ispitele se năpu
stesc cu furie nebună asupra noastră, Isus să fie arma noastră 
împotriva lor. Iar când ne aşezăm Ia masă ca să mâncăm, Isus 
să fie dulceaţa mâncării noastre. Fiecare gând, fiecare bătaie 
a inimii noastre, fiecare suflare a noastră, trebuie să fie sfinţită 
de aducerea aminte de EI. Copilul cel bun, dacă pe urma iro
niei sorţii, este ţinut departe de părinţii săi când se culcă şi 
când se scoală, că se simte bine ori sufere, că se bucură ort 
este cuprins de supărare, tot la părinţi se gândeşte. Nu poate 
duce la gură o bucătură, nu poate bea un strop de apă, nu 
poate rupe o floare, nu poate vărsa o lacrimă de bucurie sau 
supărare, fără să se gândească la părinţii lui iubiţi. Aşa-i şi 
acela care iubeşte pe Hristos.

In privinţa asta pildă minunată ne-a dat Sf. Dumitru, a  
căruia pomenire o prăznueşte astăzi sf. Biserică.
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S’a născut în Tesalonica, din părinţi nobili şi bogaţi. încă 
din fragedă copilărie era de o evlavie bătătoare la ochi. Era 
într’adevăr o frumoasă floare în grădina lui Dumnezeu de pe 
acest pământ. înaintând în vârstă înainta şi în cuminţenie şi 
evlavie. Se făcu soldat. Pe urma purtării lui bune împăratul, în 
scurtă vreme, îl numi de locţiitor al său în Grecia. Pentru în
deplinirea datorinţelor sale ajunse să fie preţuit din partea îm
păratului. Era creştin. Pe lângă împăratul pământesc el voia 
să-şi împlinească datorinţele şi faţă de împăratul ceriurilor. Se 
folosea de toate prilejurile pentru a câştiga suflete cât mai 
multe pentru împărăţia Iui Dumnezeu. Era un adevărat apostol 
al lui Hristos. Se înţelege că acest lucru s’a ştiut. Vestea a 
ajuns până la împăratul, care a venit să vadă dacă sunt ade
vărate cele ce se vorbesc despre Dumitru. L-a întrebat dacă-i 
adevărat că el este creştin şi munceşte mult pentru lăţirea în
văţăturii creştine. Dumitru ştia ce-1 aşteaptă. Ştia că dacă va 
spune adevărul în scurtă vreme va plăti cu vieaţa sa alipirea 
de Hristos, pe când dacă s’ar lăpăda de Hristos s’ar bucura şi 
de mai mare cinste şi ar căpăta multe daruri dela împăratul. 
El mărturiseşte că-i creştin, şi după ce a mai fost aruncat în 
temniţă şi chinuit mai pe urmă a fost omorît cu suliţa.

Ce minunată pildă de vieaţă creştină. In copilărie şi in 
tinereţe, în tot cursul vieţii sale pământeşti a purtat jugul as
cultării de Domnul, a dus o vieaţă evlavioasă străbătută de 
dragostea faţă de Dumnezeu. Ce bărbătească hotărîre, şi câ<. 
de bărbăteşte dusă la îndeplinire: a renunţa la tot ce îmbie 
lumea, chiar şi la vieaţă... din dragoste faţă de Hristos.

Iubiţi creştini. Vă întreb: iubiţi şi voi pe Hristos ? Nu sun 
teţi în fundul unei închisori, nu sunteţi ameninţaţi cu m oarte...' 
ci iată că aici înaintea altarului cel sfânt al Domnului vă întreb: 
iubiţi şi voi pe Hritsos? De sigur veţi răspunde: da, noi iubim 
pe Hristos. Acum să-mi mai îngăduiţi o întrebare: dacă iubiţi 
pe Hristos, aţi trăit şi trăiţi aşa cum aşteaptă El? Nu cumva 
aţi umblat în voile inimilor voastre, depărtându-vă de Hristos. 
Şi dacă v ’aţi depărtat de Hristos, cum a făcut fiul rătăcit din 
Evanghelie, v ’aţi întors iarăşi la EI, cum a făcut acelaş fiu?
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V ’aţi plecat genunchiul înaintea slujitorului Domnului, ca şi oare- 
când Maria Magdalena înaintea Iui Isus, pentru ca să dobân
diţi iertarea păcatelor voastre şi multe şi mari pentru dragostea 
voastră? Cu SI. Ioan Gură de aur trebuie să mărturisim: multe 
sunt păcatele noastre, mare-i răutatea noastră. Avem nevoie 
de multe medicamente, şi păcatele cât mai curund trebuie să 
le mărturisim. Sfinţii mucenici şi-au vărsat sângele: noi să ne 
vărsăm lacrimile, pentrucă şi lacrimile noastre pot stinge focul 
pe care l-au aprins păcatele noastre. Barem aşa să ne arătăm 
dragostea faţă de Isus. Amin.

D o o a

Dumineca Vl*a după Inălfarea 

sf. Cruci

BOGĂŢIILE NU SUNT DE MARE FOLOS, 
SĂRĂCIA NU-I PREA MARE NEFERICIRE

In sf. Evanghelie de astăzi avem una din multele pilde, 
pe cari le-a spus Domnul nostru Isus Hristos pentru a da învă
ţătură apostolilor săi, ascultătorilor lui de atunci şi tuturor oa
menilor din toate vremurile. Era un bogat, zice Mântuitorul, 
care se îmbrăca în porfiră şi în vison şi se ospăta în toate zilele 
minunat Avea de toate: bună stare, sănătate, cinste. Se îm
brăca în haine alese, mânca, bea din belşug. Cu alte lucruri 
nu-şi bătea capul.

Era şi un biet cerşitor. Săracul Lazar. Acesta era sărac, 
lipit pământului. Nu avea o bucătură pentrucă să-şi aline foa
mea. Era gol, ca vai de capul lui. Nu avea nici o cinste. De 
sănătate nu a avut parte.

Mor amândoi. Pe sărmanul Lazar, poate mai mult de milă 
îl îngroapă oarecum. Sufletul lui însă îngerii îl duc în sânul Iul



adevăruri veşnice 25

Avraam, adecă în »limb«, cum se numeşte locul de odihnă al 
sfinţilor, până când le-a deschis Domnul nostru Isus Hristos 
cerul.

Moare şi bogatul. Pe acesta îl îngroapă cu mare pompă. 
Desigur, mare mulţime îl însoţeşte la mormânt de vreme-ce 
bocitoarele plătite în cântece de inimi sfâşietoare îi vestesc fap
tele bune. De ceialaltă parte însă îl aşteaptă grea pedeapsă de 
foc. Din acest loc de osândă bogatul priveşte spre lăcaşul feri
cirii. Vede pe Avraam şi în sânul lui dispreţuitul şi nebăgatul 
în seamă cerşitor Lazar, înotând în fericire. Stă de vorbă cu 
Avraam. Bogatul osândit cere un picur de apă, dar nu capătă. 
Acum bogatul cu groază se gândeşte la fraţii săi rămaşi pe 
pământ, cari duc o vieaţă tocmai cum a dus el. I-ar plăcea 
dacă Lazar înviind din morţi ar merge şi ar da de ştire fraţilor 
săi, despre soartea tristă ce l-a ajuns. Nici aceasta cerere nu 
i-se împlineşte. »Au pe Moisi şi pe proroci, zice Avraam.« 
»Dacă nu cred acelora, chiar dacă s’ar scula cineva din morţi 
nu i-ar crede.«

Prin aceasta pildă Mântuitorul vrea să ne înveţe să pre
ţuim după vrednicie atât bogăţia cât şi sărăcia.

Mântuitorul ne pune mai întâiu înaintea ochilor sufletului 
nostru pe omul bogat El are avere multă, nu duce nici o lipsă, 
are toate din belşug. Acest belşug îl foloseşte pentruca să se 
îmbrace în haine preţioase: »în porfiră şi vison«, în mătăsurile 
obişnuite în zilele noastre, apoi poartă o neorânduită grije de 
trup, dându-i mâncare aleasă şi beutură peste măsură. El are 
un singur gând: să se veselească, să-şi petreacă »minunat«, 
sau »luminat.« Astfel de oameni fost-au în toate vremurile. 
Sunt şi astăzi. Umblă, alăargă după fericire. In goana lor ne
bună cred că averile, bogăţiile le vor aduce fericirea mult do
rită. Iar cei ce văd vieaţa celor bogaţi cred, că aceia de fapt 
au şi ajuns la.’ fericirea mult dorită şi de mulţi pizmuită. Dar 
oare într’adevăr e vieaţa lor atât de fericită pe cât se pare? 
Este ea vrednică de invidiat ? Nicidecum. Bogăţia, averea este 
împreunată cu multe griji, dă mult de gândit şi mult de aler
gat. Bogăţia, de obiceiu aduce cu sine sgârcenia, care nu se
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satură niciodată, aşa că bogatul este totdeauna torturat de griji, 
dorinţe. Mările îşi au coastele lor, râurile îşi au ţărmurile lor, 
vânturile mai încetează uneori, pământul îşi are marginile lu i...  
dar sgârcenia nu are margiri, ea nu ajunge la linişte, mulţu
mire, îndestulire niciodată. Cu cât are mai mult, cu atâta do
reşte mai mult Cei ce umblă după bogăţii, uşor cad în cursele 
diavolului, care caută pe cine să înghită.

Sgârcenia este izvorul nesecat al multor păcate şi a tot 
felul de nedreptăţi. Pe măsură ce cresc bogăţiile, creşte şi dato
ria înaintea judecăţii ce aşteaptă din partea lui Dumnezeu pe 
ceialaltă lume. îngreunat cu tot felul de nedreptăţi, având bunuri 
câştigate cu sudoarea lucrătorilor neplătiţi ori rău plătiţi, având 
pe suflet lacrimile văduvelor şi ale orfanilor. . .  ce poate aştepta 
bogatul când se va înfăţişa înaintea scaunului dreptului judecă
tor ? Sgârcitul nu va da înapoi lucrurile câştigate pe nedreptul, 
căci nimic nu-i mai obişnuit decât înşelăciunea şi furtul, şi 
nimic mai rar decât restituţia. Acum veţi înţelege pentru ce 
zicea Mântuitorul: »Adevăr vă z ic : Cu anevoie va intra boga
tul în împărăţia cerurilor. Şi iară-şi vă z ic : mai uşor trece funia 
corăbiei prin urechea acului, decât bogatul să intre în împără
ţia lui Dumnezeu« (Mt. 19, 23, 24). Să ne însemnăm bine: 
Mântuitorul nu vrea să spună, că nici un bogat nu poate intra 
întru împărăţia lui Dumnezeu, ci că este greu să ajungă acolo, 
sau fiindcă au ajuns la bogăţii pe cale nedreaptă, sau fiindcă 
nu au folosit bogăţiile după placul lui Dumnezeu.

Acum să ne întoarcem privirile sufletului nostru către să
racul Lazar. Un om lipsit de orice bunuri pământeşti. Nu are 
cele de lipsă pentru a-şi acoperi golătatea trupului, nici pentru 
a-şi împăca foamea. Pentru un cârmoj de pâine trebue să ale- 
şuiască la uşa bogatului. S’ar fi mulţumit şi numai cu sfărimă- 
turile ce cădeau de pe masa bogatului, dar nici pe acelea nu 
i-le dădeau totdeauna. Pe deasupra era şi bolnav. O boală grea 
îl cuprinsese' Era plin de bube. Nu era cine să-l îngrijească, 
cine să-i spele ranele. Abia nişte câini făceau pe sora de cari
tate. A  suferit mult, dar murind, coborît-au îngerii, i-au luat 
sufletul şi i-l’au dus în sânul lui Avraam, la locul de fericire*
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Şi în zilele noastre mulţi sunt ispitiţi a socoti sărăcia ca 

o mare nefericire, pentru cel ce, fie şi fără vina lui, are parte 
de ea. Săracul, zic ei, trebue să muncească din greu pentruca 
după sudoarea feţii lui să profite cei ce şed la umbră. Nu au 
îmbrăcămintea de lipsă, nu au hrană îndestulitoare. Sunt ne
socotiţi şi nebăgaţi în seamă. Câţi sunt cari trebue să aştepte un 
cârmoj de pâine sub fereastra ori la uşa altora, de unde de 
celea mai multeori au parte de mustrări şi dojane în loc de 
pâine. Dar dacă nefericitul cerşitor ajunge la boală grea ?

Intr’adevăr, grea este soartea celor săraci, dar, dacă vom 
cumpăni bine lucrul, tot nu-i aşa de mare nefericire cum o 
socotesc de obicei oamenii. La adecă săracul nu are grijile 
bogatului: nu-1 munceşte grija, că tâlharul are să-l fure, rugina 
are să-i prindă aurul, iar moliile îi vor strica hainele scumpe. 
Sf. Ioan Gură de Aur zicea: »O sută de oameni împreună şi 
un sărac singur nu pot fi furaţi (păgubiţi de tâlhari). Cei dintâi 
nu pot fi păgubiţi, fiindcă împreună sunt tari, iar săracul, fiindcă 
este apărat de o armă nebiruită... sărăcia.« Şi de altcum. 
Fiind sărac se aseamănă lui Hristos, care zicea: »vulpile au 
vizuini, paserile cerurilor îşi au cuibul lor, iar Fiul omului nu 
are unde să-şi plece capul.« Sărăcia îl scuteşte pe om de multe 
păcate, fiindcă nu are nici prilejul, nici putinţa de a păcătui în 
atâtea feluri ca cel bogat. Şi, ce-i lucru şi mai de căpetenie. 
Sărăcia face mai uşoară ajungerea la fericirea veşnică. Bogăţia 
este o sarcină greu de purtat, care împiedecă pe om în drumul 
spre veşnicia fericită. Se înţelege, că deşi sărăcia este un paşa
port pentru fericirea veşnică, nu toţi cari au acest paşaport 
vor putea intra acolo, ci numai aceia, cari o poartă fără mur
mur, mulţumind lui Dumnezeu că i-a învrednicit să-i urmeze 
pilda.

Că suntem bogaţi, ori că suntem săraci, să ne străduim a 
mulţumi lui Dumnezeu pentru toate, întocmindu-ne vieaţa aşa. 
ca să putem ajunge la fericirea veşnică. Amin.
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Dumineca Vll*a după tnăl|area 
st. Cruci

învierea fetei lui iair

Sf. Evanghelie ne istoriseşte cum Isus, se înapoiază din 
ţinutul Gadaren'lor, trecând pe partea de apus a mării. A ici îl 
aşteptau mare mulţimi de gloate. Cum lsus pleacă spre Caper- 
naum, iată că vine întru întimpinarea Lui mai marele sinagogei, 
cu numele Iair. Acesta căzând la picioarele lui Isus, se roagă 
să ostenească până la el acasă, fiindcă are »o fată, ca de doi
sprezece ani«, care era pe moarte. Mântuitorul pleacă numai 
decât, pentru ca să-i împlinească rugămintea. Dar cum mergeau 
pe drum, iată vine cineva dela casa lui Iair cu vestea că fata 
a  murit, deci să nu mai ostenească pe învăţătorul Auzind Isus 
ce veste i-au adus, se întoarce spre Iair pentru ca să-l îmbăr
băteze zicând: »Nu te teme, ci numai crede, şi s eva  mântui«. 
In sfârşit ajung la casa lui Iair. Mântuitorul intră în casă, dar 
nu lasă să între cu el numai trei apostoli ai săi: Petru, Iacob 
şi loan, tata şi mama fetei In casă erau plângătorii, de sigur 
bine plătiţi. Isus le zice: »nu plângeţi, căci nu a murit, ci 
doarme«. Cei ce aud cuvintele Mântuitorului rîd de El, fiindcă 
ştiau prea bine că fata a murit. Isus scoate din casă pe toţi, 
lăsând numai pe cei trei apostoli, pe tata şi mama fetei. Acum 
se apropie de fată, îi prinde mâna, şi apoi îi zice: »Talita Kumi», 
ceeace pe româneşte înseamnă, »Pruncă, scoală«. Fata numai 
decât se scoală şi începe să umble prin cameră. Dar era încă 
aşa sleită de puteri, pe urma boalei ei îndelungate. Atunci Mân
tuitorul porunceşte să-i deie de mâncare. Cuprinşi de mare mi
rare părinţii îşi dau seama că fata într’adevăr a înviat. Caută 
să plinească porunca Mântuitorului, de vreme ce Isus porun- 
cindu-le să nu spună »nimănui ce s’a făcut«, se depărtează îm
preună cu apostolii Lui.

Să vedem câteva din învăţăturile ce putem scoate din 
cele istorisite în sf. Evanghelie de astăzi

1. înainte de toate vedem că aici este vorba despre aceea
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eă a murit a fată tânără, abia auând 12 ani, pe care apoi Mân
tuitorul o învie. Aceasta întâmplare ne aduce aminte de ade
vărul veşnic cuprins în cuvintele Domnului, care prin rostul 
sf. apostol Pavel ne spune că »este rânduit omului odată să 
moară«. Ev. 9, 27). Ce adevăr fără abatere. Nimic nu ne asi
gură împotriva morţii. Nici domnia cea mare, nici vârsta, nici 
tinereţa, nici chiar ştiinţa cea multă şi mare a medicilor, nu ne 
asigură împotriva coasei nemiloase a morţii. Nu se uită nici la 
aceea că poate suntem singurul razim al părinţilor noştri, cari 
nădăjduesc în ajutorul nostru la bătrâneţe, când nu vor mai fi 
în stare să-şi câştige cele de lipsă.

Ce mare taină este moartea. Nu pot nădăjdui că mă va 
cruţa şi de mine nu se va atinge. Nu pot nădăjdui nici atâta 
că, dacă tocmai nu o voiu încunjura, după ce am ajuns odată 
în braţele ei voiu avea vreme ca să suplinesc ceeace am între- 
lăsat, ori să tocmesc ceea ce până am fost în vieaţă am greşit, 
lucru pe care Dumnezeu l-a îngăduit unora, puţini ce-i drept, 
pe cari i-a înviat din morţi. Eu, de sigur voiu muri numai 
odată. Chiar pentru aceea va trebui să privesc moartea în faţă 
şi să mă pregătesc la moarte cu toată seriozitatea.

Când voiu muri? Nu o ştiu. Văd că mor nu numai bă
trânii uitaţi de vremuri, nu numai bărbaţi şi femei în floarea 
vieţii, ci mor şi de aceia, cari abia au venit pe lume, precum 
şi cei tineri, cari cred că lumea asta-i a lor. Sunt atâţia, des
pre cari, omeneşte vorbind, zicem că »au murit înainte de 
vreme.

Poate se vor găsi şi intre noi de aceia, cari să pună în
trebarea: pentru ce trebuie să moară unii »înainte de vrem e?« 
Răspunsul nu-1 dau eu las ca să răspundă Spiritul cel sfânt 
prin mijlocirea Înţeleptului, care zice: »Răpitu-s’a (din partea 
lui Dumnezeu) ca să nu schimbe răutatea mintea lui, sau înşe
lăciunea să înşale sufletul lui« (4, 11). Dar poate să rânduiască 
bunul Dumnezeu acest lucru şi pentruca în felul acesta să pe
depsească pe părinţi pentru fărădelegile lor, ori pentru anumite 
pricini, (motive) despre cari numai bunul Dumnezeu ştie, pe 
cari noi nu le putem pătrunde.
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Pe cum vedem din cazul fetei din sf. Evanghelie de astăzi, 
ea trebuie să-şi mulţumească învierea întrepunerii tatălui ei. 
Dacă tatăl ei nu ar fi alergat la Mântuitorul, rugându-se de El, 
moartă ar fi rămas, la înviere n’ar fi ajuns decât la învierea 
»cea de. apoi«. Din vieaţa de toate zilele vedem câţi păcătoşi 
jzac în moartea păcatului, dar cât de puţini sunt cei ce fac 
ceva pentru întoarcerea lor, cât de puţini sunt cei ce intervin 
pentru ca să le mijlocească învierea cea după suflet.

O bunul meu ceresc Părinte, priveşte cu îndurare la mul
ţimea »sufletelor moarte«, cari de sine, răzimate numai pe pu
terile lor, nu vor învia nici odată, nici nu se roagă pentru în
vierea lor. Atinge, Doamne, cu şoaptele Tale inimile lor, pentru 
ca să-şi redobândească vieaţa sufletească. Priveşte, Doamne, 
şi la »fica mea«, la sufletul meu, la voinţa mea, care zace în 
somnul lenevirii. Trezeşte-1, deşteaptă-1 la o râvnă nouă, iar 
când în sf. Taină te vei sălăşlui în inima mea, nutreşte-o şi o 
întăreşte.

2. Când săvârşeşte Isus această minune, vedem că scoate 
afară mulţimile, dar lasă in casă afară de părinţi şi 3 ucenici 
ai Săi, pentru ca aducerea aminte de această întâmplare să se 
păstreze pentru mai mare' mărirea lui Dumnezeu şi pentru 
binele nostru sufletesc. Rămân în casă trei ucenici. Aceeaşi 
ucenici, cari vor fi martori ai schimbării la faţă pe muntele 
Taborului. Aceeaşi ucenici, cari la vremea sa, vor fi martori ai 
suferinţelor Mântuitorului din grădina Getsimani.

Rog pe Domnul să se milostivească şi spre mine şi să mă 
lase să intru în camera aceea, pentru ca să fiu martor a celor 
ce se întâmplă acolo. Văd pe Mântuitorul, cum ţine în mâna 
sa mâna fără vieaţă a fetei. Văd trupul fetei înţepenit, faţa ei 
palidă, de pe care a dispărut frumseţa tinereţei ei. La spatele 
Mântuitorului stau părinţii, şi mă gândesc la nenumăraţii părinţi, 
cari vor trece prin aceleaşi suferinţe cari însă aici vor trebui 
să aştepte, mult ]»pe pământul celor vii« până-şi vor vedea copiii 
pierduţi prea de vreme. La o parte stau ucenicii, cari reţi- 
nându-şi suflarea, aşteaptă cele ce o să se întâmple. Tăcerea 
adâncă ce domneşte aici o întrerupe numai plânsul înăduşit al
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părinţilor şi cuvântul Domnului, care zice: »Talita kumi«, — 
»Pruncă, scoală«. Băgaţi bine de seamă. Isus nu se roagă, nu 
recurge la o putere mai înaltă, El porunceşte şi iată că la 
porunca Lui se desface lăcatul celeialalte lumi, pentru ca să 
lase de acolo un suflet să vină şi să se unească cu trupul de 
care s’a fost despărţit, pe care l’a fost părăsit. Văd aici pe 
Domnul vieţii şi al morţii, înaintea căruia se pleacă toate, cele 
cereşti, cele pământeşti şi cele de desupt.

Va veni odată vremea, când şi trupul meu din adâncul 
pământului şi sufletul meu, ştie Dumnezeu de unde, vor auzi 
glasul Domnului zicând: Scoală. Mă voiu scula şi eu în trup 
preamărit ori înfricoşat de urît, pentru ca şi trupul să se facă 
părtaş sorţii sufletului... pentru totdeauna: »Şi va veni ceasul, 
când morţii vor auzi glasul Fiului lui Dumnezeu, şi cari vor 
auzi vor învia ... şi vor ieşi ceice au făcut bine la învierea 
vieţii, iar ceice au făcut rele la învierea osândirii« (lo. 5, 28-29).

Când Isus a înviat fata, a prins-o de mână, iar ea redo- 
bândindu-şi vieaţa, numai decât a început a umbla prin cameră, 
apoi i-a dat de mâncare. Prin aceasta ne arată Domnul ce 
aşteaptă dela păcătosul înviat din moartea păcatului. Da, Dom
nul aşteaptă dela el două lucruri: să muncească şi să se nu
trească. Muncă, să umble pe căile faptelor bune. Dar asta nu 
ajunge. Se mai cere pâinea, care »inima omului întăreşte«, se 
cere sfânta împărtăşanie, cât mai deasă, pentru ca să aibă tot
deauna în inima sa pâinea vieţii, pe Isus cel ce dă vieaţă. Amin.

Sfinţii Arhangheli Mihail 

$i Gavril
DESPRE ÎNGERI

Sfânta Biserică prăznueşte astăzi pomenirea sfinţilor ar
hanghel Mihail şi Gavril şi a celorlalte Puteri cereşti. Chiar
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de pe buzele dumnezeescului Mântuitor s’au desprins cuvintele 
din cari ştim că sunt îngeri, cari pe lângă aceea că se bucură 
de vederea fericitoare a lui Dumnezeu, ne sunt de ajutor nouă 
oamenilor, ajutându-ne în cele ce sunt pentru dobândirea mân
tuirii sufletelor noastre. După cum ne asigură marele apostol 
al neamurilor »toţi (îngerii) sunt spirite slujitoare, cari se trimit 
spre slujbă pentru cei ce vor să moştenească mântuirea« 
(Ev. 1, 14).

Noi slăbănogii locuitori ai pământului, cari avem parte 
de atâta năcaz şi suferinţe, cari gemem atât de mult sub greul 
ce ne apasă, simţim mare bucurie în inimile noastre şi prindem 
nou curaj pentru purtarea greutăţilor, când ne dăm seama că 
în jurul tronului dumnezeesc sunt nişte fiinţe alese a lui Dum
nezeu, cari sunt gata să ne ajute, ca să ajungem şi noi să ne 
bucurăm de fericirea de care se bucură ei.

Din prilejul marelui praznic al sf. arhangheli şi a tuturor 
Puterilor cereşti, va fi bine să vedem : ce sunt îngerii şi ce fac 
pentru noi.

Înainte de ar fi făcut Dumnezeu lumea văzută, a creat 
lumea spiritelor, lumea, care nu cade sub simţurile noastre, 
lumea, pe care Biserica în mărturisirea credinţei o numeşte 
»nevăzută«, adecă: a creat pe îngeri. Ce sunt îngerii? Ei sunt 
făpturi a lui Dumnezeu, făpturi pe cari mâna atotputernică a 
lui Dumnezeu dintru nefiinţă la fiinţă le-a adus pentru mai 
mare mărirea Lui. îngerii sunt spirite. Trup nu au. I-a făcut 
Dumnezeu după a Lui chip şi asămănare învăluindu-i în negrăită 
frumseţă, inzestrându-i cu negrăită bogăţie de daruri. I-a făcut 
Dumnezeu pentruca în jurul tronului măririi Sale să fie tot
deauna, Lui să-i aducă închinăciune, Lui să-I servească, voia 
Lui preasfântă totdeauna şi întru toate s’o împlinească. I-a în
zestrat Dumnezeu cu cunoştinţe la cari nici cel mai învăţat om 
din lume nu poate ajunge niciodată. In legea veche, dacă cineva 
voia să preamărească înţelepciunea cuiva, o aseamănă cu înţe
lepciunea îngerilor. Aşa femeia tecoiteană voind să laude înţe
lepciunea prorocului-împărat David zice: »şi domnul meu îm
păratul este înţelept ca înţelepciunea îngerului lui Dumnezeu,
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şi cunoaşte toate cele de pe pământ« (2 lmp. 14, 20). înzestra- 
tu-i-a Dumnezeu cu putere care întrece orice putere omenească. 
Sf. apostol Petru z ic e : »îngerii cu tăria şi puterea mai mari« 
sunt decât oamenii. îngerii Domnului într’o singură noapte au 
omorît armata assirienilor, care număra 185.000 de oameni.

Dar pe lângă minunatele daruri fireşti Dumnezeu a înzes
trat şi cu mai minunate daruri mai pe sus de fire. Le-a dat 
Dumnezeu o cunoştinţă cu totul deosebită şi o extraordinară 
măsură de dar sfinţitor. Ei erau fericiţi. Se bucurau nu numai 
de fericirea pe care o gustă cei ce se bucură de vederea feri- 
citoare a lui Dumnezeu, ci şi de fericirea proprie statului lor. 
Ei aveau bucuria nevinovăţiei. Ei, după dar, erau fii lui Dum
nezeu. Aveau nădejdea unor lucruri -şi mai mari; ce aveau să 
urmeze. Erau buni şi slăviţi, cu o fire bogat înzestrată şi învă
luiţi în darul sfinţitor al lui Dumnezeu.

Dar nu toţi îngerii au rămas în starea aceasta pentru tot
deauna. Din sfintele Scripturi şi din învăţătura sf. Biserici ştim» 
că mulţi dintre îngeri au păcătuit. Ei s’au răsculat împotriva 
rânduielilor lui Dumnezeu, au dorit, dacă nu să fie asemenea 
lui Dumnezeu, cel puţin să fie independenţi, să nu atârne de 
Dumnezeu. Urmarea a fost, că ei au fost pedepsiţi. . .  imediat. 
Toţi îngerii răsvrătiţi au fost aruncaţi în iad. »Dumnezeu nu 
nu a iertat pe îngerii, cari au greşit, ci legându-i cu lanţurile 
intunerecului, spre a fi păziţi pentru judecată, i-a dat în tartar« 
(2 Petru 2, 4). Soarta lor a fost hotărîtă numai decât. Clipa 
care pecetlueşte osânda îngerilor căzuţi, pecetlueşte şi soarta 
Gelor rămaşi credincioşi lui Dumnezeu, trecând norocoşi peste 

- probă. Drept aceea numai decât sunt admişi la vederea feri- 
citoare a lui Dumnezeu.

îngerii cei buni fntr’adevăr sunt fericiţi. Ei sunt acolo» 
wnde nu-i nici durere, nici întristare, nici suspinare. Ei se bucură 
totdeauna de vederea lui Dumnezeu, în care stă adevărata feri
cire. Ei nu simt lipsurile, nevoile, durerile, suferinţele trupului. 
Ei necontenit sunt în jurul tronului măririi dumnezeeşti, cântând: 
Sfânt, sfânt, sfânt e Domnul. . .

Şi cu toate că fericirea lor este atât de mare, încât noi3
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nu ne-o putem nici închipui decum cuprinde, ei nu-şi uită de 
noi, ci ne iubesc cu adevărată dragoste frăţească, fiind şi ei şi 
noi fiii aceluiaş Părinte ceresc. Sfintele Scripturi ne-au păstrat 
multe cazuri din cari se vede grija ce ne-o. poartă. Când patriar
hul Iacob, la sfatul mamei sale, fuge în Haran dinaintea frate
lui său Esau, vede în vis o scară, pe care îngerii urcau şi cobo
rau, iar în vârful scării era Cel Preaînalfc Când după 20 de ani 
se înapoia iarăşi. îngerul Domnului îl povăţuia. Pe timpul jude
cătorilor îngerii Domnului ajutau poporul în primejdii. Pe Loth 
şi fetele sale îngerul Domnului îl scoate din Sodoma, ca să nu-i 
mistuiască ploaia de foc şi pucioasă. Când a venit Mântuitorul 
în lume, îngerii I-au cântat cântări de mărire. La îndămâna 
Mântuitorului au fost îngerii, când El a fost dus de ispititor pe 
un munte înalt. Cu El au fost îngerii şi când în grădina Getsi- 
mani era cuprins de sudori de sânge.

La fel se poartă îngerii şi faţă de noi. Cu noi împreună 
se bucură, împreună cu noi se roagă, iar rugăciunile noastre 
încă le duc la tronul atotputernicului Dumnezeu, cum au dus 
rugăciunile lui Tobias. Cu noi sunt pe vremea suferinţelor, ca 
să ne îmbărbăteze şi să ne întărească şi pe noi, cum au îmbăr
bătat şi întărit pe Isus în grădină. Ei ne păzesc nevinovăţia 
sufletului, plâng de câteori cădem şi se bucură când ne întoar
cem iarăşi la Domnul. Cu noi sunt mai ales atunci, când dia
volul, duşmanul neîmpăcat al sufletului nostru, se învârte în 
jurul nostru, ne ispiteşte la păcat pentru ca să ne piarză. 
Diavolului îi cade greu când îşi aduce aminte, că locurile cari 
au rămas goale pe urma răsvrătirii diavolilor, le vor ocupa 
oamenii zidiţi din pământ Pentru aceea necontenit aţâţă neîn
ţelegerea, mânia şi ura şi mânia intre oameni, pentru aceea 
deşteaptă şi nutreşte poftele cele rele, pentru aceea se stră
duieşte a lăţi greşelile.. . pentru ca să poată prinde în mrejele 
sale cât mai mulţi, pe cari apoi să-i ducă la osândă. Diavolul 
nelinişteşte cu deosebire pe cei buni, pentrucă, după cum ne 
asigură sf. Ioan Gură de Aur, după cum tâlharii nu merg acolo 
unde ţin pleava, ci unde ţin aurul şi argintul, tot aşa şi diavo
lul, ispiteşte mai ales pe ceice se ocupă cu lucruri sufleteşti.
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Sau după cum zice Sf. Francisc: după cum câinii nu se dau 
ia cei de ai casei, ci la streini, tot aşa şi diavolul se trudeşte 
mai ales cu aceia, cari nu sunt ai lui. Dacă cineva este aleşuit 
de diavolul e semn că încă nu-i a lui şi cu cât se strădueşte 
cineva mai cu deadinsul pe calea desăvârşirii, cu atât mai mult 
este ispitit de diavolul.

Simţim zilnic ispitirile neîmpăcatului nostru duşman. Asta 
însă să nu ne înfrice. El astăzi nu mai poate face cu noi cum 
:îi place, căci, dacă ne folosim cum se cuvine de armele pe 
cari ni-le-a pus la îndămână Domnul, îl putem birui. Sf. Augus- 
tin ne asigură că »venind Hristos în lume, pe diavol l-a pus 
în câtuşi. Fiind asta aşa, întrebaţi: cum poate face totuşi dia
volul atâta rău ? Adevărat, fraţilor, că poate face mult rău, dar 
numai acelora, cari sunt leneşi în bine.« Să urmăm sfatul sf. 
apostol Pavel, care ne zice: »îmbrăcaţi-vă în toate armele lui 
Dumnezeu, ca să puteţi sta împotriva meşteşugirilor diavolului,« 
{Eîez. 6, 11). Să urmăm sfatul sf. apostol Iacob, care ne zice: 
»Supuneţi-vă lui Dumnezeu, staţi împotriva diavolului, şi va 
Jugi dela voi" (4, 8). Amin.

W )C »

Dumineca \lll a după Înălţarea 
sf. Cruci

SAMARINEANUL MILOSTIV

în sf. Evanghelie de astăzi se istoriseşte cum un om mer
gea din Ierusalim spre Ierihon. Dar, pe neaşteptate îi ies nişte 
tâlhari în cale. Aceştia îi iau hainele, îl bat, îl rănesc şi apoi 
îl Iasă aproape mort lângă cale. Trec pe acolo doi jidovi, amân
doi din tagma preoţească. îl văd, dar trec pelângă el mai de
parte. Vine apoi un samarinean. Se ştie că samarinenii nu duceau
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bine cu jidovii. Nici nu se salutau. Acesta vede pe bietul evrei* 
zăcând la marginea drumului, bătut, plin de sânge şi desbrăcat 
de hainele sale. I-se face milă de el, merge Ia el, îi leagă 
ranele pe care Ie spală cu vin şi le unge cu unt de lemn, îl 
pune călare pe dobitocul lui, îl duce până la o casă de oaspeţi, 
îl îngrijeşte apoi dă doi bani ospătarului, cu făgăduinţa că o 
să-i plătească orice ar cheltui cu el, numai să-i poarte grije 
până vine înapoi.

Cu alt prilej (vezi Cuvântul adevărului, 1939, pag. 422) am 
arătat că omul căzut între tâlhari, este chipul omului căzut în 
păcat Acum vom face un pas înainte, arătându-vă că acel om 
este chipul omului scăpat din robia păcatului. Să luăm lucrurile 
pe rând.

„Un samarinean ce călătorea, a venit la el; şi vâzându4 
Us’a făcut milă de el“. Sărmanul om ajuns pe mâna tâlharilor, 
îşi datoreşte scăparea samarineanului, fiindcă dacă acela nu ar 
fi mers pe aceea cale, ori dacă şi el ar fi trecut ca preotul şi 
Ievitul, de sigur ar fi murit pe marginea şanţului. Cui datoreşte 
păcătosul întoarcerea sa ? Mântuitorului Isus. Dacă Isus Hristos 
nu s’ar fi milostivit spre noi şi nu ar fi venit în lume, întreg 
neamul omenesc ar zăcea încă şi astăzi în lanţurile păcatului, 
»în  acesta avem răscumpărare prin sângele lui —  cum zice sf. 
apostol Pavel —  iertare păcatelor după bogăţia darului lui care 
la preaînmulţit în noi în toată înţelepciunea« (Efez. 1, 8, 9).

Ca şi samarineanul cel milostiv, El (Isus) însuşi merge la 
păcătos, îl ajută cu darul Lui, pentru ca să-şi poată schimba 
în mai bine vieaţa. După cum cel rănit nu era în stare să se 
scoale şi să facă ceva pentru a se scăpa din starea în care a 
fost ajuns, tot aşa păcătosul nu poate face cu puterile lui nici 
cel mai mic lucru pentru întoarcerea şi împăcarea lui cu Dum
nezeu. »Nu că am fi destoinici a cugeta dela noi ceva — zice 
apostolul neamurilor — ci destoinicia noastră este dela Dum
nezeu« (2. Cor. 3, 5). Când păcătosul simte durere pentru 
păcatele prin care a vătămat pe Dumnezeu şi se hotăreşte să 
se mărturisească şi să-şi schimbe vieaţa, asta nu-i hărnicia lui, 
ci dartil lui Dumnezeu. Dumnezeu dă fiecărui om, şi celui mai
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mare păcătos, dar indestulitor pentru a se întoarce, însă pentru 
ca acest dar să aducă roduri, se cere ca păcătosul să-l pri
mească, să se folosească de el şi să se roage, fiindcă darul şi 
mai mare, prin care întoarcerea se duce la îndeplinire, atârnă 
cu totul dela rugăciune.

Samarineanul toarnă uleiu şi vin peste ranele celui căzut în 
mâinile tâlharilor. Aşa face şi lsus, Samarineanul cel milostiv. 
Prin preoţii lui, ori prin alte persoane potrivite Mântuitorul varsă 
în sufletul păcătosului uleiul cuvintelor de mângâiere şi vinul 
adevărurilor veşnice. învăţăturile creştineşti şi sfaturile părin- 
ţeşti fac pe păcătos să-şi plângă păcatele şi să-şi îndrepteze 
vieaţa. Acolo este minunata -pildă a sf. apostol Petru. O privire 
blândă, dar în aceeaşi vreme dojenitoare, vine dela Mântuitorul, 
şi aceasta face pe apostolul care se lăpădase de Domnul, să 
meargă şi să plângă amar. Tot aşa şi astăzi. Merge păcătosul 
la biserică, aude o predică despre milostivirea dumnezească, 
ori despre suferinţele şi moartea Mântuitorului, . . .  i-se înmoaie 
inima şi se întoarce. Alţii, mai înţeleniţi în rău, poate aşteaptă 
o dojană mai aspră pentru ca să se întoarcă, cum s’a întâmplat 
şi cu sf. apostol Pavel, care s’a întors numai când lsus îl doje
nea zicând: »Saule, Saule, pentru ce mă prigoneşti?«.

Samarineanul leagă ranele celui căzut în mâinile tâlharilor. 
Cum leagă Dumnezeu ranele sufletului ? El despoaie pe păcătos 
de prilejul păcatului. îi pune în cale fel de fel de piedeci, cari 
îi îngreunează ori fac chiar cu neputinţă săvârşirea păcatului. 
Dacă cineva să mândreşte cu frumseţa, îi trimite Dumnezeu o 
boală, care-i veştejeşte frumseţa, aşa că nu mai are cu ce se 
mândri. Beutorului îi trimite Dumnezeu sărăcie, pentru ca să 
nu mai aibă pe ce bea. Altă dată Dumnezeu trimite moarte 
unei persoane, cu care păcătosul a ţinut legături neîngăduite 
timp mai îndelungat. In feliul acesta Dumnezeu face ca şi docto
rul, care pune o legătură tare pe ranele pacientului său, pentru 
ca să înceteze sângerarea şi să se vindece mai îngrabă.

Samarineanul ia pe cel căzut intre tâlhari „şi punându-l 
pe dobitocul său“ îl duce. După cum spun tâlcuitorii sf. scripturi 
dobitocul din sf. Evanghelie este »omenimea lui Hristos«. Pe



38 P. LEON I. MANU

aceasta a luat Isus pe toţi păcătoşii, cu toate fărădelegile lor, 
oferindu-se pentru ei pe lemnul crucii. Pentru aceea scrie sL 
apostol Petru despre. Isus Hristos, că »păcatele noastre însuşi 
le-a purtat în trupul său, că de păcate scăpându-ne, să trăim 
în dreptate« (I. Petr. 2, 24).

Samarineanul duce pe cel bolnav la „o casă de oaspeţi“ 
şi a purtat grlje de el*. Casa de oaspeţi în care Isus poartă 
grije de păcătoşi, este Biserica Sa, singura singur mântuitoare, 
catolică. în această Biserică El a aşezat toate mijoacele darului, 
cari sunt de lipsă pentru curăţirea şi sfinţirea oamenilor. El 
păstrează şi apără aceasta Biserică în cursul tuturor veacurlior 
şi va apăra-o până la sfârşitul veacurilor. Aceasta Biserică se 
răspândeşte pe întreg rotogolul pământului, pentru ca oamenii 
din toate vremurile şi din toate neamurile în ea şi prin ea să 
se poată mântui.

Samarineanul „a doua zi, când a plecat, a scos doi dinari, 
i-a dat gazdei şi l-a 2is: poartă-i grije, şi ori ce vei cheltui, îţi 
voiu întoarce, când voiu veni înapoi*. Şi Hristos plăteşte pentru 
noi doi dinari. Unul este învăţătura Lui, al doilea sunt sfintele 
taine, iar gazda căruia plăteşte reprezintă pe episcopi şi preoţi. 
Ei au primit dela Hristos încredinţarea să propovăduiască evan
ghelia Lui şi să administreze sfintele taine. »Drept aceea mer
gând învăţaţi toate neamurile, botezându-i. . .  învăţându-i să 
păzească toate, câte v-am poruncit« (Mt. 28, 19). Credincioşi 
acestei încredinţări primite dela Mântuitorul păstorii sufleteşti 
continuă a propovădui cuvântul dumnezeesc şi a administra sf. 
taine, mai ales taina pocăinţa şi a sî. împărtăşanii. Dacă păcă
tosul se foloseşte bine de aceste mijloace ale darului se în- 
dreptează, fiindcă cuvântul Domnului îl face să-şi cunoască 
starea sufletească, să-i pară rău de păcate, şi să facă propus 
de îndreptare, iar sf. taine a pocăinţii şi a împărtăşaniei, pe 
cari le primeşte după o pregătire potrivită îi procură darul 
sfinţitor.

In sfurşlt, samarineanul promite gazdei că ori ce ar cheltui 
cu el, îl va întoarce când va veni înapoi. Aşa face şi Mântui
torul. Sunt anumiţi păcătoşi, cari numai cu ajutorul darurilor
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obişnuite (ordinare) nu se întorc. învăţăturile şi dojenele preoţi
lor şi ale binevoitorilor lor nu le primesc, se împotrivesc ace
lora. Sf. taine ori nu le primesc, ori le primesc cu nevrednicie. 
Ce va face Dumnezeu? îi va părăsi? Nu. El pentru aceştia 
are daruri speciale, daruri extraordinare, cu ajutorul cărora 
caută să-i scoată din gura pierzării. Aşa sunt: sf. misiuni, pele
rinajele la locurile sfinte, anumite arătări, minuni săvârşite cu 
alţii şi moarte neaşteptată de cari au parte rudele, prietinii ori 
cunoscuţii lor.

Cum ne vom purta faţă de Isus, care într’adevăr e Sama- 
rineanul cel milostiv ? El face totul pentru ca să vindece pe 
cel păcătos de ranele păcatelor şi să-l scape pe osânda veşnică. 
Dar Domnul nu ne va mântui fără împreună lucrarea noastră. 
Drept aceea să lucrăm pentru mântuirea sufletelor noastre cu 
râvnă şi statornicie, pentru ca să ne putem păstra vieaţa după 
dar, aici şi să putem dobândi vieaţa veşnic fericită. Amin.

Dumineca & . lX*a după înăl* 
jarea sf. Cruci

SĂRBĂTOAREA INTRĂRII ÎN BISERICĂ

Sf. Biserică prăznueşte astăzi intrarea în biserică a Prea
curatei Fecioare Maria. Ce întâmplare mai însemnată din vieaţa 
Preacuratei prăznueşte astăzi sf. Biserică ne spun cărţile de 
slujbe bisericeşti (vezi Mineiul de Blaj, Tom. II, pag. 273). 
Anume, părinţii Preacuratei Fecioare, Ioachim şi Ana, deşi erau 
buni şi drepţi, nu au fost învredniciţi din partea lui Dumnezeu 
cu aceea că să aibă prunci. Mai ales Ana se ruga şi postea 
mult pentru ca Dumnezeu să ridice ruşinea aceea dela ei, că 
nu au prunci. Pe acele vremuri, la poporul ales al lui Dumne
zeu era mare ruşine dacă soţii de căsătorie nu aveau prunci.
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Ana apoi a făcut făgăduinţă lui Dumnezeu că, dacă i-se va 
plini cererea, are să închine Domnului pruncul pe care-1 va 
avea. Bunul Dumnezeu a ascultat ruga lor fierbinte. Deşi erau 
bătrâni, înaintaţi în vârstă, au avut pe Preacurata Fecioară Maria, 
care avea menirea să fie Mama Fiului lui Dumnezeu. Ioachim 
şi Ana, mulţumind lui Dumnezeu pentru că le-a ascultat rugă
mintea s’au şi ţinut de juruinţa făcută, şi au dus pe [Preacu
rata la biserică pentru ca s’o închine Domnului. Anume, când 
Preacurata era de trei ani părinţii ei o duc la biserică, unde 
o dau în grija preoţilor, pentru ca să fie necontenit în slujba 
lui Dumnezeu. Acolo a stat »12 ani încheiaţi«, cum spun căr
ţile sfinte.

Prin aceea că Ioachim şi Ana au pus în slujba lui Dum
nezeu singura lor odraslă, au adus o mare jertfă. Noi încă vă 
trebui să oferim Iui Dumnezeu cele mai mari bunuri pe cari 
le avem, şi anume: primii ani ai vieţii noastre; primele cea
suri în fiecare zi şi începutul fiecărui lucru.

De data asta vom stărui asupra necesităţii de a oferi lui 
Dumnezeu primii ani ai vieţii noastre, adecă noi trebuie să-i 
servim lui Dumnezeu din copilărie.

I.

Trebuie să servim lui Dumnezeu din copilărie, fiindcă sun
tem obligaţi s’o facem. Dumnezeu este Domnul, Stăpânul nostru, 
drept urmare datorinţa noastră este să-i servim. Acest serviciu 
îmbrăţişează vieaţa noastră întreagă, de când am învăţat a cu
noaşte pe Dumnezeu, până la ultima suflare a vieţii noastre. 
Dacă ar fi să trăim o sută de ani, şi dacă întrelăsăm a servi 
lui Dumnezeu o singură zi, ba chiar şi numai o singură oră, 
nu facem dindestul datorinţei noastre, suntem vrednici de pe
deapsă. De aici se vede cât de aspră este datorinţa părinţilor 
de a începe a da creştere creştinească pruncilor lor chiar 
din copilărie, pentru a le da acestora putinţa de a oferi lui 
Dumnezeu cei dintâiu ani ai vieţii lor. »Feciori ai? Invaţă-i pe 
ei, şi înduplică din pruncie grumazul lor«. (Eclasiastul 7, 2). 
Părinţii au o minunată pildă de urmat în mama fericitului Ioan
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Gerson. Când micul Ioan voia să mănânce ceva, mamă-sa îi 
zicea: »copilul meu, noi nu avem nimic în lume, noi trebuie 
să cerem dela Dumnezeu ori de ce avem nevoie, fiindcă totul 
vine dela El. Pune-te în genunchi, ridică-ţi mâinile şi te roagă 
de Părintele ceresc să-ţi deie ceva să mănânci«. Iar când Ioan 
înghenunchia şi cu mâinile ridicate se ruga, mamă-sa se apropie 
de el încet pela spate şi lăsa să cadă înaintea lui mere, pere, 
nuci şi pâine, ca şi când ar fi căzut deadreptul din ceriuri. 
Iar când băiatul săria şi cu bucurie arăta mamei sale ce a pri
mit, ea îi zicea: »Vezi, cum iubeşte Părintele nostru din ce
riuri copii buni şi evlavioşi, şi le dă ori ce, dacă se roagă cu 
evlavie«. Iată un potrivit mijloc pentru a sădi în minţile co
piilor religiositatea şi pentru ai face să ofere lui Dumnezeu 
primii ani ai vieţii lor.

II.

Trebuie să servim lui Dumnezeu din copilărie fiindcă primii 
uni ai vieţii mustre sunt foarte plăcuţi Iul Dumnezeu. Uitaţi-vă 
numai ce se întâmplă în vieaţa de toate zilele. Când vin pe 
piaţă cele dintâiu cireşe sau cei dintâiu struguri, sau peste tot 
cele dintâiu poame sau ori ce de ale mâncării sunt mai scumpe. 
Mai târziu, când vin mai multe, se ieftinesc. Tot aşa e mai 
plăcut lui Dumnezeu, dacă cineva serveşte Lui din copilărie, 
decât dacă începe să-I servească abia la bătrâneţe. Aurul este 
cu mult mai de preţ decât argintul, argintul e de mai mare 
preţ decât plumbul. Cel ce serveşte lui Dummnezeu în copi
lărie şi tinereţă oferă Iui Dumnezeu aur. Cel ce-I serveşte în 
anii bărbăţiei, Ii oferă argint. Cel ce-I serveşte la bătrâneţe, 
când vieaţa a plecat spre apus, Ii oferă numai plumb. Tâlcul 
este uşor. Omul în tinereţe este mai aplecat spre rău, în ur
mare trebuie să lupte cu mai multă tărie pentru ca să rămână 
credincios în slujba lui Dumnezeu şi dacă vrea să biruiască 
ispitele, pe când în vârsta bărbătească şi mâi ales la bătrâneţe, 
omul e mai băgător de seamă, îşi aduce mai mult aminte de 
veşnicie, şi după cum arată praxa vieţii, nu are greutăţi atât 
de mari intru a sluji lui Dumnezeu. Citim despre unii sfinţi,
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cari au murit în etate fragedă, cum a fot Sf. Aloisiu, 
Stanislau Kostka şi alţii, că au primit mai multe daruri până 
când erau în vieaţă şi mai mare răsplată în ceealaltă vieaţă. 
Ce încurajare pentru voi tinerilor, pentru ca să vă dedicaţi cei 
mai frumoşi ani ai vieţii voastre Domnului! Ce îndemn puter
nic pentru voi părinţi creştini, pentru ca să vă străduiţi a vă 
creşte copii păstrându-şi nevinovăţia.

III.

Ttehuie să servim lui Dumnezeu din copilărie, fiindcă dela 
oferirea lui Dumnezeu a celor dintâiu ani al uieţtl de obiceiu 
atârnă toată vieaţa de fapt atârnă toată veşnicia. Vieaţa de 
toate zilele ne arată că după cum e cineva la tinereţe, de obi
ceiu aşa-i toată vieaţa. Din sf. Scriptură ştim că Tobia, Samuil, 
Ioan Botezătorul şi alţi mulţi sfinţi, au servit lui Dumnezeu 
din fragedă copilărie, trăind în nevinovăţie. Rezultatul a fost 
că ei şi-au devotat şi restul vieţii lui Dumnezeu, pentru ca mai 
apoi să devină sfinţi. Cain, Cham şi Absalom, şi mulţi alţii, 
s’au făcut vinovaţi de multe păcate în tinereţele lor. Rezulta
tul a fost că ei şi.mai târziu au dus o vieaţă păcătoasă, şi 
s’au osândit Este o mare nebunie să zică cineva: Tinerii tre
buie să-şi trăiască tinereţa şi mai nebuneşte, căci mai târziu 
îşi vor veni ei la brazdă, vor veni în ogaşul cel bun, se vor 
îndrepta. Praxa de toate zilele ne arată contrarul. Cum e tine
reţa, aşa-i şi vieaţa de mai târziu. Vor fi şi excepţiuni, dar 
rare, foarte rare. Lucrul e lămurit. Păcatele din copilărie şi din 
tinereţe îşi aruncă rădăcinile tot mai adânc în inimi, aşa, că 
se fac obişnuinţe rele, şi mai apoi patimi, cari numai cu darul 
deosebit al lui Dumnezeu se pot desrădăcina. Pentru aceea zice 
Sf. Ieronim: »E greu de stârpit ceea ce a devenit obiceiu din 
tinereţe. O corabie nouă îşi păstrează multă vreme mirosul 
vopselei din început.« Acest sfânt ne spune că Alexandru 
cel mare nici când nu s’a scăpat de scăderile, de care se fă
cuse vinovat în copilărie.

Ce învăţătură pentru noi toţi, dar mai ales pentru tine
retul zilelor noastre. Să nu zică nime: Mă voiu face eu mai
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bun mai târziu. Chiar şi dacă în mod serios ai planurile cele 
mai bune şi mai frumoase pentru vieaţa de mai târziu, trebuie 
să oferi lui Dumnezeu cei dintâiu ani ai vieţii tale Tinerilor, 
Feciori şi fete. Nu vă faceţi planuri să fiţi mai buni mai târziu, 
Străduiţi-vă să fiţi acum, până când sunteţi voi stăpâni peste 
patimi şi nu patimile peste voi. Părinţilor! Fiţi băgători de 
seamă. Căutăţi ca fii voştri să se desbare de greşelile şi obi
ceiurile lor rele, fiindcă dacă se amână lucrul pe mai târziu* 
din îndeletnicire rea, din obişnuinţă rea devine patimă, de care 
mai târziu se pot scăpa numai cu greu, foarte cu greu, ori 
poate nu se pot scăpa niciodată. Voi, părinţilor, încă va trebui 
să daţi seamă, fiindcă la vremea sa Domnul »sângele lor dia 
mâinile voastre îl va cere«. Amin.

K)0C3

Dumineca Xlll̂ a. după Înălţarea 
sf. Cruci

TÂNĂRUL IUBITOR] DE AVERI 
NU URMEAZĂ PE HRISTOS

Odată, pe când Isus propovăduia învăţătura Sa dumne- 
zeeiască şi vindeca bolnavii pe cari îi aduceau la dânsul, mai 
multe femei, îşi aduceau copiii, pentruca Isus să-i binecuvinteze. 
Apostolii ceartă femeile, în vreme-ce Isus le zice: »lăsaţi 
pruncii să vină la mine, şi să nu-i opriţi, căci a unora ca aceştia 
este împărăţia lui Dumnezeu.« Intre cei ce erau de faţă când 
a rostit Mântuitorul aceste cuvinte se afla şi un »domn«, care 
apropiindu-se de Isus îi zise: »învăţătorule bune, ce voiu face 
ca să moştenesc vieaţa de vec i? « Mântuitorul îi atrage luarea 
aminte la anumite porunci dumnezeeşti, zicând: »Să nu curveşti* 
să nu ucizi, să nu furi, să nu mărturiseşti strâmb, cinsteşte pe 
tatăl tău şi pe mamă-ta.« Acesta, după ce ascultă pe Mântui
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torul li zice: »Toate acestea le-am păzit din tinereţele mele.« 
Auzind lsus aceste cuvinte îi z ic e : »încă una îţi lipseşte: toate, 
câte le ai, le viude, şi le dă săracilor, şi ve i avea comoară în 
ceriu, şi vino după mine. Iar el auzind acestea s’a întristat«, 
zice sî. Evanghelie, »căci era bogat foarte.«

Sărmanul de el. Era bogat foarte, şi cu toate acestea tre- 
bue să zicem: sărmanul de el. Pentru ce?  Pentrucă lsus îi 
arată ce trebue să facă pentru ca să moştenească vieaţa de 
veci, iar el, în loc să lase totul şi să urmeze lui Hristos, se 
întristează foarte, fiindcă avea bogăţii multe, de cari nu putea, 
nici nu voia să se despartă.

Când auzim citindu-se din sf. Evanghelie, că bogatul s’a 
întristat foarte, fiindcă lsus ii spunea, că »încă una« îi lipseşte, 
anume să vândă ce are şi să deie săracilor şi să urmeze lui 
lsus, oarecum ne cuprinde un fel de mirare şi zicem în sufle
tul nostru: cum a putut fi aşa de împietrit la inimă acel om, 
care se leagă mai tare de bunurile pământeşti decât de lsus, 
care nu vrea să urmeze lui lsus, când acesta-i trage luarea 
aminte, că dacă vrea să-i urmeze Lui trebue să se despărţească 
de averi?

Dar oare nu-i tot aşa şi astăzi? Când fiii veacului aud, 
că adevăratul creştin trebue să renunţe, trebue să se lapede 
de toate câte are pentru Hristos; oftează din greu zicând: ce 
lucru greu mai aşteaptă blândul lsus. Cine a mai văzut, 
să aştepţi aşa ceva dela om? Iar dacă le aducem aminte că 
aşa ne spun sî. Evanghelii, se depărtează întristaţi, ca şi omul 
din sf. Evanghelie de astăzi, sau ca tânărul despre care face 
pomenire sf. evanghelist Mateiu, care, când a auzit pe lsus 
zicând: »de vreai să fii desăvârşit, vinde-ţi âverea şi o dă 
săracilor, şi vei avea comoară în ceriu, şi vino după mină« s’a 
întristat »pentrucă avea bogăţii multe.« (19, 16—23). Iar dacă 
aducem pilda, cum au fost apostolii Petru, Andrei şi ceialalţi, 
cari chemaţi de lsus numai decât au lăsat toate şi au urmat 
lui Hristos, ei ne răspund: ei au putut să lase uşor. căci fiind 
numai nişte sărmani pescari ce aveau de lăsat?

Să înţelegem bine lucrul. Ce aşteaptă Hristos dela noi,
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când zice să ne lăpădăm de toate, să lăsăm totul pentru E l? 
El aşteaptă să nu ne legăm inimile de cele trecătoare, ci să 
recunoaştem deşertăciunea lucrurilor vremelnice, cari în asămă- 
nare cu cele veşnice sunt numai nişte gunoaie, de cari fără 
murmur suntem gata să ne lăpădăm ori când, şi de fapt să le 
şi părăsim, dacă ne-ar împiedeca întru ajungerea mântuirii 
sufletelor noastre. Domnul aşteaptă dela noi să avem înscrise 
cu slove neşterse în inimile noastre, să simţim cuvintele sf. 
apostol Pavel, care z ic e : »şi cei ce se folosesc de lumea aceasta, 
ca şi cum nu s’ar fo losi: căci trece chipul lumii acesteia« (I. 
Cor. 7, 30).

Faţă de bunurile pământeşti trebuie să ne purtăm ca dreptul 
lob, care până când a vroit bunul Dumnezeu avut-a bogăţii 
multe, iar când după rânduiala aceluiaş Dumnezeu i-s’au luat, 
a z is : Domnul a dat, Domnul a luat, cum Domnului i-a plăcut, 
aşa a făcut, fie numele Domnului binecuvântat Şi patriarhul 
Avraam avea multe bogăţii, dar îndată ce află voinţa Domnului, 
lasă, părăseşte totul: averi, neamuri, ţară . . .  şi se duce în pă
mântul în care l-a trimis Dumnezeu. David prorocul era împă
rat, cu multă pompă şi bogăţii, totuşi z ice : Iată aici sunt, facă 
Domnul cu mine cum îi place.

In feliul acesta trebuie să se poarte şi creştinii faţă de 
bunurile pământeşti: să le aibă, însă aşa, ca inima să nu le fie 
legată de ele, şi gata să fie în orice clipă a se despărţi de ele. 
Inima trebuie să rămână liberă, să nu se unească strâns, să nu se 
contopească cu bunurile pământeşti pentru ca omul totdeauna 
să fie stăpân pe dorinţele sale. Să se ferească nu cumva să 
fie ca regele Achab. Din sf. scripturi ştim că acest rege şi-a 
pus ochii pe via sărmanului Nabot. Fiindcă Nabot nu voia să-i 
vândă via, regele se cătrăni, se aşeză în pat cu faţa către 
perete şi nu voi să mănânce pâine. Ce lucru fără minte. Un rege 
doreşte via supusului său şi dacă nu poate ajunge Ia ea numai 
cât nu moare de necaz. Dar fudulul Aman! însuşi spunea că 
are şi slavă şi bogăţii. Dar fiindcă evreul Mardocheu nu s’a 
sculat înaintea lui, i-se părea că nu are nimic. Aşa-i omul care 
se leagă de lume. . .  e robul pornirilor sale, am putea zice c<*'*
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mucenicul nemerniciei proprii. Se năcăjeşte, sufere. Pentru ce ? 
Pentru o nimica. Pentru aceea aşteaptă legea lui Hristos, ca 
omul să se smulgă din robia pornirilor sale, căci ce folos ar avea 
de lumea întreagă dacă-şi pierde sufletul?

Că unde duce neorânduita poftă de bunuri pământeşti, o 
ştiţi voi destul de bine. Se sfădesc şi se păresc fraţii între sine, 
neamurile, vecinii. Cum îi mistuie pizma ? Cum îi trudeşte, cum 
stoarce sudori fierbinţi din ei sgârcenia. Nu este multul cu 
pământul, cum e obiceiul a se spune, ca să simtă îndestuliţi, 
până când văd că şi alţii mai au câte ceva. De câte ori auziţi 
zicând: pentru ce nu-i a mea grădina cutare? Pentru ce nu 
pot, avea şi eu loc ară tor ca şi cutare? Pentru ce nu pot ajunge 
să-mi fac şi eu casă ca şi cutare? Pentru ce nu rodeşte şi 
pământul meu ca al vecinului? Să nu credeţi că dacă ar avea 
şi el ca vecinul său, ar fi îndestulii Nici decum, Dorinţa e ca 
para focului, se furişează tot mai departe, aşa că dacă a ajuns 
tntr’o parte de acoperiş, îndată o vezi şi in ceialaltă parte. 
Dacă ţi-s’a împlinit o dorinţă, îndată îi iea locul alta. Vei zice 
de pe buze: numai asta îmi mai trebue, dar când ai dobândit 
ce ai dorit... nu mai zici: altceva nu-mi trebue, fiindcă-i ade
vărată zicala păgânilor: setea aurului, aurul nu o stâmpără.

Când bogatul din sf. Evanghelie se depărtează întristat, 
fiindcă avea bogăţie multă, Domnul nostru Isus Hristos trage 
luare aminte a celor din jurul său că »mai uşor trece funia 
corăbiei prin urechile acului, decât bogatul să intre în împărăţia 
lui Dumnezeu«. Din cele ce v-am spus până acum veţi înţelege 
că nu pentru aceea intră cu greu în împărăţia lui Dumnezeu, 
ei fiindcă se leagă de bogăţii din cale afară, fiindcă nu-şi poate 
deslipi inima de bogăţii.

Cel mai mare necaz cu bogăţiile stă în aceea, că acelea 
de obiceiu duc la rele. Bogăţiile sunt un fel de cursă primej
dioasă, în care cad mulţi şi cu multă uşurinţă. Poate Dumnezeu 
să cheme pe unul sau pe altul, căci dacă are bogăţii, nu vrea 
să deie ascultare glasului de chemare. Unul spune că moşie 
şi-a cumpărat şi trebue s’o vadă. Altul că şi-a cumpărat boi, 
deci trebuie să-i probeze. Şi aşa, rând pe rând găsesc fel de
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fel de scuze, pentru a nu da ascultare cuvântului de chemare, 
pentru a nu urma pe Domnul.

Să rugăm pe Domnul să ne deie tăria sufletească, cu aju
torul căreia să nu ne alipim de bogăţiile lum ii. . .  Avându-le 
să nu a v e m ..., ceea ce înseamnă că, dacă tocmai le avem, să 
ne folosim de ele după placul lui Dumezeu, să ne folosim 
de ele aşa, încât prin mijlocirea lor să ne câştigăm fericirea 
veşnică. Amin.

Dumineca X*a d u p ă  Snăl̂  
tarea sf. Cruci

VINDECAREA UNEI FEMEI GÂRBOVE

Era într’o zi de sâmbătă. Domnul nostru Isus Hristos, ca 
de obiceiu, era în sinagogă învăţând. In lăcaşul de rugăciune 
era mult popor, bărbaţi şi femei deopotrivă. Intre cei ce veni
seră Ia lăcaşul Domnului, era şi o femeie, cuprinsă de o boală 
grea. Diavolul şi-a câştigat stăpânire asupra ei. Timp de 18 ani 
a tot chinuit-o, până biata femeie s’a îngârbovit de tot, aşa că 
nu se mai putea îndrepta. Şi cum stătea ea între celelalte femei 
privirile Domnului se opresc asupra ei. O chiamă la sine şi 
apoi îi z ice : »femeie, slobozitu-te-ai de boala ta«. Când rosti 
Mântuitorul aceste cuvinte atinse cu mâinile Lui preasfinte fe
meia, şi iată că aceea numai decât s’a îndreptat, s’a vindecat 
cu totul şi a început a lăuda şi preamări pe Dumnezeu.

Mai marele sinagogei, care fu martor al acestei minuni nu 
cuteză să zică ceva către Isus, care învăţa cu atâta putere, 
dar începu a certa poporul ce era de faţă zicând: »Şase zile 
sunt, în cari se cade a lucra: veniţi în acestea şi vă vinde
caţi, iar nu în ziua sâmbetei«. La auzul acestor cuvinte, cari 
erau zise mai mult pentru Mântuitorul decât pentru popor, Isus



48 P. LEON I. MANU

răspunde numai decât zicând: »Făţarnicilor, au nu-şi desleagă 
fiecare din voi Sâmbătă boul sau azinul dela iesle, şi-l duce 
de-1 adapă ? Dar aceasta, fiica lui Avraam fiind, pe care o 
legase satana iată de optsprezece ani, au nu se cădea să f ie  
deslegată de legătura această în ziua Sâmbetei?« Şi pe când 
Isus zicea aceste cuvinte, toţi ce-i ce ca şi mai marele şinago- 
gei erau împotriva Lui, se ruşinară şi »toată mulţimea se bucura 
de lucrurile cele mărite, cari le făcea«.

Să luăm lucrurile pe rând, pentru ca să vedem ce învă
ţături folositoare putem scoate din cele istorisite în sf. Evanghelie.

Domnul nostru Isus Hristos, în fiecare zi de Sâmbătă, 
ori unde-1 apuca aceasta zi, mergea la sinagogă, pentru ca să 
plinească cele rânduite în lege pentru cinstirea zilei Domnului. 
In sinagogă se amesteca printre tâlcuitorii legii, şi în feliul 
acesta să tâlcuiască legea, să propovăduiască. Cu un astfel de 
prilej El vede în biserică o biată femeie, cuprinsă de duhul cel 
necurat, care în aşa măsură o chinuise timp de 18 ani, încât 
sârmana femeie se gârbovise încât nu se mai putea îndrepta. 
Tristă, într’adevăr din cale afară tristă, era starea acelei femei. 
Să ne gândim la noi. Oare nu s’a întâmplat şi cu noi aceeaşi 
nefericire, ba am putea zice că o nefericire şi mai mare. De 
câte ori am avut nefericirea să ne facem vinovaţi de păcat 
greu, totdeauna am ajuns sub stăpânirea diavolului. Ce greu 
apasă aceasta stăpânire asupra sufletelor noastre. Ce vom face 
între astfel de împrejurări? Vom ridica ochii inimii noastre la 
ceriuri, vom ruga cu smerenie şi stăruinţă pe Domnul ceriului 
să sfarme legăturile deavolului, pentru ca să putem şi noi zice 
cu psalmistul: »rupt-ai legăturile mele; ţie voiu jertfi jertfă de 
laudă, şi intru numele Domnului voiu chema» (Ps. 115, 7).

Şi vâzandii’O Isus „a chemat-o . . .  şi-a pus pe ea mâinile 
Ce minunată este purtarea de grije a Mântuitorului. Biata femeie 
este amestecată în mulţime. Lumea nu-şi opreşte privirile asupra 
ei. Trece neobservată. Dar chiar şi dacă au observat-o i-a aju
tat ceva? Nimic. De câte ori a mers ea Ia sinagogă. De sigur 
nu a fost zi de sâmbătă, când ea să nu fie  în casa Domnului. 
Au văzut-o oamenii. Dar i-au ajutat ceva? I-au putut ajuta?
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I-s’a făcut măi bine după privirile pe cari le-au îndreptat oa
menii asupra ei? Nu. A  rămas tot în starea nefericită în câre 
era. Privirile oamenilor nu ne pot ajuta, nu ne pot face mai 
buni, nu ne pot procura nici o fericire, numai dacă Isus pri
veşte prin ochii lor. Privirea lui Isus însă ne ridică, ne mân- 
găe, ne mântueşte. Privirea Lui este de mântuire aducătoare. 
O singură privire plină de milostivire ne mântueşte pentru tot
deauna. Pentru ce ne ascundem de privirile Lui? Pentru ce 
fugim ca nu cumva să ne ajungă cu privirea ? Pentru ce nu 
cutezăm a privi în ochii Lui? Nu cumva conştiinţa noastră în
greunată ne face să înconjurăm aceea privire de compătimire 
plină ?

Isus „a chemat-o“. Acelaş Isus ne chiamă şi pe noi Ne 
chiamă pe calea desăvârşirii. Ce noroc pentru noi. Să ne gân
dim la femeia gârbovă. Ce avea să mulţumească faptului că â 
chemat-o Isus? însănătoşirea ei. Noi avem să mulţumim cu 
mult mai mult. Suntem îngârboviţi sub greul păcatului. Inima 
noastră este plecată spre cele pământeşti... este alipită de cele 
de jos. Cine le va deslipi ? Cine le va îndrepta spre cele de sus ? 
Cine ? Isus. Să fim numai cu băgare de seamă, căci şi nouă ne 
sună cuvintele: »învăţătorul e aici, şi te chiamă«. (Io. 11, 28).

E aici? Unde-i? E aici. In biserică. Acolo ne chiamă ca 
să I-ne închinăm, să facem dindestul pentru păcate, să stăm de 
vorbă cu El.

E aici. Pe cruce, pentru ca să ne îndemne la răbdare, să 
ne facă mărinimoşi purtători ai crucii.

E aici. In prietenii, în vecinii, în aproapele nostru, fiindcă 
prin inimile noastre vrea să-i iubească, prin mijlocirea mâinilor 
noastre vrea să-i ajute.

Unde-i? In inimile noastre, pentru ca să ne facă mai 
atenţi în rugăciune, mai încrezători în Domnul, mai râvnitori în 
eele spre mântuire. Da, »iată Învăţătorul e aici, şi te chiamă«.

După ce Mântuitorul a chemat femeia gârbovă, »(«'-a pus 
pe o-' mâinile«. Ce atingere de mântuire aducătoare! Dar oare 
nu şi-a pus şi pe noi mâinile ? Faptul că dintru nefiinţă la 
fiinţă ne-a adus, crearea noastră, ce alta e decât o atingere din

4
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partea Domnului. Faptul că ne-a răscumpărat cu scump sân
gele său, ce alta e decât o atingere din partea Domnului. Dar 
şi acum, de câte ori îşi pune mâinile pe noi? Când ne pune 
la grele încercări, când pune pe umerii noştri crucea grea a 
suferinţelor de tot feliul, când ne face parte de umiliri, de 
boale, de sbucium din lăontru... toate acestea sunt o punere 
a mâinilor Lui pe noi. Ori ce suferinţă curăţeşte, înalţă, deşteaptă 
gânduri de o vieaţă mai bună.

Dumnezeu numai pe cei sortiţi osândei nu-i atinge, nu-şi 
pune mâinile pe ei. Ei îşi trăiesc traiul aici pe pământ, care 
pentru ei este într’adevăr o vale a plângerii. Pacea, pe care se 
pare că oa u ei, este un fel de linişte, ce de obiceiu premerge 
furtuna. Chiar pentru aceea să nu-i pizmuim şi să nu murmu
răm împotriva lui Dumnezeu.

Mântuitorul îşi pune mâinile pe biata femeie gârbovă iar 
ea „ îndată s’a îndreptat şi mărea pe Dumnezeu“. Ce suflet re
cunoscător. Simte că a scăpat de diavolul care i-a pricinuit 
boala, precum şi de boală. Numai decât se îndreaptă. . .  şi mul
ţumeşte lui Dumnezeu. Ne vom scăpa noi de lanţurile cari ne 
ţin încătuşaţi ? Ne vom scăpa de greul ce apasă asupra noastră, 
care ne face să fim cu privirile sufletului aţintite totdeauna 
spre pământ, spre cele pământeşti ? Da, cu ajutorul lui Dum
nezeu. Da, dacă Dumnezeu ne va ajuta. Dar oare ne va ajuta 
Domnul ?

El totdeauna este gata să ne ajute. El totdeauna este gata 
să-şi pună mâinile îndurării asupra noastră, dar aşteaptă s’o ce
rem, să-L rugăm. Să ne plecăm genunchii inimii noastre cu 
smerenie înaintea Domnului şi să rugăm zicând: Sdrobeşte 
Doamne lanţurile cari ne ţin încătuşaţi. Ajută-ne să ne îndrep
tăm. Ajută-ne să ne ridicăm privirile spre cele de sus. Ajută-ne 
să căutăm voia Ta cea sfântă şi aceea totdeauna, cu tot dea- 
dinsul, s’o împlinim spre mai mare mărirea Ta şi prin asta 
pentru mântuirea sufletelor noastre. Amin.
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.SfĂntul Nicolae

COM SĂ DEPRINDEM M ILO STENIA

Vieaţa SI. Nicolae este prea cunoscută credincioşilor noştri, 
fiindcă în fiecare an s’a vorbit pe larg despre ea. De data asta 
din toata vieaţa acestui mare luceafăr al bisericii, eu reţin nu
mai un lucru şi anume. El era din părinţi bogaţi. Aceştia i-au 
lăsat o mare moştenire, o mare avere. Dar decât averea cea 
vremelnică şi curând trecătoare, pe care oamenii au preţuit-o 
în toate vremurile mai mult decât se cădea, el a moştenit dela 
părinţii lui o avere, care nu se poate cuprinde în numeri: a 
moştenit o creştere bună, o creştere aleasă, o creştere adânc 
religioasă, care apoi i-a arătat ce trebuie să facă cu bunurile 
pământeşti, pentruca acestea să-i fie de folos întru mântuirea 
sufletului şi nu spre osândă.

încă din fragedă tinereţă a ajuns stăpân pe moştenirea 
rămasă dela părinţi. Aceasta moştenire el nu o foloseşte ca şi 
fiul rătăcit, care cerând dela tatăl său partea de avere ce i-se 
cuvenea se duce în ţări îndepărtate, unde o cheltuieşte trăind 
în desmerdări neîngăduite. Aceasta moştenire nu o foloseşte ca 
şi bogatul din sî. Evanghelie, care se îmbrăca în porfiră şi vison 
veselindu-se în fiecare zi luminat. Aceasta moştenire nu-1 face 
sumeţ şi fudul, ca bogatul care privea cu dispreţ la sărmanul 
Lazar, care s’ar fi mulţumit şi cu fărâmăturile ce cădeau de pe 
masa bogatului. -El simţea mare milă faţă de săraci, faţă de 
văduve şi orfani. Cât de milostiv era, se vede atât de lămurit, 
din faptul că auzind că fetele unui om ajuns la sărăcie sunt 
pe calea de a-şi vinde trupul, merge noaptea şi le aruncă câte 
o punguliţă cn galbeni, cu care apoi rând pe rând se mărita şi 
rămân pe colea cea cinstită a bunilor creştini. Milostivirea însă 
şi-a arătat-o mai ales prin aceea, că casa lui era deschisă pentru 
văduve şi oifani, deschisă i-a fost şi punga pentru a ajutora 
pe cei lipsiţi, iar inima şi gura lui totdeauna ă fost gata să 
.întindă mângâiere celor necăjiţi şi întristaţi.
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Oamenii de pe vremea Iui, ca şi cei din toate vremurile, 
în Si. Nicolae au găsit şi vor găsi pilda vie, care arată cum 
trebuie să deprindă milostenia.

Sunt mulţi cari cred, că milostivirea creştinească se măr
gineşte la atâta, că dă ceva aproapelui său care duce lipsă. 
Asta încă nu-i milostivire. Adevărata milostivire sălăşlueşte în 
inimă, şi stă în aceea că, atunci când vedem pe aproapele 
nostru ajuns la o nefericire, că l’a ajuns vre-o năpastă greă, 
că este strâmtorat de mari lipsuri. . .  simţim în sufletul nostru 
o adâncă durere pentru soarta lui şi suntem gata, întrucât ne 
ajută puterile, să-i venim în ajutor. Aşa învăţa şi Sf. Augustin. 
»Dacă poţi da săracului, dă; dacă nu poţi da arată-te priete
nos : şi bunăvoinţa o încununează Dumnezeu în cel ce nu poate 
face bine. Nime să nu zică : n’am nimic, fiindcă dragostea nici
când nu se gată chiar dacă sacul se goleşte.«

Această milostivire, care izvoreşte din dragoste creşti
nească mi-ar plăcea s’o văd prinzând rădăcini în lumea creş
tină, în aceia cărora le place să se numească creştini Mi-ar 
plăcea dacă creştinul, iubind pe aproapele ca pe sine însuşi, 
şi-ar lua partea nu numai din bucuriile ci şi din durerile ace
luia, dacă şi-ar împărţi pâinea cu cei flămânzi, dacă ar îmbrăca 
pe cei goi, dacă ar adăpa pe cei însetaţi. Dumnezeu e prea- 
milostiv. Pentru aceea ne îndeamnă sf. * vanghelist Luca, zicând: 
»fiţi milostivi cum şi Tatăl vostru din ceriuri milostiv este.« 
Sf. loan Gură de Aur ne asigură, că milostivirea este tăria 
mântuirii, podoaba credinţii, şi ispăşirea păcatelor. »Aceasta este 
care pe cei drepţi îi pune la încercare, pe sfinţi îi întăreşte şi 
arată pe adevăraţii cinstitori ai lui Dumnezeu.«

Va fi răsplătită milostivirea ? Va fi. Desigur va fi, atât în 
această lume cât şi în ceialaltă. Dar, dacă nici aici nici în 
vieaţă de după moarte nu ar fi altă răsplată decât mângâierea 
pe care o simte sufletul creştinesc, când îşi aduce aminte, că 
a putut vărsa mângâiere într’un suflet am irit, că a putut şterge 
nişte lacrimi din ochii unuia care suferea, că a putut stâmpăra 
foamea unui flămând. . .  şi este destulă răsplată. Să nu uităm 
însă că Dumnezeu, care credincios este făgăduinţelor sale, prin
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Mântuitorul Hristos ne asigură, că nici un păhar cu apă, pe 
care-1 dăm celui însetat,* nu rămâne nerăsplătit. »Cel ce milueşte 
pe săracul, hrăni-se-va« zice Domnul prin mijlocirea Spiritului 
Sfânt. Sf. Gregoriu nazianzenul ne învaţă că, »nimic nu ne asi
gură mai mult bunăvoinţa lui Dumnezeu faţă de noi, decât 
milostivirea noastră faţă de alţii.« Cât de darnic este Dumne
zeu întru răsplătirea milostivirii se vede atât de învederat din 
cuvintele Mântuitorului, care ne spune, că la judecata cea mare, 
când va alege pe cei buni dintre cei răi şi punându-i de-a 
dreapta le va z ic e : »Veniţi binecuvântaţii părintelui meu de 
moşteniţi împărăţia, care e gătită vouă dela întemeierea lumii. 
Căci am flămânzit, şi mi-aţi dat să mânânc; insetoşat-am, şi 
mi-aţi dat să beau, străin am fost, şi m’aţi primit; gol am fost, 
şi m’aţi îmbrăcat; bolnav am fost, şi m’aţi cercetat; în temniţă 
am fost, şi aţi venit la mine.« Iar dacă aceştia ar întreba de 
Domnul când i-au făcut Lui toate acestea, desigur le va răs
punde : »Adevăr vă z ic : întrucât aţi făcut unuia din aceşti 
fraţi mai mici ai mei, mie mi-aţi făcut«, întrucât aţi făcut toate 
acestea aproapelui vostru, mie mi-aţi făcut.

Toate acestea creştinii le ştiu prea bine. Şi dacă le ştiu, 
ar fi prea firesc, ca Ia tot paşul să ne întâlnim cu de aceia, 
cari să poată zice cu dreptul lob: »că din tinereţele mele am 
hrănit ca un părinte« (31, 18); la tot paşul ar trebui să întâl
nim câte un Ioan milostivul, care seara se întristă, dacă a 
trecut ziua fără să poată face milostenie; la tot paşul ar trebui 
să întâlnim câte un Nicolae, care şi intunerecul nopţii îl folo
sea pentru ca să poată face milostenie cu cei prisosiţi.

Dar oare întâlnim creştini de acest fel ? Durere, dar sunt 
puţini, foarte puţini creştini de felul acesta. Mulţi creştini de 
ai noştri văd cum curg şiroaie lacrămile din ochii văduve
lor şi a orfanilor, dar nu caută să le şteargă. Bolnavul zace 
pe patul de suferinţe, dar nime nu-1 cercetează. Sărmanul, în
văluit în zrdenţe sufere frigul iernii, dar nu se găseşte nime 
să-i ducă nişte vreascuri de lemne ca să se încălzească, nici 
nu-i întinde nişte haine pe cari el nu Ie mai foloseşte, pentru 
ca să-şi învăluie golătatea trupului, barem în felul acesta apă- 
rându-se împotriva frigului.
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De câteori se întâmplă, că celor lipsiţi şi nevoiţi a trăi 
din cerşite, le zic unii creştini: »Mergeţi cu pace, încălziţi-vă 
şi vă săturaţi«, uitând cuvintele Si. Iacob, care, unora ca aceştia 
le spune, că din aceste cuvinte săracii nu au nici un folos. Ba 
se întâmplă şi aşa că dau săracilor, însă numai dupăce le-au 
făcut parte de câte o dojană aspră şi necruţătoare. Ştiu, că 
acest soiu de creştini vor z ice : »sunt atâţia cerşitori nevrednici 
de ajutor, cari singuri sunt pricina sărăciei la care au ajuns, 
de cele mai multeori pe urma vieţii lor păcătoase. Desigur sunt 
şi astfel de cerşitori. Dar îngăduiţi-mi să pun şi eu o întrebare: 
Este între noi barem unul singur, care nu are lipsă de milos
tivirea dumnezeească ? Iată că o spun cu toată hotărîrea: nu 
este. încă o întrebare : Este între noi barem unul, care pe urma 
păcatelor sale să nu se fi făcut nevrednic de milostivirea dum
nezeească ? Nu este. Uitaţi-vă acum aici. Nouă ne pare bine 
dacă bunul Dumnezeu se milostiveşte spre noi, deşi suntem 
nevrednici, oare nu se cade să fim milostivi şi noi şi faţă ,de 
cei ce poate sunt nevrednici. Să deprindem milostivirea faţă de 
toţi cei lipsiţi, întrucât ne ajută puterile şi plata noastră multă 
va fi în ceriuri. Amin.

£X)QC3

Dumineca a Xl^a după înăl* 
|area sf. Cruci

CINA CEA MARE

In sfintele scripturi se face pomenire despre un ospăţ fără 
pereche în istoria lumii. Se spune că Artaxercsu, carele stă
pânea peste 127 de ţări, în anul al treilea al împărăţiei sale 
»făcut-a ospăţ mare prietinilor săi şi celorlalte neamuri, şi celor
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măriţi ai Perşilor şi ai Midiîor, boierilor şi domnilor. Şi după 
aceasta le-a arătat lor avuţia împărăţiei sale şi mărirea desfă
tării bogăţiei sale, într’o sută şi optzeci de zile. Şi când s’au 
plinit z ile le . . .  au făcut împăratul ospăţ neamurilor, celor ce se 
aflau în cetate şase zile, în curtea casei împăratului, împodo
bita cu perdele de vison, şi cu vrezi întinse pe funii de in şi 
mohorite, pe belciuge de aur şi de argint, pe stâlpi de mar
mură şi de piatră. Paturi de aur şi de argint pe pardoseală de 
piatră de smaragd şi pinin şi de piatră pe parin, şi aşternuturi 
strălucite cu împestrituri înflorite împrejur trandafiri revărsaţi. 
Pâhar de aur şi de argint şi de antracs, pahar pus înainte de 
treizeci de mii de talanţi, vin mult şi dulce, care bea însuşi 
împăratul, iar beutura aceasta nu după legea cea obişnuită se 
făcea, ci aşa a vrut împăratul, şi a poruncit diregătorilor casei, 
ca să facă voea lui şi a oamenilor.« Toate acestea s’au întâm
plat în oraşul Susis, după cum se istoriseşte în cartea Estirei. 
(1, 3 -3 ).

Minunat şi fără pereche ospăţ, veţi zice. Cu toate acestea 
eu cunosc un ospăţ, care întrece cu mult, fără măsură ospăţul 
lui Artaxercse: este ospăţul despre care în sf. Evanghelie de 
astăzi se zice: »Un om oarecare a făcut cină m are...« Sub 
aceasta »cină mare« potrivit putem înţelege ceriul, fiindcă raiul 
adeseori este închipuit în sf. Scriptură prin forma unui »ospăţ.«

Despre acest mare ospăţ voiu vorbi, cu ajutorul lui Dum
nezeu, astăzi.

I.

Raiul este un ospăţ mare, dacă luăm în considerare oas
peţii, precum şi numărul mare al acelora.

Cine sunt acei oaspeţi ? Înainte de toate sunt sfinţii, toţi 
sfinţii. Acolo sunt patriarhii şi prorocii, apostolii şi mucenicii, 
mărturisitorii şi fecioarele, cari şi-au păstrat curăţenia şi vădu
vele, cari şi-au păstrat cinstea. E mai pe sus de ori-ce îndo
ială că şi cel mai de pe urmă dintre sfinţi, are mai multă frum- 
seţă şi putere decât ori care puternic al pământului, aşa că 
dacă ni-s’ar arăta un sfânt în toată strălucirea lui, nu am putea
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privi la el. Acolo sunt îngerii împărţiţi în cele nouă coruri. Ce 
fiinţe minunate sunt îngerii. Ei întrec în putere şi mărire toate 
darurile revărsate asupra firii oamenilor. Sfintele scripturi spun 
că prorocul Daniil a văzut lângă riul Tigru »un om îmbrăcat 
cu vadin, şi mijlocul lui încins cu aur şi opaz, şi trupul lui că 
Trasisul, şi faţa lui ca fulgerul, şi ochii lui ca făcliile de foc, 
şi braţele lui şi coapsele Iui ca arama ce sclipeşte, şi glasul cu
vintelor lui, ca glas de mulţime« (10, 5— 8). Aceasta era numai 
o »vedenie«, pe care văzându-o prorocul »n ’a rămas în el pu
tere« »şi a căzut cu faţa la pământ«. (10, 9). Dacă aşa este 
»vedenia« ce poate să fie vederea cu adevărat a îngerilor? 
Acolo este Maria, împărăteasa sfinţilor şi a îngerilor, care ii 
întrece pe toţi în demnitate şi sfinţenie, în frumseţă şi mărire, 
fiindcă Ea este Mamă lui Dumnezeu, de vreme ce ei sunt nu
mai slujitorii Lui. In sfârşit, acolo-i însuş Dumnezeu. Unul in 
Preasfânta Treime, în mărirea Lui cea necuprinsă. Ce ospăţ f 
Ce minunat ospăţ, unde stau la masă astfel de oaspeţi! Ce ni
micuri sunt şi cele mai slăvite ospeţe, când la masă stau nu
mai nişte sărmani oameni, ori cine ar fi aceia, în asămânare 
'cu ospăţul, unde la masă stă însuşi Domnul înconjurat de pu
terile cereşti!

Ralul este un ospâţ mare dacă luăm in considerare numă
rul oaspeţilor. Să ne închipuim că bătrâna noastră Europă ar fi 
întreagă o sală mare plină cu mese şi scaune pentru oaspeţi, 
şi să ne închipuim că toate scaunele sunt ocupate. Ce mare 
ospăţ. Ce mulţime de oaspeţi Sf. Ioan evanghelistul a fost în
vrednicit de Dumnezeu să arunce o privire asupra locului de 
veşnică fericire, şi a văzut acolo »gloată multă pe care nu o 
putea număra nimeni«. (Apoc. 7, 9). Ce ospăţ! Şi dacă noi ne 
simţim atât de bine în societatea unui bun prietin despre care 
ştim că ne iubeşte sincer, şi pe care şi noi îl iubim cu toată 
căldura inimii... cum ne vom simţi în raiu în societatea mi
lioanelor de milioane de sfinţi şi îngeri în jurul Părintelui ce
resc, care ne iubeşte cu mai multă căldură decât ori care pă
rinte pământesc.
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II.

Raiul este un ospăţ mare dacă luăm în considerare atât 
mâncările puse înainte, cât şi durata ospăţului.

Ce mâncări, ce beuturi! Când un om de rând are oaspeţi 
plăcuţi se strădueşte să pună pe masă ce are rriai bun Ia casă. 
Dar bogaţii, împăraţii pământului, câte bunătăţi nu pun pe masă, 
când au oaspeţi! Dar ce sunt toate mâncările şi beuturile ace
stei lumi, în asămânare cu cele ce le pune Dumnezeu pe masa 
aleşilor săi. Sî. apostol Pavel, care a fost învrednicit din partea 
lui Dumnezeu încă în vieaţă fiind să arunce o privire asupra 
raiului, mărturiseşte c ă : »celece ochiul nu a văzut, şi urechea 
nu a auzit şi la inima omului nu s’a suit, Ie-a gătit Dumnezeu 
celor ce-1 iubesc«. (1 Cor. 2, 9). Da, Doamne. »Sătura-se-vor 
din grăsimea casei tale, şi cu izvorul desfătării tale vei adăpa« 
(Ps. 35, 8) pe cei ce ajung la masa Ta Doamne. Sf. Alfons zice : 
»Dacă caii ar şti că stăpânul lor se pregăteşte să le facă un ospăţ 
mare, ei şi-ar închipui că ospăţul va sta din otavă şi ovăs, 
fiindcă ei nu au nici idee despre altă mâncare mai bună. După 
cum caii nu pot preţui mâncările şi beuturile unui ospăţ pentru 
oameni, tot aşa nu ne putem noi face idee adevărată despre 
ospăţul ceresc.« Cele mai alese şi mai delicate mâncări la un os
păţ împărătesc, sunt numai otavă şi ovăs în asămânare cu bu
nătăţile dela ospăţul ceresc. Cine nu va jertfi totul în lumea 
aceasta, pentru o zi, la acel ospăţ, de vreme ce psalmistul ne 
asigură că »mai bună este o zi in curţile tale, decât mii« aiurea, 
decât mii în lăcaşurile păcătoşilor.

Raiul, în sfârşit, este un ospiţ mare dacă luăm în conside
rare durata ospăţului. Să ne punem întrebarea: câtă vreme va 
ţinea acel ospăţ ? Poate câteva ore, ca ospeţele pământeşti ? 
Poate 180 de zile, ca şi ospăţul lui Artaxercse ? Nu. Acel ospăţ 
va ţinea pentru totdeauna. Vor trece zeci şi mii de ani, vor 
trece milioane şi milioane de ani,.. ospăţul ceresc nu se va sfârşi. 
Va ţinea pentru totdeauna. Şi numai aceasta împrejurare îm
prumută acelui ospăţ o fericire ce nu se poate nici cuprinde, 
nici spune.
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Dacă sfinţii din ceriu ar fi datori să părăsească odată, 
oricât de târziu cerul, fie chiar şi numai după mii de ani, deşi 
m or... aducerea aminte de acest lucru ar scăriţa nespus de 
mult din fericirea lor, pentrucă necontenit ar zice în inimile 
lo r : »Bine suntem noi întreţinuţi acum, dar toate acestea vor 
avea un capăt*. Aceasta aducere aminte ar fi un fel de pelin, 
care amăreşte păharul bucuriei lor.

Dragilor mei. Să ştie fiecare credincios că ospăţul pe care-1 
pregăteşte Dumnezeu aleşilor săi ţine şi va ţinea pentru tot
deauna. Drept aceea să ne străduim din toate puterile să ne 
întocmim vieaţa pământească în aşa fel încât prin această vieaţă 
curând trecătoare, care pentru nime nu poate fi scutită de du
reri şi suferinţe amare, să ne pregătim pentru ospăţul cel mare, 
care va ţinea pentru vecii vecilor. Amin,

£2833

Dumineca înainte <ie naşterea 
Domnului

ÎN TR U  A Ş T E P T A R E A  RĂSCUM PĂRĂTO RU LUI

Sf. evanghelie de astăzi, dupăce înşiră neamurile după 
trup ale Mântuitorului, ne istoriseşte cum s’a întâmplat venirea 
în lume, naşterea lui Isus Hristos. După patru mii de ani Isus 
Hristos, Răscumpărătorul făgăduit şi aşteptat, soseşte, vine în 
lume pentru ca să se mântuiască prin El lumea. Intr’adevăr 
lumea înainte de venirea Mântuitorului era în cea mai neagră 
mizerie, în care o dusese păcatul. Milostivirea dumnezeească 
făgădueşte un Mântuitor, care are să scoată omenirea din starea 
de deplâns în care se găsea, Neamul omenesc, în temeiul 
făgăduinţei pe care o făcuse Domnul, cu dor dorea împlinirea
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vremii, când Mântuitorul făgăduit va sosi în lume pentru ca 
să-şi ducă la îndeplinire misiunea primită dela Părintele ceresc. 
Bunul Părinte ceresc s’a îngrijit să pregătească neamul omenesc, 
ţinând vie nădejdea în venirea Răscumpărătorului, până ce la 
plinirea vremii vine în lume loan Botezătorul, care în oarecare 
chip arată cu degetul pe Mielul lui Dumnezeu. Noi încă trebue 
sa fim mulţumitori Domnului pentru că a trimis în lume pe 
Fiul său unul născut, şi trebuie să ne pregătim cu toată cuviinţa 
pentru praznicul cel mare al Naşterii Mântuitorului.

iii acest scop vom vedea cât de tristă era starea neamului 
omenesc pe urma păcatului, milostivirea dumnezeească care 
promite un Răscumpărător şi dorul omenimii după Mântuitorul 
fădăduii.

1.

Marea mizerie în care a ajuns neamul omenesc pe urma 
păcatului. Am învăţat cu toţii încă pe când eram mici şi umblam 
ia şcoală, s’a spus de atâtea ori în acest lăcaş sfânt al Dom
nului, prin urmare ştim cu toţii că strămoşii noştri Adam şi 
Eva au păcătuit. înfricoşate au fost urmările acelui păcat atât 
pentru ei, cât şi pentru următorii lor. Şi-au pierdut darul 
Domnului şi nevinovăţia cea dintru început, şi în aceeaşi vreme 
şi dreptul la fericirea veşnică. Ignoranţa şi râvna după plăceri 
trupeşti neîngăduite s’a înstăpânit asupra lor. »Precum prin un 
om a intrat păcatul în lume, şi prin păcat moartea; aşa a 
trecui moartea la toţi oamenii, în care toţi am păcătuit« (Rom. 
5, 12). Dar răul cel mai mare era, că omul răzimat pe puterile 
sale, ori cât s’ar fi străduit, nu era în stare să se scape de 
păcat şi de urmările lui. Lăsat de sine nu-i rămânea altceva 
decât să trăiască şi să moară în păcat.

Păcatul strămoşesc era izvorul nesăcat al altor multe şi 
nenumărate păcate, ceeace făcea ca zi de zi să crească corupţia 
morală. încă pe vremea lui Noe omul era atât de cufundat în 
răutate încât, după cum zice scriptura »i-au părut rău lui Dum
nezeu ca au făcut pe om pe pământ, şi s’a căit« »şi a hotărît 
să-l piardă de pe faţa pământului« (Fac, 6, 6-7). Vine potopul,
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care cu valurile sale omoară toţi oamenii şi toate vieţuitoarele, 
afară de cei ce au scăpat în corabia lui Noe. După potop lumea 
se face şi mai rea. Oamenii se lapădă de Dumnezeu cel ade
vărat, făcându-se închinători de idoli. »Şi precum nu au avut 
grije să cunoască pe Dumnezeu — zice sf, apostol Pavel — i-a 
lăsat Dumnezeu în minte nepricepută, să facă cele ce nu se 
cad, plini de toată nedreptatea, de curvie, de viclenie, de lăcomie, 
de răutate; plini de pismă, de ucidere, de sfadă, de înşelăciune, 
de năravuri rele, şoptitori, grăitori de rău, uritori de Dumnezeu, 
ocăritori, măreţi, trufaşi,.. fără minte, neîmpăcaţi, fără de dra
goste, neţiitori de jurământ, nemilostivi« (Rom. 1, 28-31). Aşa 
era lumea veche. Afară de poporul jidovesc, care mai păstra 
cunoaşterea şi închinarea adevăratului Dumnezeu, celelalte 
neamuri ale pământului erau cufundate în închinarea idolilor şi 
în cele mai înfricoşate păcate.

II.

Dar cine să îmbunătăţiască situaţia ? Dumnezeu şi numai 
Dumnezeu. Şi EI a îmbunătăţit-o. După cum un bun părinte aduce 
ori ce jertfă pentru ca pe fiul său rătăcit să-l aducă iarăşi pe 
calea cea bună, tot aşa Dumnezeu în bunătatea şi milostivirea 
Lui, se folosi de toate mijloacele pentru a mântui pe omul 
păcătos. Din neamurile pământului îşi alese poporul jidovesc, 
pentru ca prin mijlocirea lui să păstreze adevărata credinţă şi 
nădejdea în venirea unui Răscumpărător. Pentru ca să ţină acest 
popor pe calea cea bună îi dă o lege, care regula toate, i-a 
rânduit un cult dumnezeesc bogat în ceremonii, a rânduit preo
ţie, care propovăduia legea şi aducea jertfe, iar din când în 
când i-a trimis proroci, cari să îndemne poporul la pocăinţă. 
De câte ori păcătuiau, Dumnezeu triihetea asupra lor pedepse, 
cari nu încetau numai când iarăşi erau pe calea cea bună.

Dar nici păgânii nu erau cu totul părăsiţi, nu erau uitaţi 
de Dumnezeu. Acestora le vorbea Dumnezeu prin glasul con
ştiinţei (Rom. 2, 16) Trimisu-le-a Dumnezeu oameni cucernici 
şi proroci, dându-le putinţa să-L cunoască, mai ales prin mij
locirea poporului ales, cu care ei veneau în atingere, cum a
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îost pe vremea când acest popor a ajuns în robia asiriană şi 
în cea babiloneană. Făgăduinţa unui Răscumpărător a fost unul 
dintre mijloacele principale pentru a atrage poporul la sine- 
Domnul a făgăduit un Răscumpărător strămoşilor alungaţi din 
raiul pământesc. A  reinoit această făgăduinţă lui Avraam, lui 
Isaac şi lui lacob, şi tuturor fiilor lui Israil, prin mijlocirea pro- 
rocilor, aşa că credinţa în venirea unui Răscumpărător s’a lăţit 
nu numai între fii lui Israil, ci între păgâni.

III.

Neamul om nesc întreg ofta dupl un Răscumpărător„ 
Pentru ca să înţelegem mai bine lucrul să ne închipuim un 
sărman om, bolnav, părăsit, uitat de toată lumea, cum zi şi 
noapte zace pe patul de suferinţe. Nu doreşte el o uşurare? 
Iar dacă va auzi despre vre ’un medic, care l-ar putea ajuta, 
nu ar dori să-l aibă lângă sine? Asta era condiţia neamului 
omenesc în Legea veche: îşi cunoştea mizeria în care se afla 
şi ştia cu toată siguranţa că va veni un Răscumpărător. Ce era 
mai firesc pentru oameni, decât să-l dorească. Marele proroc 
Isaia scoate din inimile oamenilor oftatul prin care roagă ceriu- 
rile să roureze pe Cel drept, iar pământul să odrăslească un 
Mântuitor. întreagă legea jidovilor nutiea acest dor, acest oftat 
după un Răscumpărător. Când îşi ţineau sărbătorile, gândul lor 
era la Messia, pe căre-1 închipuiau aceste sărbători. Când ei 
mergeau în biserică, ziceau întru sine: Oare când va veni 
Messia, pentru ca să preamărească aceasta biserică cu prezenţa 
sa? Când aduceau'jertfe, ei îşi îndreptau gândurile spre Messia, 
care se jertfi pe sine, ca ispăşire pentru păcatele lor.

Acelaş oftat după un Răscumpărător îl găsim şi la păgâni. 
Dovadă despre acest lucru ne dau Craii dela răsărit. îndată ce 
văd pe cer steaua minunată se pun pe drum. Nu se gândesc 
la neplăcerile împreunate cu o călătorie aşa lungă, nu-şi bat 
capul cu cheltuielile pe cari vor trebui să le supoarte, nu-şi 
bat capul nici cu primejdiile la cari vor fi expuşi. Singurul lor 
gând, singurul lor dor era să vadă pe nou născutul împărat al 
jidovilor, iar când îl găsesc inima lor este plină de veneraţiune
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-de mulţumită şi dragoste, ei îşi pleacă genunchii înaintea Lui, 
şi-i aduc daruri din ce aveau mai de p reţ: aur, smirnă şi 
tămâie.

Ce minunată pregătire pentru primirea Răscumpărătorului. 
Dar acelaş Răscumpărător vrea să vină şi cu prilejul prăznuirii 
Naşteriii sale în inimile noastre. Starea noastră sufletească se 
aseamănă mult cu ceea a neamurilor pământului de pe acele 
vremuri. Aceeaşi bunătate şi milostivire dumnezeească se revarsă 
şi asupra noastră, dar numai dacă-L dorim, numai dacă după 
El oftează inimile noastre. Să ne pregătim bine, pentru ca de 
sărbători să-L primim cu vrednicie, să-L păstrăm în inimi pentru 
a Lui mai mare mărire şi pentru a sufletelor noastre mântuire. 
Amin.

Naşterea Domnului

i.

ISUS SFINŢEŞTE SĂRĂCIA NU NUMAI 
CU CUVÂNTUL CI ŞI CU PILDA SA

Era pe vremea împăratului August. Acest împărat al Ro
manilor, pe când în toată împărăţia lui era pace, a dat porunca 
să se facă conscrierea tuturor locuitorilor din întreagă împărăţia 
sa. Fiindcă şi ţinuturile locuite de jidovi erau sub stăpânire 
romană, şi jidovii trebuiau să se înscrie şi încă fiecare în locul 
de unde se trăgea. Sfântul Iosiî şi Preacurata Fecioară ţin să 
împlinească porunca împărătească, pentru aceea pleacă din 
Nazaret unde locuiau spre Viflaim, fiindcă amândoi erau din 
viţa împărătească a lui David. Când ajung în Viflaim găsesc 
mare mulţime de oameni veniţi pentru acelaş lucru, pentru care 
au venit şi ei. Caută un loc unde să se adăpostească peste
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noapte. But din uşa în uşă, dar nu mai găsesc nici un Ioc, nici 
ia ospătarii, nici la particulari. Insfârşit. la capătul oraşului 
găsesc o peştera, care acuma era folosita ca şi grajd pentru 
vite Aici caută adăpost Iosif şi Maria. Trebuiau să se aşeze la 
adăpost, fiindcă se plineau zilele Măriei, ca să nască. Şi de 
fapt în acest grajd se naşte Isus Hristos. In acest grajd vine 
pe lume cel ce a făcut lumea din nimica. Ce lucru minunat! 
Creatorul, Ziditorul lumii vine în lume, unde nu găseşte un loc. 
El, care cu puterea sa a adus totul dintru nefiinţă la fiinţă, 
trebuie să se nască într’o peşteră prefăcută în grajd, trebuia să 
se nască în cea mai neagră sărăcie. Acest fapt nu-i jocul în
tâmplării, ci rânduiala lui Dumnezeu, e rânduiala iui isus Hris
tos, care voia să sfinţească sărăcia nu numai prin vorbe, ci 
şi prin piida vieţii sale.

II.

Hristos sfinţeşte sărăcia prin pilda vieţii sale. Dom
nul nostru Isus Hristos a venit în lume pentru ca să înveţe 
lumea. Dar EI nici când nu a învăţat, ceeace singur nu a prac
ticat. De obiceiu întâiu făcea un lucru şi numai după aceea 
stăruia prin vorbele sale pentru ca şi alţii să facă la fel. Pilda 
este mai bună decât porunca, fiindcă faptele vorbesc cu mai 
multă putere decât vorbele. Aşa îl vedem pe Hristos născân- 
du-se în cea mai neagră sărăcie, ducând dela leagăn până ia 
cruce o vieaţă străbătută de adevărată sărăcie. Vulpile au vi
zuini, paserile cerurilor îşi au cuibul lor, iar Fiul omului nu are 
unde să-şi plece capul. El ar fi putut să se nască într’un palat 
împărătesc, în cea mai mare splendoare văzută vre’odată pe 
pământ. Dar nu. O peşteră este palatul în care »în ale sale 
vine.« O iesle este leagănul lui. Nişte zdrenţe sunt scutecele 
în care este înfăşurat. Sărăcia este semnul de distincţie cu pri
lejui naşterii Lui. Cine era mama lui ? O sărmană fecioară. 
Cine era tata lui crescător 1 [Jn măiestru lemnar sărăcuţ. Ei 
aveau o căsuţă modestă în Nazaret, dar nu se naşte acolo, ci 
în Viflairaul Iudeii, uncie Iosif şi Maria merg penlruca să pli
nească porunca împărătească, înscriindu-se între cei ce erau
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din neamul împăratului David. In felul acesta El sfinţeşte sără
cia cu pilda vieţii Lui. In sărăcie a venit în lume. In sărăcie 
a petrecut toată vieaţa Lui pământească. In sărăcie a murit pe 
lemnul ruşinos al crucii. El nu a avut bogăţii. Nu a avut palat 
îmbrăcat în pompă. Nu avea chiar nimic. Era îmbrăcat într’o 
sărăcăcioasă haină pe care nu se observa nicio cusutură. El 
mancă şi bea numai pentru ca să-şi susţină, şi numai cât era 
de lipsă pentru ca să-şi susţină vieaţa. In călătoriile sale po
poseşte la oameni smeriţi şi evlavioşi şi mănâncă ori ce-i pun 
înainte, vorbind în timpul mâncării despre lucruri edificătoare. 
Dacă uneori îl tratează după cum se cuvinea îi dojeneşte, cum 
de pildă a făcut cu Marta, care căuta să pregătească o masă 
deosebit de bună, de vreme-ce sora ei Maria, la picioarele 
Mântuitorului sorbia cuvintele ce se desprindeau de buzele lui 
dumnezeeştl Ne putem da seama, câte greutăţi a întâmpinat, 
cât a trebuit să sufere în cursul călătoriilor sale. Cine ne-ar 
putea spune de câteori a trebuit să sufere de foame sau sete, 
de câteori, obosit de drum şi muncă grea, nu avea alt loc de 
odihnă decât pământul gol, iar învălitoarea lui era bolta ceru
lui. Cât de mare a fost lipsa de care suferea şi sărăcia ce-1 
întovărăşea, se vede mai lămurit ca oricând atunci, când l-au 
restignit pe cruce soldaţii, căutând să împărţească între ei cele . 
rămase după Mântuitorul, nu găsesc altceva decât haina lui, 
după cum cu veacuri înainte a fost spus-o atât de lămurit pro- 
rocul-împărat, care zice: »împărţit-au hainele mele loru-şi, şi 
pentru cămaşa mea au aruncat sorţi« (Ps. 21, 20). Intr’adevăr 
Hristos a sfinţit sărăcia prin pilda vieţii lui.

III.

Hristos sfinţeşte sărăcia prin cuvântul, prin învăţătura sa. 
Mântuitorul propovădueşte Evanghelia mai întâiu săracilor, cari 
totdeauna duc lipsuri şi cari simt nevoia mângâierii, pe care o 
primesc cu mulţumită. Când învăţăceii lui Ioan Botezătorul merg 
la el şi-l întreabă dacă El este cel ce are să vină, ori trebuie 
să aştepte pe altul, El le răspunde: »Mergeţi şi spuneţi lui 
Ioan. . .  săracilor bine se vesteşte« (Lc. 7, 22). Despre cei să
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raci zice Mântuitorul că sunt fericiţi, şi lor le pune în vedere 
împărăţia cerurilor. »Fericiţi sunteţi cari flămânziţi acum, căci 
vă veţi sătura« (Lc. 6, 21). Tot El zice: »veniţi la mine toţi 
cei osteniţi şi însărcinaţi, şi eu vă voiu odihni« (Mt. 11, 28). 
Toate acestea le zice Mântuitorul cu deosebire către săraci, 
fiindcă peatru a-i despăgubi pentru lipsa bunurilor pământeşti, 
le dă pacea care întrece »toată mintea«, toată priceperea ome
nească.

Spuneţi-mi: aţi auzit citindu-se vre-odată din sf. Evanghe
lii, că Hristos să fi numit fericiţi pe cei bogaţi ? Nu, niciodată. 
Ce le zice acestora? Odată merge la El un tânăr şi-l întreabă 
zicând: »Invăţâtorule bune, ce bine voiu face ca să dobândesc 
vieaţa de veci? Iar El i-a zis: »De vreai să întri în vieaţă, 
ţine poruncile« (Mt. 19, 17). Iar când bogatul îi spune, că a 
ţinut poruncile din tinereţele sale, Isus îi z ic e : »De vreai să 
fii desăvârşit, vinde-ţi averea şi o dă săracilor, şi vei avea 
comoară în ceriu, şi vino după mine« (Mt. 19, 2i). Bogatul nu 
s’â putut hotărî la aşa ceva, pentru aceea se duce fără să se 
mai întoarcă, pentru aceea zice Isus către apostoli: »Adevăr 
vă zic: Cu anevoie va intra bogatul în împărăţia cerurilor« 
(Mt. 1 ', 23) adăogând mai apoi: »Mai uşor trece funia coră
biei prin urechea acului, decât bogatul să între în împărăţia 
lui Dumnezeu« (Mt. 19, 24).

Par’că vă aud întrebând: cum, dar bogatul nu se poate 
mântui? Isus nu a spus aşa ceva. Cuvintele Lui trebuie tâl- 
cuite aşa, că pentru bogat e greu să se mântuiască, fiindcă 
bogaţii, de obiceiu, se leagă cu toată inima de bogăţiile pă
mânteşti, ci se gândesc mai mult la bunurile vremelnice, decât 
la Bunul veşnic, la Dumnezeu.

Hristos îşi trimete apostolii pentru ca să propovăduiască 
Evanghelia, dar le leagă de inimă să nu iee cu ei: nici aur 
nici argint în pungile lor, nici multă îmbrăcăminte, ci să meargă 
ca şi nişte oameni într’adevăr săraci. Vedem apoi cum reco
mandă sărăcia în pilda despre avutul şi săracul Lazar. Bogatul 
era îmbrăcat în porfiră şi vison şi se veselea luminat în fiecare 
zi, de vreme-ce săracul Lazar, plin de bube, stătea la poartă,5
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unde s’ar fi nutrit cu fărâmăturile ce cădeau de pe masa boga
tului, dar nu era cine să i-le deie, pe când câinii mai milostivi 
decât oamenii, îi lingeau bubele. A  murit Lazar. îngerii l-au 
dus în sânul lui Avraam. A  murit şi bogatul. A  fost înmormân
tat şi a ajuns în iad.

Iată ce Isus Hristos învaţă cu cuvântul său dumnezeesc 
şi ne arată cu pilda vieţii sale cum trebuie să preţuim sărăcia. 
Astăzi, când în toată lumea lipsurile sunt multe să nu cârtim 
împotriva lui Dumnezeu, ci să le purtăm toate după pilda Mân
tuitorului, pildă, pe care ne-o dă mai ales cu prilejul naşterii 
sale. Amin.

£3003

Wa$lerea Domnului
îi.

SĂRĂCIA NE DUCE LA HRISTOS

Mântuitorul lumii, a căruia naştere o prăznueşte astăzi 
lumea creştină, era unul născut Fiu a lui Dumnezeu, EI însuşi 
Dumnezeu adevărat din Dumnezeu adevărat, cum spunem în 
mărturisirea credinţei. Şi când vine în lumea pe care El însuşi 
din nimica la fiinţă a adus-o, în loc să se nască în ceva palat 
mare şi pompos, cum se întâmplă cu stăpânitorii lumii acesteia, 
se naşte într’o peşteră. In Ioc să aibă un leagăn moale şi nişte 
scutece de mătasă, este învăluit în nişte sdrenţe şi aşezat pe 
nişte paie, unde este încălzit de sufletul unor dobitoace necu
vântătoare. In Ioc să se nască în mare belşug, se naşte în cea 
mai neagră mizerie şi sărăcie. Mântuitorul prin faptul că s’a 
născut în cea mai negrită lipsă şi sărăcie a sfinţit sărăcia pentru 
toate timpurile. El nu numai că prin pilda vieţii sale a sfinţit 
sărăcia, ci şi prin dumnezeescul Lui cuvânt, prin dumnezeeasca 
Lui învăţătură.
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Suntem creştini. Dacă însă noi vrem să fim creştini nu 
numai după nume, ci prin fapte şi adevăr, va trebui să urmăm 
pilda Mântuitorului. Cel ce vrea să vină după mine, zice Mân
tuitorul — să se lapede de sine. . .  şi să vină după mine. Dacă 
voim să mergem după Mântuitorul trebuie să deprindem sărăcia, 
fiindcă ea ne duce la Hristos, ne duce la împărăţia Lui. Sără
cia ne duce la Hristos şi la împărăţia Lui, dacă din dragoste 
faţă de El ducem o vieaţă sărăcăcioasă, sau dacă sărăcia de 
care ne face parte Dumnezeu o suportăm cu răbdare.

Dacă ne vom uita în jurul nostru vom vedea, că sunt o 
seamă de oameni săraci, cari, cu cât sunt mai săraci, cu atât 
mai mult se depărtează de Dumnezeu. Şi când vorbesc despre 
astfel de oameni mă gândesc la aceia, cari duc lipsuri din vina 
lor, cari sunt prea leneşi întru a face tot ce le stă în putinţă 
pentru a-şi asigura un traiu cinstit pentru ei şi familiile lo r; 
cari, nevoind să recunoască că lipsurile lor provin din această 
cauză, poartă tot greul vieţii cu nerăbdare, necontenit murmu
rând împotriva lui Dumnezeu, folosindu-se de orice mijloace, 
ehiar şi de cele neîngăduite, pentru a-şi îmbunătăţi situaţia, 
înţeleg pe aceia, cari — să zic aşa — sunt îndrăgostiţi de 
bunurile pământeşti, pe cari nu le au, despre aceia, cari duc 
lipsuri, dar necontenit doresc şi oftează după bogăţii pe cari 
nu le au şi nu le pot avea. Ei de fapt sunt săraci. Cu toate 
acestea şi le sună cuvintele Domnului: »vai de cei bogaţi.« 
Acest fel de oameni sunt într’o situaţie eu mult mai rea şi mai 
grea decât sgârciţii, fiindcă aceia îşi au plata şi răsplata lor, 
pe când aceştia au parte numai de sbuciumări şi dorinţe chi
nuitoare.

Când zic, că sărăcia duce la Hristos, nu mă gândesc la 
acest soiu de oameni. Mă gândesc la oamenii cu adevărat amă
râţi. Mă gândesc la aceia, cari poartă şi supoartă greu sărăciei 
cu drag, cari din dragoste faţă de Dumnezeu îşi găsesc adevă
rată mângâiere în aceea, că se supun voinţii lui Dumnezeu, 
cari se străduesc să facă din nevoie o virtute, străduindu-se 
să placă lui Dumnezeu-omul, care a dus o vieaţă sărăcăcioasă. 
In privinţa aceasta frumoasă pildă ne dau sfinţii apostoli. Ei
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duceau o vieaţă plină de lipsuri, ca nişte smeriţi următori a 
lui Hristos. Odată Sf. apostol Petru în numele său şi a celor
lalţi apostoli pune Mântuitorului următoarea întrebare: »Iată» 
noi am lăsat toate, şi am venit după Tine, ce va fi dar cu noi? 
Mântuitorul le răspunde: »Adevăr vă zic, că tot cel ce-şi va 
lăsa casa, sau fraţi, sau surori, sau pe tată, sau pe mamă, sau 
pe femeie, sau pe prunci, sau ţarinile pentru numele meu, în
sutit va lua şi vieaţă de veci, va moşteni« (Mt. 19, 27—29). 
Tot aşa creştinii cei dintâiu erau nişte smeriţi următori ai 
Mântuitorului, în ceeace priveşte sărăcia, după cum citim în 
Faptele Apostolilor: »Iar mulţimea celor ce credeau avea o 
inimă şi un suflet: şi nici unul nu zicea că e al său ceva din 
ce avea, ci le erau toate de obşte. . .  toţi cari aveau ţarini sau 
case le vindeau, şi aduceau preţurile celor vândute, şi le puneau 
la picioarele apostolilor şi se împărţea fiecăruia, după cum avea 
fiecare lipsă« (4, 32—36). Ei şi-au ales sărăcia de bună voie» 
pentru ca să fie cât mai asemenea lui Hristos şi pentru ca să 
fie o inimă şi un suflet cu El. Intemeitorii ordurilor călugăreşti, 
cum a fost Sf. Vasile, Sf. Benedict, Sf. Francisc şi alţii, cari au 
îmbrăţişat vieaţa călugărească, au fost următori a lui Hristosî 
întru sărăcia de bună voie. Cine ar putea spune, câţi oameni, 
cu adevărat bogaţi in bunuri pământeşti, au părăsit toate, şi 
îmbrăţişând vieaţa călugărească au urmat pe Hristos. Prin aceea, 
că ei au părăsit toate şi au urmat lui Hristos, ei au ajuns 
într’o foarte intimă legătură într’o foarte strânsă unire cu El. 
Dacă ei de bună voie au părăsit bunurile pământeşti, oare 
pentru ce nu ar putea purta cu răbdare lipsurile şi sărăcia, cari 
dela venirea lor pe lume, cari dela naştere au fost săraci, pre
cum şi aceia, cari pe urma unor împrejurări nefericite, ori din 
cauza lor au ajuns la sărăcie ? Pentru ce nu ar putea face ei 
din nevoie o virtute, împăcându-se cu totul cu voinţa lui Dum
nezeu? Pentru ce să nu sufere ceeace nu se schimbă, nici nu 
se poate înconjura? Să ne dam bine seamă, că sărăcia, a fi 
sărac nu-i ruşine, fiindcă însusi Isus Hristos a sfinţit sărăcia, 
atât prin cuvintele, cât şi prin pilda vieţii sale. Sâ ne dăm 
Seama, că averea, bogăţia pe mulţi oameni îi duce la pierire
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şi osândă, întrucât nu se folosesc de ele după placul lui Dum
nezeu. Să ne dăm seama, că Dumnezeu, care ne cunoaşte atât 
de bine, care însă nu vrea numai binele, înţeleg binele nostru 
sufletesc, mântuirea noastră, ştie prea bine pentru ce trimete 
sau lasă asupra noastră lipsurile şi sărăcia. Chiar pentru aceea 
să le primim toate cu mulţumită, fiindcă pe aceasta cale ajun
gem la Hristos, ajungem întru împărăţia Lui.

Eu ştiu prea bine, fiindcă-i prea adevărat, că săracul are 
parte de multe greutăţi, de cari bogatul nu ştie nimic, pe cari 
bogatul nu le cunoaşte, decât poate din auzite, a căror greu 
nu l-a simţit niciodată. Dar nu-i mai puţin adevărat, că săracul 
care poartă greul vieţii sale cu răbdare din dragoste faţă de’ 
Dumnezeu, după moarte va primi o cunună de mărire neperi- 
toare. Săracul să nu-şi piardă nădejdea, fiindcă după făgăduinţa 
Domnului, care credincios este întru făgăduinţele sale, plata 
lui multă va fi în ceruri. Ce mărire aşteaptă pe săracul, care 
în această vieaţă a luptat din greu cu lipsurile! Ce bucurie va 
simţi când, ajuns pe pragul veşniciei, va auzi glasul care-i va 
z ic e : »vină binecuvântatul Părintelui meu, fiindcă ai suferit 
împreună cu mine, vină şi împărăţeşte împreună cu m ine...  
întru împărăţia mea.« împăratul mărirei, care până era aici pe 
pământ nu avea unde să-şi plece capul, El însuşi arde să-ţi 
adreseze aceste cuvinte.

Să nu uităm, că săracul, care tot timpul îşi bate capul 
cu lucrul său de fiecare zi, are o mai întemeiată nădejde de 
o fericire după moarte, decât bogatul căruia averile îi dau 
modru să-şi îndestulească patimile neorânduite. Din sf. Evan
ghelii ştim, că sărăcia, pe care Lazar o poartă cu răbdare îl 
ajută să ajungă în sânul Iui Avraam, pe când belşugul bogatu
lui, care toată ziua se veselea luminat, îl duce în locul de 
osândă, îl duce în iad, unde se chinueşte în văpaia focului 
nestins.

Deci, mulţumiţi fără cuvânt de împotrivire, fără murmur 
să purtăm greul vieţii, mulţumindu-ne cu aceea, că avem cele 
absolut de lipsă pentru susţinerea vieţii. Să nu uităm, că şi 
bogatul va lăsa tot ce are aici, şi nu va putea duce cu sine
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din această lume mai mult decât săracul. Nu va putea duce 
nimic din bunurile pământeşti, căci sufletul va duce cu sine în 
veşnicie numai faptele, fie acelea bune ori rele. Să ne aţintim 
privirile sufletului la Hristos născut în iesle. Sărăcia în care se 
naşte Mântuitorul lumii, să fie pentru noi nesecat izvor de mângâ
iere nutrind în noi nădejdea, că urmându-L pe El în lipsuri 
purtate cu răbdare vom ajunge la El şi vom rămânea cu El 
în toată veşnicia. Amin.

t z ooa

Sfântul Ştefan, întâiul mucenic

După înălţarea Mântuitorului la ceriuri apostolii aşteaptă 
în foişorul din Jerusalim pogorîrea Spiritului sfânt, pe care-I 
făgăduise Isus Hristos. După ce apostolii au primit pe Spirităl 
sfânt, care s’a pogorît peste ei în chipul limbilor de foc, ei 
încep să vestească pe Hristos cel restignit, întâiu şi mai întâiu 
între jidovi Inmulţindu-se creştinii, ca apostolii să aibă ajutor 
în anumite lucruri, pe cari le puteau face şi alţii, cum era 
împărţirea de ajutoare celor lipsiţi, apostolii aleg 7 diaconi, 
»Bărbaţi cu nume bun, plini de Spiritul sfânt şi de înţelepciune«. 
Intre cei aleşi, cel dintâiu este Ştefan, »bărbat plin de credinţă 
şi de Spiritul sfânt«. Acesta, după cuvântul sf. scripturi »plini 
fiind de credinţă şi de putere, făcea minuni şi seţnne mari în 
popor«. Fiindcă Ştefan era neînfricat întru mărturisirea lui 
Hristos cel restignit, unii au început să-l pârască, zicând: »noi 
l-am auzit pe acesta grăind cuvinte de hulă împotriva lui Moise 
şi a lui Dumnezeu«. Alte mărturii mincinoase au început a-1 
pârî zicând »omul acesta nu, încetează a grăi cuvinte de hulă 
împotriva acestui sfânt loc şi a legii«. Acestea erau învinuiri 
aduse împotriva lui Ştefan îanintea săborului. »Şi căutând spre 
el toţi cei ce şedeau în săbor, văzut-au faţa lui ca faţă de înger.«
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Ştefan le arată cât de vinovaţi s’au făcut prin faptul că au 
osândit la moarte pe Mântuitorul lumii. »Tari la Cerbice, şi 
netăiaţi împrejur la inimă şi la urechi, voi pururea staţi împo- 
trivajSpiritului sfânt, ca şi părinţii voştri, aşa şi voi. Pe care 
din proroci n-au prigonit părinţii voştri? Şi au omorît pe cei 
ce|imai înainte vesteau venirea celui Drept, ai cărui vânzători 
şi ucigaşi v ’aţi făcut voi«. Auzind cei din săbor aceste cuvinte« 
îi rodea la inimă şi scrâşneau cu dinţii împotriva lui«. Iar când 
Ştefan le-a zis: »Iată văd ceriurile deschise şi pe Isus stând 
deadreapta lui Dumnezeu« ei l-au scos afară din oraş, şi ca 
pe unul care »hulea«, l-au ucis cu pietre. »Pecând duşmanii Iui 
aruncau asupra Iui cu pietre, Ştefan îngenunchind a strigat cu 
glas mare şi a zis :« Doamne, nu le socoti păcatul acesta« 
(Fapte, cap. 6 şi 7), dovedind prin aceasta dragoste faţă de 
duşmanii săi.

Şi noi suntem datori cu dragoste faţă de duşmanii noştri.
Pentru ce trebuie să iubim pe duşmanii noştri ? Trebuie 

să iubim pe duşmanii noştri pentru că la aceasta ne obligă, 
aceasta o aşteaptă dela noi Dumnezeu. Bunul Dumnezeu prin 
aspră poruncă ne îndatoreşte să iubim pe duşmanii noştri. »De 
nici o mânie a aproapelui tău să nu-ţi aduci aminte«, zice 
Domnul. »De cade duşmanul tău nu te bucura«, zice Domnul 
prin rostul înţeleptului Solomon (Pilde 24, 17). »Să nu ureşti 
pe fratele tău în inima ta «.. »să nu cauţi răsbunare« (Iov. 19, 

' 17), »De vei întâlni boul duşmanului tău sau măgarul său rătă
cind, mână-1 lui acasă. De vei vedea măgarul celui ce te ureşte 
pe tine, că a căzut sub sarcina sa, ajută-1..«, zice Domnul, 
Iată ce şi cum porunceşte Domnul încă în legea veche.

Dar vieaţa molatică a oamenilor, îndrăzneala tâlcuitorilor 
legii şi vicleşugul fariseilor în aşamăsură au răstălmăcit cuvin
tele Domnului, încât pe vremea Mântuitorului jidovii nici nu 
mai voiau să audă de aceste cuvinte ale Domnului. Fiindcă 
timp mai îndelungat au auzit citindu-se din cărţile sfinte porunca: 
»să iubeşti pe aproapele tău« şi »de nici o mânie a aproapelui 
tău să nu-ţi aduci aminte«, iar despre dragostea faţă de rău
voitori nefăcându-se nici o pomenire, cei fără de învăţătură au
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crezut că este îngăduit a uri pe duşman, iar când ai prilejul 
poţi să-i faci şi rău celui ce ţi-a făcut rău. Drept aceea jidovii 
erau mulţumiţi dacă urmau legea, care zicea: »să iubeşti pe 
aproapele şi să urăşti pe vrăşmaşul tău« (Mt. 5,43) precum şi 
legea, care zice: »ochiu pentru ochiu, şi dinte pentru dinte«, 
ceea ce înseamnă atâta cât »răsbunare pentru orice vătămare«.

Venind în lume Mântuitorul Hristos spune pe faţă că n’a 
venit să strice legea ci ca s’o plinească. Şi cel ce vine să pli
nească legea vesteşte din nou legea, poruncile Domnului date 
prin Moisi, pe care, pe lângă unele abateri mai mici, o vesteşte 
din nou şi cu autoritatea sa dumnezeească o întăreşte, »Auzit- 
aţi că s’a z is : Să iubeşti pe aproapele tău şi să urăşti pe vrăş
maşul tău.« Dar eu vă zic: iubiţi pe vrăşmaşii voştri, grăiţi de 
bine pe cei ce vă grăesc de rău, faceţi bine celor ce vă urăsc 
şi vă rugaţi pentru ceice vă asupresc şi vă prigonesc« (Mt. 5, 
43). Auzit-aţi că s’a zis: »Ochiu pentru ochiu şi dinte pentru 
dinte.« Dar eu vă zic: Să nu puneţi împotriva răului; ci de te 
va lovi cineva peste faţa dreaptă a obrazului, întoarce-i şi 
eălaltă« (Mt. 5,38). Deci să ne aducem aminte de Domnul, să 

cne cutremurăm gândindu-ne la dreptatea Lui, să ţinem porun
cile lui sfinte, să iubim pe vrăşmaşii noştri.

Dar nu numai porunca lui Dumnezeu care să iubim pe 
vrăşmaşi, ci chiar şi dreptatea o cere asta. Dreptatea cere să 
ne purtăm faţă de aproapele cum se poartă Dumnezeu faţă de 
noi. Noi vătămăm pe Dumnezeu de atâtea ori şi atât de greu. 
Ne pedepseşte El numai decât? Nu. El este îndelung răbdător 
şi iertător, deci aşa trebuie să fim şi noi faţă de vrăşmaşii noştri

Şi de altcum, nu trebuie să uităm că. cele ce ni-le fac 
vrăşmaşii noştri, din mâna lui Dumnezeu vin asupra noastră. 
Un servitor al dreptului Job vine şi-i spune că haldeii i-au 
prădat bunurile. Ce zice Job: »Domnul a dat, Domnul a luat«. 
Pilat judecă pe Hristos la moarte. Cu-i atribuie Isus acest lucru? 
»Nu ai avea nici o putere asupra mea, de nu-ţi-s’ar fi dat de 
sus,« zice Mântuitorul (Io. 19, 11).

Spune sus şi tare cine-i duşmanul tău? Este chipul şi 
asămânarea lui Dumnezeu, pe care Domnul l-a alcătuit cu
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mâinile sale, pentru ca oarecând să-I fericească întru împărăţia 
sa cea cerească. Cine-i duşmanul tău ? Este Fiul lui Dumnezeu, 
este robul lui Dumnezeu, pe care l-a făcut Dumnezeu ca îm
preună cu tine Să-L iubească, ca împreună cu tine la El să 
ajungă. Cine-i, ce-i duşmanul tău? Este moşteanul împărăţiei 
ceriurilor, este mădularul trupului lui Hristos, pentru care Mân
tuitorul a suferit atât de mult şi pentru care şi-a vărsat sângele 
până la picurul cel mai de pe urmă. Şi tu pe acesta să-l urăşti? 
Asta nu-i dreptate. Pe cine Hristos a iubit şi iubeşte atât de 
mult, omul nu-1 poate urî fără a păcătui. Un mădular iubeşte 
pe celalalt şi dacă-1 vatămă. Un mădular iartă celuialalt, şi 
dacă i-a făcut ceva incomodare. Un mădular ajută pe celalalt 
şi dacă a trebuit să sufere din partea lui ori pentru el. O pildă 
din vieaţa noastră de toate zilele. A i mâncat. Oarecum cu un 
dinte ţi-ai muşcat limba. Ce-ai făcut? Ţi-ai scos dintele pentrucă 
ţi-a muşcat limba ? Nu, de sigur nici nu te-ai gândit la aşa ceva 
A i tăiat lemne. S’a întâmplat că te-ai tăiat cu săcurea' la un 
picior. Ce-ai făcut ? Ţi-ai tăiat mâna fiindcă te-ai tăiat la picior? 
De sigur nu ţi-a trecut prin minte să faci aşa ceva Fraţi cre
ştini! Duşmanul tău este mădularul tău. Pentrucă, după cum 
ne învaţă sf. apostol Pavel »aşa mulţi un trup suntem în Hri
stos, şi fiecare unul altuia mădulare« (Rom. 12, 5).

Să ne aducem aminte, iubiţi creştini, că Isus Hristos ne 
adresează următoarele cuvinte: »pildă v-am dat, ca, pe cum 
am făcut eu, să faceţi şi voi« (Io. 13, 15). Noi suntem aceia, 
cari am răstignit pe Hristos cu păcatele noastre. Şi ce-a făcut 
El cu noi şi pentru noi? Ne-a iubit şi ne iubeşte. Ne-a iertat 
şi ne iartă. Sbiciul îndreptat împotriva noastră l-a prins şi l-a 
îndepărtat Pentru noi a muncit şi a suferit Aşa s’a purtat Isus 
faţă de noi, duşmanii săi. In feliul acesta s-a purtat şi sf. 
Ştefan, întâiul mucenic, a căruia pomenire o prăznuim astăzi. 
Dacă ni-se pare că nu suntem în stare să urmăm pilda Învă
ţătorului dumnezeesc, să ne străduim a urma pilda învăţăcelului, 
pentru ca să putem ajunge ca împreună cu El să ne bucurăm 
de vederea fericitoare a învăţătorului pentru vecii vecilor Amin.
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VIE AŢA SPIRITUALĂ

încă odată: celibatul ori 
loria preoţilor

Ceea ce ţin să amintesc aici s’a întâmplat la Paris. »Das
călul neamului«, regretatul profesor Nicolae Iorga, era invitat 
să ţină nişte conferinţe la Sorbona. Prima conferinţă este de
spre Văcăreşti. Aprecierea e favorabilă Văcăreştilor. Intre timp 
un mic incident, ceea ce face pe savantul profesor să ţină o a 
doua conferinţă tot despre Văcăreşti, în care îi face »cu ou şl 
cu oţet«, cum e obiceiul-să se spună. Un alt mic incident. O 
a treia conferinţă tot despre Văcăreşti. Chiar dela început spune 
că în prima conferinţă a arătat ce spun istoiicii favorabili V ă
căreştilor. In a doua ce spun contrarii lor. In a treia spune ce 
crede el despre Văcăreşti, şi-i ridică în slavă.

Ceva asemănător ar trebui să spun şi eu când pentru a 
treia oră este vorba despre acelaş lucru, se stărueşte asupra 
aceleaşi chestiuni: celibatul ori căsătoria preoţilor. Aş putea 
spune că ce s’a publicat în »Cuvântul adevărului veşnic« şi în 
»Păstorul sufletelor« cuprinde părerea celor contrari căsătoriei 
preoţilor. Cele spus în »Cuvântul Domnului«, ar cuprinde păre
rile favorabile căsătoriei preoţilor. Cele ce urmează la acest 
loc, cuprind părerile aceluia sub a cărui nume apare aceasta 
carte. Fără pretenţii cu toată umilinţa, voiu încerca să expun 
pe scurt crezul meu în legătură cu aceasta chestiune de o co
vârşitoare importanţă pentru biserica şi neamul nostru.

înainte de toate trebuie lămurită chestiunea dacă statul 
celibatar, din punct de vedere moral, este superior statului că- 
sătoricesc ori ba. Chesţiunea o punem numai de dragul ches- 
ţiunei căci în realitate în acest punct nu este nici o divergenţă 
de păreri între aderenţii statului celibatar şi a celui căsători- 
cesc, fiind cu toţii de acord că statul celibatar, din punct de 
vedere moral, este superior celui căsătoricesc. A  susţine con
trarul ar însemna a nu fi în spiritul bisericii, a nu fi de aceeaşi 
părere cu teologii şi moraliştii din toate vremurile.
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Biserica Domnului în toate timpurile s’a nizuit să aibă un 
cler cât mai desăvârşit, făcând uz de toate mijloacele potrivite 
pentru atingerea acestui obiectiv. E chiar firesc că din acest 
motiv superior a văzut cu ochi buni şi a încurajat atât îmbră
ţişarea statului monastic cât şi celibatul clerului secular. Aşa 
în Apus aşa în Răsărit. După o perioadă de timp destul de 
lungă Biserica apuseană dela încurajarea trece la »constrângere«, 
declarând obligator, celibatul preoţilor pentru întreg clerul de 
rit apusean.

Răsăritul, poate şi pentru ca să mai existe o deosebire 
în plus între Răsărit şi Apus, a rămas la praxă cea dintru în
ceput: a încurajat monahismul, ajuns cu timpul dominant în 
biserică, nu a prea favorizai celibatul preoţilor de mir, 
pentru ca să nu zic că i-a pus piedeci, arătându-se mulţumit 
cu un cler căsătorit.

In bisericile de rit oriental unite cu biserica Romei ră
mâne intactă multă vreme rânduiala veche cu privire la preoţi» 
se admite să se căsătorească, dar mai mult ori mai puţin făţiş 
se stăruie pentru sporirea numărului preoţilor celibi, cari cu 
timpul formează elementele de elită ale clerului, revenind ace
stui cler, aproape fără excepţie, conducerea efectivă a bise
ricii, scaunele vlâdiceşti şi conducerea institutelor de educaţie 
superioare. Ceea ce s’a spus în general despe bisericile de rit 
oriental, se poate spune şi trebui să spună şi despre biserica 
noastru română unită cu Roma.

Tendinţa de a înlocui clerul căsătorit cu un cler celibatar 
s’a accentuat la toate bisericile de rit oriental, dar nu toate au 
folosit aceleaşi metode pentru atingerea acestui obiectiv. Mari 
frământări au fost pe tema asta in biserica ucraineană din Po
lonia, pentru ca mai pe urmă să se ajungă la următoarea con
cluzie : Se stărueşte pentru introducerea celibatului obligator 
dar nu se exclude clerul căsătorit. Pentru ca trecerea dela o 
situaţie veche la una nouă să se facă fără sdruncinări interne> 
dăunătoare bisericii, şi pentru ca poporul credincios să se fa
miliarizeze cu o situaţie nouă, la Lw ow  se deschid două semi- 
narii teologice, unul pentru seminariştii candidaţi de însurătoare»
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celalalt pentru cei ce se pregătesc pentru vieaţa celibatară. In 
eparhia de Stanislav s’a introdus deja celibatul obligator, ur
mând ca preoţii căsătoriţi, cu timpul să iie înlocuiţi cu celibi. 
Poporul a primit cu entuziasm aceasta inovaţie. Când devenea 
vacantă o parohie, poporul, în majoritatea cazurilor, cerea preoţi 
celibi. Asta am observat-o la faţa locului. Se înţelege că este 
vorba de situaţia din timpul imediat înainte de actualul 
războiu.

In biserica noastră marea majoritate a preoţimei este că
sătorită. Şi la noi posturile de comandă sunt în mâinile celi- 
bilor. Abia în timpul din urmă au ajuns în capitlele catedrale 
câţiva preoţi căsătoriţi, a cărora soţii sunt în vieaţă. încolo ma
joritatea sdrobitoare a preoţilor este căsătorită.

In trecutul mai apropiat tot mai mult s’a vorbit despre ne
cesitatea de a avea un cler celibatar, pentru a face cu mai 
mulţi sorţi de izbândă faţă nevoilor dej pastoraţie pe cari 
le pretind împrejurările schimbate. De vreme ce chestiunea 
aceasta într’o anumită parte a bisericii noastre capătă o solu
ţionare oficială mai mult ori mai puţin norocoasă, a fost mult 
şi de ce să n’o spunem, cu multă, cu prea multă patimă discu
tată în cercuri mai intime, iar mai pe urmă şi în public.

Soluţionarea radicală acestei chestiuni s’a încercat la 
Nagyvârad-Oradea. Se hotărîse trecerea dela o preoţime căsă
torită la la una celibatară. In seminar erau primiţi numai aceia, 
cari se declarau gata a îmbrăţişa vieaţa celibatară. Semina
riştii, după ce se sfârşeau cursurile nu erau lăsaţi acasă, ci tre
buiau să rămână şi pe mai departe împreună, se înţetege că dân- 
du-li-se posibilitatea să-şi aibă vilegiatura într’un mediu propriu. 
Vacanţa propiu zisă, împreunată cu vizitarea părinţilor, abia aveau. 
Tot acolo s’a încercat şi trecerea dela cursuri teologice de 4 
ani la cele de 6 ani. Concomitent s’a făcut şi »propaganda« 
pentru noua orânduire. Cum s’a făcut aceasta propagandă o ştiu 
mai bine cei dela faţa locului. Rezultatul? Nu-1 putem numi 
mulţumitor. Se pare că preoţimea s’a grupat în »două tabere« 
adverse, cari şi acum, după ce s’a revenit la starea cea dintru 
început nu a încetat să rămână grupată în cele două tabere,
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care într’o vreme se părea că au ajuns la un armistiţiu, pentru 
ca »ostilităţile« să fie reluate cu mai multă înverşunare ca mai 
înainte.

Aderenţii celibatului stăruie pentru punctul lor de vedere 
folosind orice prilej pe care-1 socot binevenit pentru a pune 
din nou pe tapet chestiunea. Pentru a-şi sprijini teza se dedau 
la aprecieri cât se poate de nefavorabile activităţii şi posibili
tăţilor de pastoraţie a preoţilor căsătoriţi, în toiul discuţiilor 
— în aprecierile la adresa preoţilor căsătoriţi — nu s’au ferit 
de generalizări şi nu au fost cu totul scutiţi de exagerări. Se 
înţelege că acestei acţiuni i-a răspuns o reacţiune, care în mă
sură mai mică sau mai mare s’a făcut vinovată de aceleaşi 
generalizări şi exagerări la adresa preoţilor celibatari, pretin
zând că nu este oportun să se discute în public această problemă.

Chestiunea aceasta, orice s’ar zice, dar este de o covâr
şitoare importantă. Tocmai pentru aceea nu vă înceta să-şi aibă 
actualitatea. In urmare poate, ba chiar trebuie să fie discutată 
atât în cercuri intime clericale, cât şi în publicitate. E vorba 
de Biserica Domnului şi de viitorul ei, faţă de care nu-i iertat 
să fim indiferenţi. Viitorul acestei biserici trebuie să ne pre
ocupe şi dragostea faţă de aceasta biserică ne dictează, să cău
tăm cari sunt mijloacele mai potrivite pentru a promova inte
resele ei, care-i sunt scăderile şi ce trebuie să facem pentru 
ca acele scăderi să se elimineze. Este mai pe sus de orice 
îndoială, că fiind vorba despre viitorul acestei biserici, chestiu
nea preoţimei ei, ocupă locul de căpetenie, dat fiind că, ome
neşte vorbind, viitorul ei atârnă dela preoţimea de care dis
pune. In urmare chestiunile, cari privesc preoţimea se pot dis
cuta şi trebuie discutate şi în public.

De altă parte nu se va putea tăgădui, că o preoţime celi
batară, cu mai puţine nevoi şi cu mai puţine obligamente de 
ordin natural, poate să facă şi de obiceiu face mai mult decât 
o preoţime căsătorită, care pe lângă obligamentele pur preo
ţeşti mai are o mulţime de obligamente faţă de familie, pe care 
iarăşi trebuie să le îndeplinească, fără să i-se poată cere ca 
acelea să ne neglijeze cu totul.



P. LEON I. MANU

E mai pe sus de orice îndoială că este îngăduit a stărui 
atât în cercuri intime, cât şi în public pentru pregătirea opiniei 
publice in favorul unei preoţimi celibatare. Dar în aceeaşi vreme 
trebuie să ne dăm seama, că această pregătire a opiniei publice, 
aceasta »propagandă« — să-i zicem aşa — nu se face şi nu-i 
iertat să se facă prin aceea, că vom arunca cu noroi asupra 
preoţimei noastre căsătorite. Dacă-i adevărat că preoţimea celi
batară pusă în fruntea bisericii şi a instituţiilor ei, în general 
a muncit mult şi cu rod, a ridicat mult prestigiul sfintei noastre 
biserici înafară. nu este mai puţin adevărat, că chiar dela înce
putul bisericii noastre ca atare, preoţimea căsătorită a purtat 
greul păstorirei sufletelor atât la sate cât şi la oraşe. Că o 
preoţime celibatară ar fi făcut şi ar face mai mult, voiu admite 
cu dragă inimă, dar că mulţi dintre preoţii noştri căsătoriţi, pe 
vremuri au desvoltat o frumoasă activitate, şi au ajuns la vă
dite rezultate, nu se va putea tăgădui. Astăzi, ca unul, căruia 
i-a fost şi-i este dat să aibă un intim contact cu lumea satelor, 
având posibilitatea să cunosc bine pulsul acestor sate şi stră
duinţele sau lipsa de străduinţă a preoţilor lor, pot să spun, 
că mai ales în vremurile din urmă se observă o remarcabilă 
îmbunătăţire a situaţiei, şi că avem o serie întreagă de preoţi 
căsătoriţi, la înălţimea chemării lor.

Interesele superioare ale bisericii noastre sunt cu mult 
mai mari decât să ne putem permite luxul de a diviza preoţi
mea pe chestia celibatului sau a căsătoriei preoţilor. Nu vom 
înceta a folosi cu tact şi prudinţă toate momentele potrivite 
pentru a promova cauza cea mare a celibatului preoţimei, dar 
în aceeaşi vreme vom aprecia după cuviinţă frumoasa muncă, 
pe care o depune clerul căsătorit Dacă vom observa smintele, 
le vom înfiera la locurile competente. Dacă vom observa că 
unii dormitează vom încerca să-i trezim la realitate. Dacă vom 
vedea că în unele locuri se simte nevoia de a încuraja, nu 
întârzia s’o, facem, înbărbătând pe cei ce au lipsă de aşa ceva. 
In râvna noastră pentru o cauză mare a bisericii ne vom feri 
de a deschide vre’o rană, bine ştiind că rana se produce uşor, 
dar se vindecă cu greu. Până când biserica noastră va evolua
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In aşa măsură ca sa aibă un cler celibatar, ne vom strădui cu 
frăţească dragoste să ajutorăm clerul pe care-1 avem să facă 
efortul maxim pentru a rodi cât mai mult în agrul Domnului. 
Ne vom ruga mult, stăruitor şi cu căldură pentru cauza cea 
mare, dar ne vom feri cu tot deadinsul de a ventila in public, 
ceea ce nu-i iertat să iasă afară de cadrele familiei noastre 
preoţeşti.

Yieaja liturgici

TĂ M ÂIE R E A  CU PRILEJUL C IT IR II APO STO LU LU I

Un bun preot de al nostru, de sigur dornic de a face toate 
cât se poate mai bine, scrie următoarele: »Cu privire la tămâ
ierea ce trebuie să se facă în legătură cu citirea Apostolului 
am observat în bisericile noastre o praxă dublă. Unii tămâiază 
întreagă biserica până se citeşte Apostolul. Aceasta procedură 
însă mi-se pare nepotrivită pe urma faptului că poporul este 
conturbat, nu poate asculta în linişte şi cu atenţia cuvenită 
citirea. Eu am luat obiceiul, de sigur împrumutat dela alţi fraţi 
preoţi, de a tămâia până strana cântă »Sfinte Dumnezeule«, 
mai ales că este general obiceiul că această cântare se cântă 
pe lung, deci am timpul necesar, ca să tămâiez. Aş dori să 
ştiu care din aceste proceduri este mai corect?«.

Am reprodus scrisul bunului nostru preot întocmai. înainte 
de ce aş da răspunsul propriu zis, ţin să notez următoarele. 
In cursul sf. liturghii se citeşte din sfintele scripturi şi anume 
atât din aşa numitul »Apostol« (adecă Faptele apostolilor, epi
stolele sf. Pavel, şi apostolele catolice etc.) cât şi din sf. Evan
ghelii. Biserica rândueşte aceste citiri pentru ca poporul credin
cios să le asculte, să scoată anumite învăţături din cele citite,



80 P. LEON 1. MANU

să aibă ceva folos spiritual din citirea unor părţi din sf. scrip
turi Dacă rândueşte să se facă citiri cu scopul de mai sus, se 
şi îngrijeşte să rânduiască ceremoniile liturgice aşa, ca poporul 
credincios să nu fie împiedecat a asculta cu atenţia cuvenită 
acele citiri. Atâta în general. In cazul nostru special trebuie să 
spunem că biserica s’a îngrijit să rânduiască lucrurile în aşa fel, 
încât poporul credincios de fapt să poată asculta cu atenţia 
cuvenită citirea Apostolului Se înţelege că acest lucru se va 
putea ajunge mai bine dacă se vor urma îndrumările pe cari le 
găsim în cărţile noastre liturgice şi nu urmând praxa unora sau 
a altora.

In cazul de sub întrebare nu pot sfătui să se urmez e nic 
una din practicile amintite acolo. Nu le pot recomanda din 
simplu motiv că amândouă practicile sunt în flagrantă contra
dicţie cu rubrica liturgierului nostru. In cazul nostru liturgierul 
are o rubrică foarte clară, pe care dacă o urmăm întocmai, se 
ajunge perfect scopul pe care l-a avut biserica rânduind citirea 
Apostolului Când scriu aceste şire am înaintea ochilor »Dum- 
nezeeasca şi sfânta Liturghie a celui dintru sfinţi Părintelui 
nostru Ioan Gură-de-aur şi câte sunt de lipsă pentru slujba ei. 
Blaj, 1931,« adecă Liturghierul in care se găseşte numai slujba 
sf. Ioan Gură-de-aur. Omiţând cele ce spune acolo în legătură 
cu Intreit-sfântul, la pag. 25 de desupt se z ic e : =»Şi dupăce 
s’a terminat întreit sfântul, Diaconul merge înaintea sfintelor 
uşi, şi z ice : Să luăm aminte. Iar Preotul: Pace tuturor. Şi 
Ceteţul stând în mijlocul bisericii, răspunde: Şi Spiritului tău, 
şi citeşte Prochimenul Apostolului. Şi iarăşi zice Diaconul: 
înţelepciune. Iară Ceteţul spune titlul Apostolului Şi atunci zice 
Diaconul: Să luăm aminte. Şi dupăce s’a sfârşit Apostolul: 
zice Preotul: Pace ţie. Ceteţul: Şi Spiritului tău Iar cântăreţii, 
Aliluia. Psalmul lui David. Şi în vreme ce se cântă Aliluia (şi 
Psalmul lui David) Diaconul luând cădelniţa şi tămâia, vine la 
Preot şi primind binecuvântare, cădeşte sfânta masă împj^jur, 
şi altarul întreg, şi pe Preot.«

Aici avem rubrica care rândueşte ce este a se citi şi cum 
are să se întâmple tămâierea. Deci nu se tămâiază până se
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cântă întreit-sfântul. Nu se tămâiază nici până se citeşte Apos
tolul, ci după ce s-a citit Apostolul preotul zice »Pace ţie«, iar 
strana cântă Aliluia, pe glasul indicat în Apostolier şi cele 2 
stihuri, numite în rubrică »Psalmul lui David«, fiindcă acelea 
sunt luate din psalmi. Până când strana cântă Aliluia şi cele 
două stihuri, preotul are timpul suficient ca să tămâieze alta
rul, după indicaţia din rubrică. Dacă se observă rubrica întoc
mai, poporul credincios nu-i conturbat, chiar de loc, poate as
culta cu toată atenţia şi cu toată evlavia citirea Apostolului. 
In felul acesta se face tămâierea în mănăstirile noastre, şi nu 
există nici o greutate pentru ca la fel să se facă in toate bise
ricile noastre. Prin urmarea indicaţiilor din rubrică, care trebuie 
nu numai citite, ci şi urmate, se ajunge un scop îndoit: se face 
sf. Liturghie după cum rânduieşte cartea, şi se dă poporului 
credincios prilejul ca să poată asculta în linişte citirea Apos
tolului.

încă un lucru. Rubrica ne spune nu numai când trebuie 
să facem tămâierea, ci şi cum trebuie să tămâiem. In cele mai 
multe locuri este obiceiul că preotul tămâiază întreagă biserica, 
tot poporul. Rubrica însă dispune altceva, şi anume: »Diaconul«, 
iar dacă nu-i diacon preotul »luând cădelniţa şi tămâia, vine la 
preot şi primind binecuvântare, cădeşte sfânta masă împrejur, 
şi altarul întreg şi pe preot.« Rubrica este atât de limpede, 
încât nu necesită nicio tâlcuire. Faptul că cei mai mulţi preoţi 
nu urmează indicaţiile liturghierului, pe cari le găsim în toate 
ediţiile anterioare, deci nu se poate socoti de o inovaţie, nu ne 
îndreptăţeşte să tămâiem întreagă biserica, ci pur şi simplu ne 
mărginim la tămâierea rânduită şi după cum e rânduită în 
rubrică.
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Întrebări şi răspunsuri

întrebări. Nicolae, un tinăr cucernic, în mod privat a 
făcut vot de »celibat perpetuu«. Un şir întreg de decese în
tâmplate în familie, pe neaşteptate, îl silesc să se însoare. Pentru 
asta primeşte dispensaţie dela episcop. Această dispenză o pri
meşte prin mijlocirea confesorului in scaunul de mărturisire 
aşa că votul lui este schimbat în obligamentul de a se spovedi 
odată la lună, spunându-i-se expres că aceasta dispenzaţie este 
Validă numai pe durata căsătoriei lui actuale şi numai cu pri
vire la obligamentele Iui conjugale, şi că pentru cazul dacă 
aceasta căsătorie ar înceta prin moartea soţiei sale, votul său, 
persistă, aşa că pentru a încheia o nouă căsătorie va fi nece
sară o nouă dispenzaţie. In legătură cu acest caz, se nasc ur
mătoarele întrebări:

1. Este Nicolae dator să se mărturisească şi împărtă
şească lunar sub greutatea păcatului de moarte, şi mai ales 
In. ce priveşte mărturisirea pentru cazul că nu-i conştiu 
(nu-şi aminteşte) că ar fi săvârşit vre-un păcat de moarte dela 
Ultima mărturisire?

2. Este de fapt un drept rezervat episcopului de a dis- 
penza dela datorinţele ce se impun în locul votului de celibat?

3. Până când persistă obligamentul lui Nicolae d ea  primi 
sfintele taine lunar?

4. Este Nicolae în statul său casătoricesc, în relaţiune cu 
soţia sa, eliberat de votul său de celibat ? '

Am reprodus cazul aşa cum mi-s’a prezentat, neschinu' 
bând nimic.

Răspuns. 1. In ce priveşte chestiunea, dacă Nicolae este 
obligat a primi sf. Taine în fiecare lună, şi totdeauna« »sub 
gravi« trebuie să răspundem că primirea sf. Taine ca obiect al 
unui vot formal, de sigur este »materia gravis« (Vezi Marc. n. 
■628). In cazul nostru Nicolae mai pe sus de ori ce îndoială 
este obligat de fiecare dată »sub gravi«, să primească sfintele
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taine ca un substitut pentru votul celibatului. Nu este nici o 
îndoială că biserica impune acest obligament »sub gravi« căci, 
după cum nimerit notează Lehmkuhl (P. I. n. 480), tribunalele 
romane nu au obiceiul de a dispensa dela votul celibatului per
petuu, decât »adjuncta permagna commutatione«, ceea ce în
seamnă că în schimb impun un obligament mare, greu.

Obligamentul, impus în cazul nostru, de a primi sî. Taine 
odată la lună, nu se poate trata ca şi când mărturisirile şi îm
părtăşirile impuse ar fi un ce întreg, faţă de care o singură 
mărturisire sau împărtăşire ar putea fi considerate ca »parvitas 
materiae«. Cuvintele »odată la lună«, puse acolo anume »ad 
finiendam obligationem«. (Vezi Sanchez I. VIII, disp. XXXIV  
n. 37) face din fiecare mărturisire şi împărtăşanie o »materia 
gravis«.

Pentru cazul că Nicolae nu s’ar simţi vinovat de nici un 
păcat voluntar dela ultima lui mărturisire lunară, nu încetează 
obligamentul, trebuie să se mărturisească. Asta ne-o spun atât 
cuvintele exprese din rescris, cât şi faptul că autoritatea bise
ricească intenţiona să-l oblige la primirea lunară a sî. Taine 
între ori ce împrejurări. Acel »finis gravis«, care a determinat 
obligarea la împărtăşirea lunară cu sf. Taine se poate perfect 
ajunge prin aceea că Nicolae în mărturisire cuprinde păcatele 
mărturisite mai înaitnte.

2. Din însuşi faptul că episcopul a dat dispenza cerută 
trebuie să se tragă concluzia că a dispenza dela votul celiba
tului este un caz rezervat episcopului, care ştie ce drepturi 
are, şi în urmare, dacă nu se ţinea de el să dispenzeze, nu 
dădea dispenza cerută. Dacă Nicolae ar dori să se schimbe 
obligamentul impus in legătură cu dispenza dela votul celiba
tului, trebuie să recurgă la episcop, fiindcă aceasta materie 
este rezervată episcopului.

3. La întrebarea: »până când persistă pentru Nicolae obli
gamentul de a primi sf. taine lunar«, ţin să răspund pe cum 
urmează. Intr’un caz similar, întâmplat cu 33 ani în urmă, o 
femeie, care a cerut acelaş lucru, a fost obligată la primirea 
lunară a sî. taine pe toată vieaţa. In legătură cu votul celiba-
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tului, şi pentru cazul dacă acela s’a făcut secret, Lehmkuhl 
zice : »Romana tribunalia non consueverunt dispensare, nis* 
adjuncta per magna commutatione. . .  idque pro toto vitae tem
pore« (P. I. n. 480), ceeace înseamnă că: tribunalele romane 
nu au obiceiul să dispenzeze decât impunând in schimb obli- 
gamente foarte mari (foarte g re le ). . .  şi acelea pentru toată 
vieaţa. Atâta în teorie. In cazul nostru i-s’a impus confesorului 
să informeze pe Nicolae, că schimbarea i-se permite numai 
pentru durata căsătoriei acesteia, şi nu se spune cu nici un 
cuvânt că îndatorirea lui de a primi sf. taine lunar ar trebui 
să dureze vieaţa întreagă. In urmare Nicolae nu poate fi con
siderat dator a primi lunar sf. taine timp mai îndelungat decât 
îi durează căsătoria actuală, aşa că dacă i-ar muri soţia, înce
tează şi obligamentul.

4. Ce priveşte efectul dispenzaţiei asupra relaţiei lui Nico
lae faţă de soţia sa, trebuie să ne însemnăm următoarele. Când 
o persoană primeşte dispenză dela vot şi i-se permite căsăto
ria, votul nu devine, să zic aşa, cu totul inexistent, ci pur şi 
simplu se permite căsătoria şi uzul drepturilor cari decurg din 
căsătorie, insă numai pentru o singură căsătorie, aşa că dacă 
s’ar întâmpla să moară soţia, partea care făcuse votul nu se 
poate căsători a doua oră, fără o nouă dispenză. Afară de 
aceea, toate delectările sexuale, cari nu sunt în consonanţă cu 
uzul propriu căsătoriei, sunt nu numai împotriva virtuţii cură
ţeniei, ci şi împotriva votului. (Vezi can. 1309).
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